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1 TEN GELEIDE 

Het hoofdbestuur heeft hierbij het genoegen het 46ste jaarverslag aan te 
bieden. Een jaarverslag dat in het teken staat van verandering en 
bewogenheid, maar waaruit tevens vertrouwen in de toekomst van onze 
VVD spreekt. 

De VVD heeft een bewogen jaar achter de rug. Politiek gezien heeft de 
VVD zich sterk geprofileerd als de oppositie-partij tegen het kabinet 
Lubbers lil, maatschappelijk gezien heeft de VVD een alternatief geboden 
voor de vele kiezers die ontevreden zijn met dit kabinet. 

De VVD is een partij die de verantwoordelijkheid niet schuwt en vanuit de 
eigen uitgangspunten aanknopingspunten zoekt met andere partijen om tot 
een betere, liberale samenleving te komen. 
Dit uitgangspunt is in het afgelopen jaar steeds leidraad geweest van de 
VVD bij het te voeren beleid. Het hoofdbestuur is dan ook blij te kunnen 
zeggen dat er in 1993 een meer liberale koers ingeslagen is, in Nederland 
en in de Wereld. De voormalige Oostblok-landen kozen in meerdere of 
mindere mate voor het verlaten van het oude systeem en liberaal ogende 
partijen kwamen in vele nieuwe l~nden op om het liberale geluid te laten 
horen. In Oostenrijk werd de FPO gedwongen het lidmaatschap van de 
Liberale Internationale op te zeggen, waarmee de VVD een jarenlange 
strijd tegen deze on-liberale partij uiteindelijk in zijn voordeel heeft beslist. 
Maar juist nu, nu er op 1000 km van onze grenzen een allesverscheurende 
burgeroorlog woedt, moet de VVD zich veel moeite getroosten om duide
lijk te maken dat een liberale politiek, een politiek met begrip en respect 
voor elkaar, een politiek met toekomst is. Niet alleen in Nederland, niet 
alleen in Europa, maar overal waar burgertwisten dreigen te ontstaan. 

1993 was ook een jaar dat de opmaat vormde voor drie verkiezingen in het 
volgende jaar. De gemeenteraadsverkiezingen op 2 maart 1994, de 
Tweede-Kamerverkiezingen op 3 mei 1994 en de Europese verkiezingen 
van 9 juni 1994 wierpen procedureel/voorbereidend hun schaduw reeds 
vooruit. De betrokkenheid van de leden, zowel vrijwilligers als 
professionals, bij deze verkiezingen was groot. 

De voorzichtige stabilisering van het ledenbestand ten opzichte van het 
vorige jaar zette in 1993 opnieuw door. Het hoofdbestuur realiseert zich, 
dat alleen een grotere betrokkenheid van de burger de legitimiteit van de 
politiek als beleidsmaker inhoud geeft. Het hoofdbestuur heeft dan ook in 
het afgelopen jaar stappen ondernomen om deze betrokkenheid te 
vergroten. Vorming- en scholing, jongerenbeleid, inhoudelijke discussie, . 
talent-management en een goede samenwerking met de verschillende 
fracties, alsmede de besturen van de Organisatie van de Vrouwen in de 
VVD, de Vereniging van Staten- en Raadsleden, de prof. mr B.M. Telders
stichting en de JOVD, alsmede een poging tot een meer integrale 
presentatie van de VVD als één politieke partij, zal dan ook in 1994 de 
basis vormen voor een sterkere VVD. 
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2 46STE JAARLIJKSE ALGEMENE VERGADERING 
(90ste algemene vergadering) op 14/15 mei 1993 te Breda 

Op vrijdag 14 en zaterdag 15 mei kwam de algemene vergadering in het 
Turfschip te Breda bijeen. Berichten in de media, als zouden er problemen 
zijn binnen het hoofdbestuur, zorgde voor een grote opkomst op de 
vrijdag. Een motie van de afdeling Maassluis met de oproep aan het 
hoofdbestuur om de meningsverschillen snel bij te leggen en de discussie 
niet via de media te voeren, werd door Dian van Leeuwen enthousiast 
overgenomen en nadat Jan van Heukelum, voorzitter van de 
kamercentrale Drenthe, een motie tegen een dubbellidmaatschap van het 
hoofdbestuur met dat van de Staten-Generaal of het Europees Parlement 
niet in stemming bracht, was de kou uit de lucht. Er kon worden begonnen 
met het huishoudelijk deel van de vergadering. 

De gevolgen voor de interne partij-organisatie van de regio-vorming 
werden besproken, voorstellen voor de "instapcontributie" werden 
overgenomen alsmede de invoering van een contributie voor het leven 
waarna vragen gesteld konden worden over het beleid van het 
hoofdbestuur. 

De algemene vergadering nam kennis van het conform artikel 18.3 
der statuten uitgebrachte jaarverslag over 1992. Enkele vragen met 
betrekking tot onderdelen van het jaarverslag werden door de vergadering 
doorverwezen naar het agendapunt beleid hoofdbestuur, waar bij de 
verschillende onderdelen dieper op de materie kon worden ingegaan. 

Het voorstel voor de procedure-vaststelling van het verkiezingsprogramma 
werd door de algemene vergadering overgenomen. 

De rekening en verantwoording alsmede het jaarverslag van de 
penningmeester over 1992 werden goedgekeurd, waarna de Kascommissie 
de algemene vergadering voorstelde de penningmeester decharge te 
verlenen voor het door hem gevoerde financiële beleid, wat bij acclamatie 
gebeurde. 

De begroting voor 1993 riep slechts enkele vragen op, die geroutineerd 
door de penningmeester werden beantwoord. 

Na de benoeming van een nieuwe commissie van drie leden ter 
voorlichting van de (volgende) algemene vergadering bij de behandeling 
van de rekening en de verantwoording van de penningmeester over 1993, 
was het tijd voor de verkiezing van de nieuwe leden van het hoofdbestuur. 

Nadat het aantalleden van het hoofdbestuur op het statutaire minimum 
van 11 leden was bepaald, werden vervolgens gekozen: 
- drs J.C. Gmelich Meijling in de functie van ondervoorzitter, 
- mr drs J.C. van Baaien, als secretaris voor de organisatie, 
- drs M. Rutte, als secretaris voor de organisatie 
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Om procedurele redenen werd besloten de vacature van penningmeester 
opnieuw aan te melden aan de partij, waarna in de eerstvolgende 
algemene vergadering een voorstel voor invulling van deze vacature zal 
worden besproken. 

Tijdens de algemene vergadering namen drie hoofdbestuursleden, het 
adviserend lid in het kader van de samenwerkingsovereenkomst VVD
JOVD Leo Pieter Stoel en de voormalig adjunct-algemeen secretaris 
Tineke Tangel afscheid. Ook werd er aandacht besteed aan de door ziekte 
gevelde algemeen secretaris Wim van de Berg. Bij het begin van de 
vergadering op de vrijdagmiddag, opende Dian van Leeuwen de 
vergadering met de verklaring dat de algemeen secretaris na een 
dienstverband van ruim 15 jaar bij de VVD, op medische gronden was 
afgekeurd, waarna het voorstel om hem namens de vergadering bloemen te 
sturen, een instemmend applaus kreeg. 

Bloemen waren er tevens voor de vertrekkende hoofdbestuursleden Jan 
Dirk Blaauw, Ivo Opstelten en Pieter Ressenaar. De voormalig 
internationaal secretaris Jan Dirk Blaauw ontving uit handen van Dian van 
Leeuwen de Thorbeckepenning voor zijn noeste arbeid in het kader van de 
Dettmeijerstichtivg en zijn niet aflatende pogingen om de niet-liberale 
Oostenrijkse FPO uit de Liberale Internationale te verwijderen. 

Geroerd was Ivo Opstelten, die zijn reglementaire zittingsperiode in het 
hoofdbestuur van zes jaar volmaakte als ondervoorzitter van de partij. In 
haar afscheidswoord prees Dian van Leeuwen het verzoenende vermogen 
van Ivo Opstelten bij het oplossen van conflicten, waarna zij hem de 
hoogste onderscheiding van de partij overhandigde. 

In de persoon van Pieter Ressenaar had het hoofdbestuur een zuinige en 
goede onderhandelaar en bestuurder, zo roemde de partijvoorzitter 
de scheidende penningmeester. In zes jaar tijd had hij een slechte 
financiële positie van de partij omgebogen naar een positieve balans, 
waarbij er een bescheiden eigen vermogen ontstaan was. Voor zijn nimmer 
aflatende inzet werd hem dan ook door het hoofdbestuur de Thorbecke
penning toegekend. Geheel verrast werd Pieter Ressenaar, door het 
bericht dat het Hare Majesteit had behaagd hem te benoemen tot Officier 
van Oranje Nassau. Vervolgens werden hem de versierselen behorende bij 
deze hoge Koninklijke onderscheiding door de burgemeester van Breda, 
Ed Nijpels, opgespeld. 

"Partir, c'est mourir un peu" maar ook "Blijven betekent langzaam 
inslapen" waren twee zinnen die de scheidende adjunct-algemeen secretaris 
Tineke Tangel in haar afscheidswoorden tot de algemene vergadering 
richtte. Na 18 jaar werkzaam geweest te zijn in "het hart van de partij" 
was het tijd om de bakens te verzetten en een nieuwe richting in te slaan 
zo hield zij de aanwezigen voor. In een warm betoog brak zij een lans voor 
alle vrijwilligers in de partij, de mensen die door weer en wind de VVD in 
alle delen van Nederland vertegenwoordigen. 

5 



Ook voor de medewerkers van het algemeen secretariaat had zij lovende 
woorden. De toekenning van de Thorbeckepenning door het hoofdbestuur 
kwam voor haar als een grote verrassing. 

Leo Pieter Stoel werd eveneens voor zijn werkzaamheden door het 
hoofdbestuur bedankt. 

De zaterdag werd voor het grootste deel gebruikt voor huishoudelijke 
onderwerpen, waarna de bespreking van het beleid van de Kamerfracties 
en van de VVD-leden in het Europees Parlement volgde. 

Toespraken van de voorzitter van de JOVD, Koen Petersen, de voorzitter 
van de VVD-fractie in het Europese Parlement Gijs de Vries, alsmede van 
de voorzitter van de VVD Eerste-Kamerfractie David Luteijn, sloten deze 
algemene vergadering af. 

N.B. Een overzicht van de besluiten van de algemene vergadering treft u 
als bijlage bij dit jaarverslag aan. 
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3 HOOFDBESTUUR 

1993 was een jubileumjaar. De VVD bestond 45 jaar en wilde dat weten 
ook. Een groots feest werd georganiseerd in Groningen, alwaar 
rond de 1500 mensen speeches, lovende woorden, een conference en 
vooral een meeslepend feest meemaakten. Het bestuur van de kamer
centrale Groningen had, in nauwe samenwerking met het hoofdbestuur, er 
een zeer memorabel feest van gemaakt, dat in een uitstekende sfeer en 
harmonie verliep. 

In 1993 kwam het hoofdbestuur 24 maal in vergadering bijeen en wel op 
de volgende data: 11 en 25 januari, 8 en 22 februari, 8 en 22 maart, 5 en 
19 april, 10 en 24 mei, 7 en 21 juni, 7 juli (extra), 23 augustus, 6 
september, 16 september (extra), 20 en 27 september (extra), 11 en 26 
oktober, 15, 24 november (extra) en 29 november en als laatste in dit jaar 
13 december. 

Evenals in voorgaande jaren is ook in dit verslagjaar een groot deel van de 
vergaderingen gewijd geweest aan bestuurlijke onderwerpen, bespreking 
van de actuele nationale, europese en internationale politieke 
problematiek, alsmede van de financiële stand van zaken van de partij. 
Daarnaast werden in verschillende vergaderingen aparte onderwerpen 
besproken. Zo werd in de vergadering van 25 januari een groot deel van 
de tijd gebruikt voor de presentatie van de ideeën met betrekking tot de 
verbetering van de beeldvorming van de VVD terwijl er een strategische 
discussie over vorming en scholing werd gehouden in de vergadering van 
22 februari, in aanwezigheid van de Stuurgroep van de Haya van 
Somerenstichting. 

In zijn vergadering van 8 maart ontving het hoofdbestuur in collegiaal 
verband een delegatie van het hoofdbestuur van de Jongeren Organisatie 
voor Vrijheid en Democratie (JOVD), waarna op 15 november een 
tegenbezoek volgde in Amsterdam. 

De hoofdbestuursvergadering van 10 mei werd benut als een retraite van 
het hoofdbestuur, waarin gesproken werd over het eigen functioneren en 
de beeldvorming naar buiten toe. In deze bijeenkomst werden ook 
werkafspraken gemaakt voor de toekomst. 

1993 stond in het teken van de voorbereiding van verschillende 
verkiezingen in het daaropvolgende jaar. Zo werden in 1993 de 
kandidatenlijsten gepresenteerd met betrekking tot de Tweede Kamer
verkiezingen en de Europese verkiezingen1 in 1994 en werd er een 
campagne-manager aangetrokken. De Leidraad Gemeenteprogramma, 
zoals opgesteld door de Vereniging van Staten- en Raadsleden, werd door 
het hoofdbestuur goedgekeurd en verspreid. 

Zie voor de verslaglegging de hoofdstukken in dit jaarverslag van de werkzaamheden van de 
commissie Tweede Kamer (11 a) en de commissie Europees Parlement (11 b). 

7 



Aan het einde van het verslagjaar, waren reeds de eerste activiteiten voor 
de verkiezingen geweest, waarbij de opkomst bemoedigend was. 

De voorbereiding van de Nederlandse inbreng bij de bespreking van het 
concept van het Europese liberale verkiezingsprogramma is met name in 
de periode april - december regelmatig aan de orde geweest in het 
hoofdbestuur. De portefeuillehouder internationale betrekkingen, kon op 
13 december melden dat de VVD-delegatie bij de in Torquay gehouden 
vergadering een wezenlijke bijdrage heeft kunnen leveren. Op deze 
vergadering (8-10 december) werd met instemming van de VVD tevens 
besloten om in de statuten van de ELDR de versterkte rol van de politieke 
leiders op te nemen en de ELDR in de nabije toekomst om te vormen van 
federatie naar politieke partij. 

Op 25 januari hield het hoofdbestuur een strategische discussie over talent
management, welke discussie vooral een oriënterend karakter had, in 
afwachting van concrete ideeën over dit onderwerp. Talent-management 
was ook in overige vergaderingen in 1993 een regelmatig terugkerend 
onderwerp van gesprek, waarbij de diepgevoelde behoefte van het 
hoofdbestuur om zorgvuldig met het in de partij aanwezige talent om te 
gaan, de drijfveer achter de discussie was. 

Een regelii}atig terugkerend onderwerp in de vergaderingen was de positie 
van de FPO in het verband van liberale organisaties, de Liberale 
Internationale (LI). Reeds in het verleden was door het hoofdbestuur 
krachtig stelling genomen tegen het lidmaatschap van de LI van deze niet 
liberale partij. Mede door Nederland~~ druk werd op de Executive op 
11 juli in Estland de Oostenrijkse FPO gedwongen het LI-lidmaatschap op 
te geven. Inmiddels is in Oostenrijk een nieuwe liberale partij opgericht, 
Liberales Forum. 

De samenstelling van het hoofdbestuur onderging in 1993 enige 
wijzigingen. Nadat de algemene vergadering op 14 en 15 mei te Breda 
besloten had het aantal hoofdbestuursleden te brengen op 11, het statutair 
bepaalde minimum aantalleden (art. 23.2 van de statuten) werden 
gekozen tot leden van het hoofdbestuur: 
- drs J.C. Gmelich Meijling in de functie van ondervoorzitter, 
- mr drs J.C. van Baaien, als secretaris voor de organisatie, 
- drs M. Rutte, als secretaris voor de organisatie 

Om procedurele redenen werd besloten de vacature van penningmeester 
opnieuw aan te melden aan de partij, waarna in de eerstvolgende 
algemene vergadering een voorstel voor invulling van deze vacature zou 
worden besproken. De eerder tijdens de 46ste algemene vergadering 
Koninklijk onderscheiden drs P. Ressenaar werd bereid gevonden tot 
waarneming van de portefeuille. Tijdens de algemene vergadering werd 
ook afscheid genomen van de hoofdbestuursleden J.D. Blaauw en mr I.W. 
Opst~lten. Zij werden verrast met de toekenning van de Thorbecke
pennmg. 
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Tijdens de hoofdbestuursvergadering van 6 september las de voorzitter 
de volgende persoonlijke verklaring voor: 

"De afgelopen weken en maanden heb ik met een groot aantal 
partijgenoten gesproken over de toekomst van de partij. Naast 
overeenstemming over vele bestuurlijke zaken is mij gebleken, 
dat over mijn persoonlijke wijze van optreden als voorzitter 
verschillend wordt gedacht. Op geen enkele wijze wil ik als persoon 
onderwerp van discussie zijn, juist nu de partij aan de vooravond 
van drie zeer belangrijke verkiezingen staat. Ik heb dan ook 
besloten mij niet beschikbaar te stellen voor herverkiezing. 
Uiteraard zal ik mij met energie en enthousiasme voor onze partij 
en de campagnes blijven inzetten en zo een bijdrage leveren aan 
een prima uitgangspositie van de VVD in al haar geledingen bij de 
komende verkiezingen". 

In verband met zijn verbondenheid met de voorzitter, liet de vice-voorzitter 
van de partij, drs J.C. Gmelich Meijling weten, tegelijkertijd met de 
voorzitter zijn zetel ter beschikking te stellen. 

Het hoofdbestuur besloot in de vergadering van 20 september over te gaan 
tot het instellen van een vacaturecommissie. De commissie kreeg tot taak 
mee een voordracht te doen aan het hoofdbestuur tot benoeming van de 
nieuwe voorzitter en vice-voorzitter. 
Het hoofdbestuur besloot in de vergadering van 29 november de heer drs 
W.K. Hoekzema te Huizen kandidaat te stellen voor de vacature van 
voorzitter. In dezelfde vergadering vond het besluit plaats de heer 
R. Haafkens te Oegstgeest kandidaat te stellen voor de vacature van vice
voorzitter. Beide vacatures zullen tijdens de 47ste jaarlijkse algemene 
vergadering van 27 en 28 mei 1994 worden vervuld. 

De vacaturecommissie was als volgt samengesteld: mr H.E. Koning, 
voorzitter, mevr. E.G. Terpstra en de heer drs J.C. Gmelich Meijling. 
Nadat de vacaturecommissie advies aan het hoofdbestuur had uitgebracht 
is de commissie ontbonden. 
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In zijn vergadering van 24 mei stelde het hoofdbestuur de volgende 
taakverdeling vast: 

mr E.J.J.E. van Leeuwen-Schut 
voorzitter 

drs J.C. Gmelich Meijling 
ondervoorzitter 

mevr. A.A. Aeyelts Averink
Winsemius 
secretaris voor 
de organisatie 

mr drs J.C. van Baaien 
secretaris voor de 
organisatie 

mevr. J.C. van Dijk-Sturm 
secretaris voor de 
organisatie 

- algehele leiding 
- politieke contacten met de fracties 
- interne en externe communicatie 
- zorg voor voorlichting vanuit de partij 
- plaatsvervanger talentmanagement 
- curator Teldersstichting 
- lid van de raad van de ELD 
- plaatsvervanger van de voorzitter 
- personeelsbeleid algemeen secretariaat 
- talentmanagement 

- betrekking met de bijzondere 
groepen, Organisatie Vrouwen in de 
VVD, Vereniging van Staten- en 
Raadsleden en de JOVD 

- coördinatie van het jongerenbeleid 
- adviserend bestuurslid van de 

Vereniging van Staten- en Raadsleden 
- adviserend bestuurslid van de 

Organisatie Vrouwen in de VVD 
- voorzitter van de landelijke commissie 

jongerenbeleid 

- contacten met de Liberale 
Internationale en de Europees 
Liberaal Democraten (ELD) 

- coördinatie van de organisatorische 
activiteiten van de partij op 
internationaal terrein 

- contacten met besturen van liberale 
partijen in het buitenland 

- betrekking met de bijzondere groep 
LIGN 

- lid van de raad van de ELD 
- bestuurslid LI 
- adviserend bestuurslid van de Groep 

Nederland van de LI 

- toezicht op de voortgang van statuten 
en reglementen 

- ledenwerving en ledenbehoud 
- plaatsvervanger propaganda en 

campagnes 
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drs M.A.J. Knip 
secretaris voor de 
organisatie 

mevr. F.M. Roscam Abbing
Bos 
secretaris voor de 
organisatie 

drs M. Rutte 
secretaris voor de 
organisatie 

drs F.G.J. Steenmeijer 
secretaris voor de 
organisatie 

drs P.A. van Vugt 
secretaris voor de 
organisatie 

- schriftelijke informatiestromen binnen 
de partij 

- oplossen organisatorische problemen in 
afdelingen en centrales 

- voorzitter van de Redactieraad van 
Vrijheid en Democratie 

- lid van de raad van de ELD 

- coördinatie en organisatie inhoudelijke 
discussie 

- curator Teldersstichting 

- propaganda en campagnes 
- interne- en externe communicatie 
- voorzitter van de landelijke 

propaganda commissie 

- vorming en scholing 
- voorzitter van de landelijke commissie 

Vorming en Scholing 

- coördinatie partijcommissies 
- oplossen organisatorische problemen 

in afdelingen en centrales 

Drs P. Ressenaar werd door het hoofdbestuur tot januari 1994 belast met 
het financiële beheer van de partij. In de loop van 1993 werd ir A.J. Korff 
bereid gevonden drs P. Ressenaar op te volgen als penningmeester. 
Aangezien er geen andere kandidaten voor die functie werden gesteld 
werd medio november vastgesteld dat de heer Korff in de 91ste algemene 
vergadering te Arnhem bij acclamatie tot penningmeester zou worden 
verkozen. 

In de loop van het verslagjaar waren als adviserende leden van het 
hoofdbestuur in principe aanwezig: 
- mr drs F. Bolkestein namens de VVD-fractie in de Tweede Kamer der 

Staten-Generaal 
- ir D. Luteijn namens de VVD-fractie in de Eerste Kamer der Staten

Generaal, 
- drs G.M. de Vries als vertegenwoordiger van de VVD-leden in het 

Europese Parlement, 
-mevrouw drs J.M. de Vries namens de Organisatie Vrouwen in de VVD, 
- de voorzitter van de Vereniging van Staten- en Raadsleden · 
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Tijdens het verslagjaar wisselde de Vereniging van Staten- en Raadsleden 
van voorzitter. Mevrouw N.H. van den Broek-Laman Trip werd benoemd 
tot burgemeester van Heemstede en lid van de Eerste Kamer. Daar deze 
combinatie een groot tijdsbeslag neemt, legde zij haar functie bij de 
Vereniging neer. Als opvolger als voorzitter en daarmee als adviserend lid 
van het hoofdbestuur werd benoemd de heer drs E. Haaksman 

In november 1993 nam mevrouw F.M. Roscam Abbing-Bos het bestuurs
lidmaatschap van de mr A. Kappeyne van de Cappella-stichting over van 
drs P. Ressenaar. 

Als adviseur van het hoofdbestuur in het kader van de samenwerkings
overeenkomst VVD-JOVD werd op 25 januari benoemd mevrouw mr J.A. 
Hekman te Groningen (art. 23.3 van de statuten). Zij volgde de heer drs 
L.P. Stoel in deze functie op. 
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3 b PERIODIEK OVERLEG HOOFDBESTUUR -
KAMERCENTRALES (POK) 

Ingevolge artikel 27.2 van de statuten vond er in 1993 wederom periodiek 
overleg plaats tussen hoofdbestuur met de voorzitters van de besturen van 
de kamercentrales. 

In het verslagjaar is het POK op de volgende data bijeen geweest: 
30 januari, 27 maart, 13 mei, 19 juni, 7 juli (extra vergadering), 28 
augustus, 27 september (extra vergadering), 2 oktober, 12 oktober (extra 
vergadering), 13 november en 27 november (extra vergadering). 

Voor de vergadering van 27 maart was een hoofdbestuursdelegatie van de 
JOVD uitgenodigd die de hoofdpunten van beleid van het hoofdbestuur 
van de JOVD uiteenzette. 

De vergadering van 19 juni werd benut om van gedachten te wisselen met 
vertegenwoordigers van de commissies Tweede Kamer en Europees 
Parlement over de op te stellen kandidatenlijsten. De heer drs G.Ch.O. 
Boosman was eveneens bij de vergadering uitgenodigd om het campagne
plan voor de komende verkiezingen te presenteren. 

De ochtend van de 28e augustus werd te Garderen benut om een 
strategisch overleg tussen hoofdbestuur, kamercentralevoorzitters en de 
VVD-Tweede-Kamerfractie te voeren. De heer prof. dr U. Rosenthal was 
die ochtend als gastspreker uitgenodigd en hield een inleiding met als titel 
"De rol van politieke partijen in de toekomst". 's-Middags vond er een 
reguliere vergadering plaats. 
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4 PARTIJRADEN 

De partijraad kwam in 1993 drie keer bijeen op de volgende data 
3 april, 25 september en 9 oktober. 

Op 3 april 1993 behandelde de partijraadsvergadering in 't Spant te 
Bussum het rapport "Ouderen in beweging". 
Het rapport was opgesteld door de werkgroep ouderenbeleid onder 
voorzitterschap van de heer drs L.M.L.H.A. Hermans. 
De werkgroep bestond uit de volgende leden : 
mr J.W. Dreteler, mevr. drs A.C.J.J. Fenijn-Delft, drs G.A. Mak, 
mevr. H.M. Ploeg-Bakker, drs N. Rietdijk, mevr.M.Th.C. Schulten
Nieuwenhuis en dr P.M.L. Smits, terwijl ook ir. E.L.P. Hessing zijn bijdrage 
leverde aan de werkzaamheden van de werkgroep. 
Door de kamercentrale Utrecht werd een motie ingediend waarin bepleit 
werd om over te gaan tot de installatie van een commissie ouderenbeleid. 
Het hoofdbestuur heeft naar aanleiding van de uitspraak van de partijraad 
een adviesgroep Ouderenbeleid ingesteld. 

Op 25 september vond in 't Spant te Bussum de partijraadsvergadering 
plaats, met als hoofdonderwerpen de Miljoenennota en het concept
verkiezingsprogramma van de VVD voor de Tweede Kamer "Nederland 
moet weer aan de slag". Geconcludeerd werd dat aan het kernpunten
programma met 9 punten 1 punt zou moeten worden toegevoegd, namelijk 
punt 10 over Hulp en zorg. 
De visie van de VVD op de Miljoenennota werd uiteengezet door 
de heer mr drs F. Bolkestein. 

Op 9 oktober werden in "de Roestbak" in Almere door de partijraad de 
definitieve amendementen vastgesteld op het concept-verkiezings
programma van de ELDR. 
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5 AFDELINGEN 

Het aantal afdelingen nam in 1993 af met twee tot 568. In de kamer
centrale Tilburg werd de afdeling Geertruidenberg opgeheven en gevoegd 
bij de afdeling Raamsdonk en in de kamercentrale Overijssel werd de 
afdeling Weerselo opgeheven en gevoegd bij de afdeling Borne. 

In december werden in Brabant herindelingsverkiezingen gehouden waarbij 
de afdelingen Oss, Schaijk-Reek/Zeeland, (nieuwe gemeente Landerd), 
Grave, Cuijk, Boxmeer, Mill-Wanroy (nieuwe gemeente St. Anthonis), 
Veghel, U den, Heesch, Ravenstein en Schijndel betrokken waren. 

Totaal aantal afdelingen (*=incl. Buitenland): 
A 45 K 
B 42 (*44) L 
C 55 M 
D 26 N 
E 1 0 
F 1 P 
G 45 (*46) Q 
H % R 
I 1 S 
J 44 

Totaal : 568 afdelingen (*inclusief buitenland 574) 

INDIENEN JAARVERSlAGEN 

24 
22 
38 
30 
43 
25 (*27) 
34 
41 (*42) 
5 

Evenals vorig jaar zijn de ontvangen jaarverslagen en financiële verslagen 
van afdelingen geregistreerd. Het betrof hierbij steeds gegevens over 1992. 

Een volgend overzicht geeft een indicatie in hoeverre de afdelingen hun 
reglementaire verplichtingen zijn nagekomen (gerangschikt per 
kamercentrale, voor de betekenis van de letters wordt verwezen naar 
paragraaf 13). 

KC Ontvangen % meer/minder dan 

40,00%l 
landelijk gem. 

A 18 van de 45 + 
B 15 van de 44 34,09% 
c 22 van de 55 40,00% + 
D 3 van de 26 11,53% 
E 1 van de 1 100 %~ + 
F 1 van de 1 100 % + 
G 20 van de 46 43,48%~ + 
H 13 van de 46 28,26% 
I 1 van de 1 100 %) + 
J 13 van de 44 29,55%~ 
K 11 van de 24 45,83% + 
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L 7 van de 22 31,81%) 
M 24 van de 38 63,15%~ 
N 4 van de 30 13,33% 
0 14 van de 43 32,55%) 
p 9 van de 27 33,33%) 
Q 19 van de 34 55,88%) 
R 14 van de 42 33,33%) 
s 4 van de 5 80,00%) 

+ 

+ 

+ 

TOTAAL 201 van de 568 (35,39%) I 

201 van de 568 afdelingen voldeden dus aan hun verplichting of wel 
35,39%. Opnieuw een lager resultaat dan het jaar ervoor (39,29% ). 
Opvallend is het bedroevend lage aantal toegezonden jaarverslagen uit de 
kamercentrales Nijmegen en Friesland. In de kamercentrale Utrecht is er 
traditioneel een uitstekend resultaat. 
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6 ONDERCENTRALES 

Het aantal ondercentrales bleef in 1993 gelijk aan het jaar ervoor, nl : 91. 
Te weten: 

's-Hertogenbosch 
Tilburg 
Gelderland 
Rotterdam 
Den Haag 
Leiden 
Dordrecht 
Amsterdam 
Den Helder 
Haarlem 
Zeeland 
Utrecht 
Friesland 
Overijssel 
Groningen 
Drenthe 
Limburg 
Flevoland 

TOTAAL 

* Inclusief 1 afdeling in het buitenland. 

4 
4* 

11 
1 
1 
9* 

11 
1 
4 
3 
6 
6 
5 
7 
8* 
3 
6* 
1 

91 

Gezien de ontwikkelingen in Europa werd de ondercentrale BRD 
vervangen door de ondercentrale Duitsland. 

INDIENEN JAARVERSlAGEN 

De ondercentrales dienden evenals de afdelingen te voldoen aan de regle
mentaire verplichting een jaarverslag en een financieel verslag bij het 
hoofdbestuur in te leveren. 28 van de 91 ondercentrales kwamen in 1993 
deze verplichting na. Het betrof hier jaarverslagen over het jaar 1992. 
Procentueel gezien bedroeg het aantal binnengekomen verslagen 30.76%, 
een verbetering ten opzichte van 1992 met 6.59% (1992: 24,17% ). 
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7 KAMERCENTRALES 

In 1993 hebben de kamercentrales zich intensief bezig gehouden met 
amendementen op het concept-verkiezingsprogramma ELDR en amende
rende moties op het kernpuntenprogramma en de beleidsnotitie voor de 
Tweede Kamer. Daarnaast was in diverse kamercentrales aandacht voor 
inhoudelijke discussies. 

Een groot aantal kamercentrales heeft in het kader van talent-management 
aanjagers benoemd, die de taak hebben om contacten te leggen met 
afdelingen. 

Tijdens de kandidaatstellingsprocedure voor de gemeenteraad hebben de 
kamercentralebesturen in geval van conflicten trachten te bemiddelen en in 
een aantal gevallen zaten kamercentralebestuurders afdelingsvergaderingen 
voor, waarin de kandidatenlijst werd vastgesteld. 
De concept-lijsten voor het Europees Parlement en Tweede Kamer 
waren belangrijke onderwerpen van discussie in de kamercentrales. 

In de kamercentralebesturen vonden diverse mutaties plaats, het 
voorzittersbestand onderging enkele wijzigingen. 

Het hoofdbestuur bracht in 1993 weer bezoeken aan de volgende 
kamercentrales : 

27 januari 
4 februari 

17 februari 
17 maart 
31 maart 
14 april 
28 april 
12 mei 
9 juni 

15 september 
29 september 
6 oktober 

13 oktober 
10 november 
24 november 
1 december 

-KC Leiden 
-KC Tilburg 
-KC Utrecht 
-KC Limburg 
- KC Gelderland 
- KC Groningen 
- KC Overijssel 
-KC Haarlem 
-KC Den Haag 
-KC Drenthe 
- KC Dordrecht 
- KC Friesland 
- KC Den Helder 
-KC Zeeland 
- KC Rotterdam 
- KC Flevoland 
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8 ALGEMEENSECRETARU\AT 

Mocht in 1992 bij dit hoofdstuk gemeld worden, dat er zich in het 
personeelsbestand van het algemeen secretariaat enige wijzigingen hadden 
voorgedaan, ook in 1993 beëindigden medewerkers het dienstverband en 
kwamen er nieuwe medewerkers binnen. Het verslagjaar was echter in 
zoverre anders, dat in 1993 het algemeen secretariaat afscheid moest 
nemen van de algemeen secretaris Wim van den Berg en de adjunct
algemeen secretaris Tineke Tangel alsmede van Dick van Kalkeren (Haya 
van Somerenstichting), mevrouw H. de Ruiter (Dettmeijerstichting) en de 
heer R.E. de Wit (directeur a.i.). Medewerkers die langere en minder 
lange tijd aan het partijbureau verbonden waren. 

Bij twee van hen wordt in dit kader even stilgestaan, Het afscheid van twee 
van de gezichtsbepalende medewerkers was ook voor de buitenwereld 
herkenbaar. Wim van den Berg, ruim 15 jaar algemeen secretaris van de 
VVD, nam op 22 en 23 oktober in gepaste stijl afscheid. In een zeer 
genoeglijk samenzijn met (oud-)medewerkers van het secretariaat werden 
herinne- ringen en momenten opgehaald uit zijn werkzame leven, waarbij 
hem tevens het ere-voorzitterschap van de W.J.A. van den Bergstichting 
werd aangeboden. In een afscheid op 23 oktober, georganiseerd door het 
hoofdbestuur, passeerden een keur van bekenden het echtpaar Van den 
Berg, waarbij namens het hoofdbestuur door de vice-voorzitter drs J.C. 
Gmelich Meijling de heer Van den Berg de Thorbeckepenning werd 
aangeboden. 

In de algemene vergadering van mei kreeg ook Tineke Tangel de 
Thorbeckepenning (zie ook het hoofdstuk over de algemene vergadering). 
Tineke, die haar functie bij de VVD verruilde voor een functie bij de 
Vereniging Nederlandse Gemeenten, was 18 jaar aan het secretariaat 
verbonden. Zij was daardoor, samen met Wim van den Berg, de vraagbaak 
voor eenieder in de partij die houvast zocht in de wirwar van een 
vrijwilligersorganisatie. 

Nieuwe medewerkers kwamen het secretariaat binnen. De heer N.J. van 
Batenburg werd aangetrokken als directeur (per 16 augustus), mevrouw 
D.H.J. Kroos werd adjunct-algemeen secretaris, de heer mr drs H.M. 
Meulemans kwam op 1 maart ten behoeve van de beantwoording van 
vragen met betrekking tot reglementen, terwijl voor het beleidsterrein 
Midden- en Oost-Europa de heer drs K.J. Hoving (fulltime) en de heer 
Th.V.A. Boitelle (parttime) aangetrokken werden. Mevrouw S. Meijers 
kwam in dienst ter ondersteuning van de werkzaamheden van de Haya van 
Somerenstichting. 

Ten gevolge van de voorbereiding van de verkiezingen nam het aantal 
werknemers ten opzichte van 1992 met één toe, van 21 naar 22. Van deze 
22 hadden er twee een aanstelling voor één jaar. 

Gelukkig wisten velen ook in 1993 het secretariaat weer te vinden, wat 
onder meer blijkt uit het volgende staatje. 
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Overzicht aantal ontvangen ("ingeschreven") brieven per jaar 

1988 
1989 
1990 
1991 
1992 
1993 

5.272 
3.209 
3.076 
2.093 
2.278 
2.110 

Zoals elk jaar wordt hierbij aangegeven, dat in het aantal ontvangen 
brieven niet zijn begrepen de (bestuurs-) mutatieformulieren, de 
folders, drukwerken en geadresseerde convocaten, mededelingen, oproepen 
tot protest-acties etcetera. 

190 brieven werden ter beantwoording doorgezonden naar de VVD 
Tweede-Kamerfractie. 

Door de veranderingen in het personeelsbestand, was 1993 voor het 
algemeen secretariaat een zeer onrustig jaar. Ook de voorbereidingen 
voor 3 verkiezingen in 1994 trokken een zware wissel op de (in)spannings
kracht van de medewerkers. Een grote inzet van hen zorgde er echter voor 
dat organisatorisch de partij (wederom) met vertrouwen de toekomst 
tegemoet kon zien. Met vereende krachten werden alle problemen 
opgelost. 

Per 31 december 1993 waren de volgende personen aan het secretariaat 
verbonden: 

J.J. Alberts, N.J. van Batenburg, mevrouw P.G.M. Beijersbergen, mevrouw 
P. van Bemmelen-van Duijn, Th.V.A. Boitelle, A.W. Dijk, mevrouw 
R. Dijkman, mevrouw E. Gans, mevrouw drs P. Ginjaar, mevrouw M. de 
Goede, mevrouw M.A.M. Goergen-Coenen, drs K.J. Hoving, mevrouw G.J. 
Koopman-Stieber, mevrouw D.H.J. Kroos-van der Meij, mevrouw A. ter 
Marsch, mr drs H.M. Meulemans, mevrouw S. Meijers, mevrouw R.M. 
Neuerburg-Dénis, drs L.H.M. Osterholt, mevrouw C. de Ruiter, mevrouw 
I.F.L. Sybesma, M. Waterlander, mr D.W. Zwart 
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8 b ONTVANGERS VVD-THORBECKEPENNING 

Door het hoofdbestuur werd in 1993 aan de volgende leden de 
VVD-Thorbeckepenning uitgereikt: 

drs Chr.L. Baljé te Marum, 
W.J.A. van den Berg te Diever, 
J.D. Blaauw te Zeist, 
P.C. Heemskerk te Noordwijkerhout, 
M.Th. Hoppener te Hendrik Ido Ambacht, 
mr H.Th.M. Lauxstermann te 's-Hertogenbosch, 
mr R.F. Loohuys te Oss, 
G. Nes te Midwoud, 
mr LW. Opstelten te Den Haag, 
Ch. van Ravesteyn te Rotterdam, 
drs P. Ressenaar te Wassenaar, 
mevr. mr M.Th.M. Tangel te Den Haag, 
mevr. dr M. van de Vrugt te Bilthoven. 
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9 OPLOSSEN VAN PROBLEMEN IN AFDELINGEN EN 
CENTRALES 

Ook dit jaar waren in het hoofdbestuur twee personen belast met het 
oplossen van problemen in afdelingen en centrales - hierna de portefeuille 
trouble-sbooting genoemd. Daarnaast zijn ook kamercentralebestuurders 
belast met de bemiddeling bij problemen. In de meeste gevallen werd 
gezamenlijk actie ondernomen. Gedurende het jaar werd door de trouble
shooters in een aantal plaatsen bemiddeld: Alkmaar, Alphen a/d Rijn, 
Amersfoort, Avereest, Eindhoven, Enkhuizen, Roermond, Veldhoven, 
Waterland, Zandvoort en Zeist. 

In zijn algemeenheid moet worden gesteld dat doordat in het 
hoofdbestuurs beleid al vorig jaar de connectie werd gelegd met de 
portefeuille ledenwerving/ledenbehoud, problemen in afdelingen nu in een 
eerder stadium kunnen worden gelokaliseerd en aangepakt. De vroeg
tijdige inschakeling van kamercentrale trouble-schooters heeft tot een 
betere beheersbaarheid van de problemen geleid. 

De hernieuwde reglementen op de kandidaatstellingen voor de 
gemeenteraad leidden in veel gevallen tot een vroegtijdige melding van te 
verwachten complicaties door de kamercentrales. Immers, de kamer
centralebesturen zijn in de nieuwe reglementen de enige beroepsinstantie. 
In die gevallen waarin toch problemen werden gemeld aan het hoofd
bestuur, kon worden terugverwezen. In een enkel geval moest de 
procedure als gevolg van procedurefouten tijdens de kandidaatstelling over 
worden gedaan; waarnemer werd in dergelijke gevallen een van de 
hoofdbestuursleden. 

Als gevolg van onvrede met de gang van zaken besloot een klein aantal 
personen zich verkiesbaar te stellen voor een lokale lijst. In deze gevallen 
werd tot royement van de betrokkene overgegaan. 
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9 b COMMISSIE VAN BEROEP 

De Commissie van Beroep onderging in 1993 een aantal wijzigingen en 
bestond vanaf 14 mei 1993 uit; 
mr F. Korthals Altes te Rotterdam, voorzitter, 
mevr. T. Blom-de Koek van Leeuwen te Den Haag (lid), 
mr A. Voute te Aerdenhout (lid) 

met als plaatsvervangende leden 
prof. mr M.C.B. Burkens te Leersum, 
mevr. J.L. Niemandsverdriet-Leenheer te Burgh-Haamstede en 
mr H.C.G.L. Polak te Rotterdam. 

De commissie kwam in het verslagjaar niet bijeen. 
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10 LEDENBESTAND 

De voorzichtige verbetering ten aanzien van het ledenbestand die zich 
sedert vorig jaar begon af te tekenen zette zich in 1993 opnieuw door. Het 
resultaat was met een verlies van 365 leden ( -0,68%) vrijwel stabiel, terwijl 
het resultaat in 1992 nog -1900 leden (3,42%) was. 

Het aantal wanbetalers (die per 1 oktober werden afgevoerd) was echter 
iets hoger dan vorig jaar, nl. 1674 tegen 1606 leden in 1992. Dat waren in 
1991 1817 leden. 

Het aantal aanmeldingen is in 1993 fors gestegen, het aantal afvoeringen 
nam daarentegen af. 

nieuw lid 
1992 3346 
1993 4402 

heropvoering 
559 
695 

afvoering 
5805 
5462 

netto 
- 1900 
- 365 

Het volgende overzicht van de ledenbestanden (sedert de invoering van de 
centrale-contributieheffing) brengt de ontwikkeling in die bestanden 
nadrukkelijk in beeld: 

ledentallen per 31 december in de jaren 1972 t/m 1993 

1972 

41.536 

1978 

100.510 
+ 3,28 
+142,18 

1984 

89.120 
6,71 

+114,56 

1990 

59.047 
8,53 

+ 42,16 

1973 

68.414 
+64,71 
+64,71 

1979 

92.314 
- 8,15 
+122,2 

1985 

86.821 
2,58 

+109,03 

1991 

55.654 
5,75 

+ 33,99 

1974 

78.759 
+15,12 
+89,62 

1980 

85.881 
-6,97 

+106,76 

1986 

84.617 
2,54 

+103,72 

1992 

53.755 
3,22 

+ 29,42 

1975 

82.831 
+5,17 
+99,42 

1981 

92.830 
+ 8,09 
+123,47 

1987 

76.282 
9,85 

+ 83,65 

1993 

1976 

87.571 
+ 5,72 
+110,83 

1982 

102.888 
+ 10,83 
+147,71 

1988 

68.735 
9,89 

+ 65,48 

53.390 * 
0,68 ** 

+ 28,53 *** 
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1977 

97.396 * 
+ 11,22 ** 
+134,49 *** 

1983 

95.528 * 
7,15 ** 

+129,99 *** 

1989 

64.554 * 
6,08 ** 

+ 55,42 *** 

* aantal leden 
** % stijging of teruggang 

t.o.v. het vorig jaar 
*** %stijging t.o.v. 1972 



Het verlies van 0,68% t.o.v. 1992 is het landelijk gemiddelde. 
Bij vergelijking tussen de ontwikkelingen in de 19 rijkskieskringen 
(de 18 kamercentrales) ontstaat een gedifferentieerd beeld (zie tabel 1 ). 

De betekenis der letters in de volgende tabellen is: 
A 's-Hertogenbosch H Dordrecht 0 Overijssel 
B Tilburg I Amsterdam P Groningen 
C Gelderland (Arnhem) J Den Helder Q Drenthe 
D Gelderland (Nijmegen) K Haarlem R Limburg 
E Rotterdam L Zeeland S Flevoland 
F Den Haag M Utrecht WAlgemeen 
GLeiden N Friesland 

Tabel 1 
-------

leden leden verlies % achter- + = meer verl. 
93 92 uitgang - = minder verl. 

dan land. gem. 

A 2609 2517 + 92 + 3,65 + 
B 2881 2827 + 54 + 1,91 + 
c 5328 5390 62 1,15 
D 1140 1162 22 1,89 
E 1115 1129 14 1,24 
F 1958 2047 89 4,35 
G 5451 5512 61 1,11 
H 4338 4448 - 110 2,47 
I 1252 1254 2 0,16 + 
J 3044 2989 + 55 + 1,84 + 
K 4043 4129 86 2,08 
L 1757 1784 27 1,51 
M 4829 4882 53 1,09 
N 2437 2455 18 0,73 
0 3080 3152 72 2,28 
p 2295 2357 62 2,63 
Q 2791 2803 12 0,43 
R 2097 1959 + 138 + 7,04 + 
s 762 760 + 2 + 0,26 + 
w 184 199 15 7,54 

TL 53390 53755 - 365 0,68 I 

(aantal stemmen voor de algemene vergadering per 31/12/93: 1333) 

De grote ledenwinst in Limburg springt dit jaar in het oog. Eveneens was 
er ledenwinst in Brabant, dit is echter rechtstreeks het gevolg van de 
herindelingsverkiezingen in december. 
De kamercentrale Den Haag neemt procentueel het meeste af. 
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De ledenontwikkeling sedert 1986 wordt weergegeven in tabel 2. 

Tabel 2 

ONTWIKKELING BRUTOJNETIO LEDENVERLIES '86-'93 

jaar aantal bruto bruto netto %achter 
leden aanm. afm. verl. uitgang 

1986 84.617 
1987 76.282 2.508 10.843 8.335 9,85 
1988 68.735 2.102 9.649 7.547 9,89 
1989 64.554 5.026 9.207 4.181 6,08 
1990 59.047 2.906 8.413 5.507 8,53 
1991 55.654 1.940 5.333 3.339 5,75 
1992 53.754 3.905 5.805 1.900 3,42 
1993 53.390 5.097 5.462 365 0,68 
------------------------------------------------------------

53.390 23.484 54.712 31.228 36,90 

Het ledenverloop in de laatste 5 jaar uitgesplitst per kamercentrale, wordt 
hieronder weergegeven. 

Tabel3 

(Aantallen leden per 1 januari van het genoemde jaar.) 

!Kc NAAM 
JAA~j 199011 199111 199211 199311 19941 

A DEN BOSCH 3394 2837 2619 2517 2609 
B TILBURG 3098 3102 2900 2827 2881 
CD GELDERLAND 7875 7201 6806 6552 6468 
E ROTTERDAM 1342 1205 1167 1129 1114 
F DEN HAAG 2621 2292 2108 2047 1958 
G LEIDEN 6526 6063 5755 5512 5451 
H DORDRECHT 5347 4841 4597 4448 4338 
I AMSTERDAM 1403 1334 1284 1254 1251 
J DEN HELDER 3536 3266 3071 2989 3044 
K HAARLEM 5088 4618 4312 4129 4043 
L ZEELAND 2093 1957 1848 1784 1757 
M UTRECHT 5989 5413 5090 4882 4829 
N FRIESLAND 2895 2710 2570 2455 2438 
0 OVERIJSEL 3760 3390 3173 3152 3080 
p GRONINGEN 2857 2568 2438 2357 2295 
a DRENTHE 3175 3007 2899 2803 2791 
R LIMBURG 2515 2268 2084 1959 2097 
s FLEVOLAND 791 754 743 760 762 
w ALGEMEEN 249 221 192 198 184 

TOTAAL 64554 59047 55656 53754 53390 
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sedert 1990 

23.1 
7.0 

17.9 
17.0 
25.3 
16.5 
18.9 
10.8 
13.9 
20.5 
16.1 
19.4 
15.8 
18.1 
19.7 
12.1 
16.6 
3.7 

26.1 

17.3 
UL/93 



In dit overzicht blijkt dat de teruggang in ledenaantal procentueel met 
name in de kamercentrales Den Bosch en Den Haag het hoogste is en dat 
in de kamercentrales Flevoland en Tilburg het verlies relatief beperkt is 
gebleven. Het ledental is in de afgelopen vijf jaar landelijk gedaald met 
17,3% (dat was nog 21.8% over 1989-1993). 

De verhouding tussen opgevoerde en afgevoerde leden wordt duidelijk in 
de onderstaande tabel: 

Tabel4 

jaar 
1987 
1988 
1989 
1990 
1991 
1992 
1993 

opgevoerde leden 
1 staat tot 
1 staat tot 
1 staat tot 
1 staat tot 
1 staat tot 
1 staat tot 
1 staat tot 

afgevoerde leden 
4,32 
4,59 
1,83 
2,90 
2,74 
1,56 
1,07 

Overigens is deze ontwikkeling niet voor alle categorieën (contributie
betalers) dezelfde. Dit blijkt uit tabel 5. 

Tabel 5 
-------
Procentuele verdeling van de verschillende groepen 
leden sedert 1972 - aanvang centrale contributie-
inning) 

1973 1974 1975 1976 1977 1978 1979 1980 
********************************************************** 
A 0,07 0,12 0,13 0,13 0,12 0,14 0,14 0,17 
B 0,07 0,34 0,66 0,14 0,29 0,23 0,16 0,09 
c 1,17 5,04 6,08 4,08 3,75 4,51 5,05 4,12 
D 72,86 62,93 61,52 61,74 61,51 60,15 58,96 58,21 
E** 9,37 13,80 13,39 15,76 16,46 16,48 16,64 17,86 
F 16,46 17,77 18,22 18,15 17,87 18,49 19,05 19,55 
---------------------------------------------------------

100 100 100 100 100 100 100 100 

1981 1982 1983 1984 1985 1986 1987 1988 
********************************************************* 
A 0,20 0,19 0,19 0,21 0,23 0,23 0,25 0,28 
B 0,06 0,11 0,26 0,15 0,07 0,05 0,09 0,05 
c 3,02 3,96 5,40 4,60 4,05 3,46 3,48 2,78 
D 57,72 56,79 55,66 54,75 54,01 53,58 52,97 53,31 
E**19,08 19,24 18,95 20,31 21,64 22,29 22,79 23,98 
F 19,92 19,71 19,54 19,98 20,00 20,39 20,42 20,60 
---------------------------------------------------------

100 100 100 100 100 100 100 100 
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1989 1990 1991 1992 1993 
************************************* 
A 0,30 0,31 0,35 0,37 0,36 
B 0,08 0,06 0,03 0,85 1,00 
c 2,76 2,61 1,78 1,13 1,21 
D 52,02 51,78 50,36 50,36 50,66 
E**24,11 24,36 26,42 26,71 26,40 
F 20,73 20,88 21,06 20,58 20,37 
--------------------------------------

100 100 100 100 

* peildatum 31 december van het 

VERKLARING VAN LETTERS: 
A = ereleden en leden van verdienste 
B = aspirant-leden ( < 18 jaar) 
C = leden 18 t/m 26 jaar 
D = leden 27 t/m 64 jaar 

100 

betreffende jaar. 

E = leden 65 jaar en ouder en ** ingevolge artikel 64.2 h.r.(sedert 1984) 
F = gezinsleden (leeftijd onbepaald). 

Per 1 november 1991 is de betekenis: 

A = ereleden en leden van verdienste 
B = aspirant-leden ( < 18 jaar) en leden van 18 t/m 23 jaar 
C = leden 24 t/m 26 jaar 
D = leden 27 t/m 64 jaar 
E = leden 65 jaar en ouder en ** ingevolge artikel 64.2 hr. (sedert 1984) 
F = gezinsleden (leeftijd onbepaald). 

Sedert 1984 wordt een peiling gehouden inzake de opbouw van het 
ledenbestand naar sexe. 
In tabel 5 wordt de verdeling van de vrouwelijke leden over de 
verschillende rijkskieskringen weergegeven, waarbij tevens het verlies of de 
winst per kamercentrale is weergegeven. 
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Tabel 6 
-------

vrouw. vrouw. verlies/ % achter- + = meer 
leden leden winst uitgang c.q. - = minder 
'93 '92 voortgang dan land. 

verlies gem. 
A 787 768 + 19 + 2,47 + 
B 846 844 + 2 + 0,24 + 
c 1.840 1. 882 42 2,23 
D 347 355 8 2,25 
E 345 363 18 4,96 
F 837 889 52 5,85 
G 1.781 1. 822 41 2,25 
H 1.379 1. 429 50 3,50 
I 410 420 10 2,38 
J 947 916 + 31 + 3,38 + 
K 1.346 1.381 35 2,53 
L 555 554 + 1 + 0,18 + 
M 1.724 1.775 51 2,87 
N 794 806 12 1,49 + 
0 1.012 1.063 51 4,80 
p 880 908 28 3,08 
Q 999 1. 009 10 0,99 + 
R 628 582 + 46 + 7,90 + 
s 240 241 1 0,41 + 
w 56 60 4 6,66 
TL 17.753 18.067 314 1,73 I 
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In januari 1993 en januari 1994 is er een telling verricht naar de verdeling in 
leeftijdsgroepen. 

Tabel 7 

LEEFTIJD MAN VROUW TOTAAL LEEFTIJD MAN VROUW 
onbekend 2325 3620 5945 onbekend 2357 3423 

<18 17 9 26 -- <18 13 7 
18-29 1631 484 2115 18-29 1728 505 
30-39 3399 1164 4563 30-39 3522 1177 
40-49 7238 2887 10125 40-49 6856 2771 
50-59 7374 2760 10134 50-59 7621 2883 

-----

60-69 6130 2418 8548 60-69 5949 2347 
70-79 5269 2607 7876 70-79 5252 2571 

80+ 2282 2070 4352 80+ 2308 2022 
TOTAAL 35665 18019 53684 TOTAAL 35606 17706 

TOTAAL 
5780 

20 
2233 
4699 
9627 

10564 
8296 
7823 
4330 

53312 

VVD-LEDENBESTAND VVD-LEDENBESTAND 
leeftijdsopbouw (januari 1993) 

(1l.l%)onbekend 

(t8.9%) SO-S9 
(8.1%) 80+ 

(IS.9%) 60-69 

telling per 
08-01-93 
10-01-94 

DZ 
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leeftijdsopbouw (januari 1994) 

(10.8%) onbekend 

(19.7%) SO-S9 
(8.1%) 80+ 

(IS.6%) 60-69 



Uit de aantallen in tabel 5 en tabel 7 blijkt dat voor het eerst in jaren, zij 
het in bescheiden mate het percentage jongeren in de partij weer groeit. 
Dit is een bemoedigende ontwikkeling, omdat tevens blijkt dat het 
percentage ouderen niet verder toeneemt. Desondanks is 7/8 van het 
VVD-ledenbestand ouder dan 40 jaar. Opvallend is dat het aantal 
vrouwelijke leden 5x zo snel afneemt als het aantal mannen. 

In 1993 werden ca. 54.293 inningen geregistreerd, dus beduidend meer dan 
het aantal van 53.390 leden zou doen vermoeden. Het verschil ontstaat 
doordat leden het lidmaatschap opzeggen of overlijden nadat de 
contributie reeds was voldaan. 

Sedert 1992 is het mogelijk ten gevolge van een gescheiden systeem van 
het innen van de contributie en giften aan afdelingen het aantal giften en 
het gemiddeld betaalde bedrag per kamercentrale te registreren. In tabel 8 
wordt het resultaat weergegeven. In totaal werden 14551 giften voor een 
gezamenlijk bedrag van fl 606.595,-- ontvangen die door het hoofdbestuur 
geheel aan de afdelingen werden afgedragen. 
In 1992 waren dit 13932 giften voor een totaal van fl 542.267,--

In de jaren vóór 1992 werd jaarlijks ca fl 250.000,-- ontvangen. 

TabelS 

DZ/92 

B 1 2 3 2:1 1:3 
NAAM AANTAL BETAALD TOTAAL GEM GIFl %LEDEN 

GIFTEN BEDRAG LEDEN BEDRAG MET GIFT 
A DEN BOSCH 593 23607 2609 39.8 22.7 
B TILBURG 645 32245 2881 50.0 22.4 
c GLDARNHEM 1630 63551 5328 39.0 30.6 
D GLD NIJMEGEN 253 11345 1140 44.8 22.2 
E ROTTERDAM 325 15845 1114 48.8 29.2 
F DENHAAG 672 24341 1958 36.2 34.3 
G LEIDEN 1529 66958 5451 43.8 28.0 
H DORDRECHT 1153 49255 4338 42.7 26.6 
I AMSTERDAM 340 19153 1251 56.3 27.2 
J DEN HELDER 803 33443 3044 41.6 26.4 
K HAARLEM 1268 52594 4043 41.5 31.4 
L ZEELAND 419 17335 1757 41.4 23.8 
M UTRECHT 1318 53990 4829 41.0 27.3 
N FRIESLAND 705 26656 2438 37.8 28.9 
0 OVERIJSSEL 831 33046 3080 39.8 27.0 
p GRONINGEN 622 23183 2295 37.3 27.1 
a DRENTHE 834 30475 2791 36.5 29.9 
R LIMBURG 411 20116 2097 48.9 19.6 
s FLEVOLAND 178 7883 762 44.3 23.4 

SUBTOTAAL 14529 605021 53206 41.6 27.3 
w ALGEMEEN 22 1515 184 68.9 12.0 

TOTAAL GEN. 14551 606536 53390 41.7 27.3 
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Uit deze cijfers blijkt dat het hoogste bedrag per lid in de kamercentrale 
Amsterdam werd opgebracht namelijk fl 56,-- (in 1992 was dit ook 
Amsterdam met fl 50,--). Landelijk werd er gemiddeld fl 41,70 geschonken 
(in 1992: fl 38,90). 

Het percentage van de leden binnen de kamercentrale die een gift gaven 
was in de kamercentrale Den Haag het hoogste namelijk 34,3% (in 1992 
ook Den Haag met 33,0% ). 

Het landelijk gemiddelde bedroeg 27.3% (in 1992: 24.8% ). 

LEDENADMINISTRATIE 

Tenslotte zij hier vermeld dat door de medewerksters van de leden
administratie in 1993 de volgende aantallen handmatige mutaties zijn 
uitgevoerd in de computeradministratie. 

Tabel 9 

Aantallen en percentages handmatige mutaties in ledenadministratie. 

TOTAAL 

13.554 
100% 

OPVOERING 

5.757 
42,47% 

AFVOERING 

4.739 
34,96% 
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11 COMMISSIES EN WERKGROEPEN AD HOC 

11 a COMMISSIE TWEEDE KAMER 

Na de periode januari tot juni 1993 beëindigde de commissie de oriënte
rende kennismakingsgesprekken met mogelijke kandidaten die zij, vooruit
lopend op haar reglementaire taak, gevoerd had. In totaal werden in 1992 
en 1993 104 van deze gesprekken gehouden. 

Voor de start van de eigenlijke kandidaatstellingsprocedure werd gespro
ken met de zittende kamerleden; een tweede formeel gesprek vond plaats 
kort voor de datum waarop de kamerleden hun voorlopige bereidverkla
ring moesten inleveren. In deze gesprekken kwam onder andere aan de 
orde het functioneren van de fractie, het functioneren in de fractie, de 
motivatie, de affiniteit met de eigen portefeuille en eventuele plannen voor 
de toekomst. 

Het karakter van de werkzaamheden van de commissie Tweede Kamer 
veranderde medio 1993 nadat de groslijst werd gepubliceerd met de 
kandidaten voor de Tweede Kamer. Daarmee begon de officiële taak van 
de commissie, namelijk het uitbrengen van een advies aan het hoofd
bestuur over de kandidaten op de groslijst (in totaal 111). 

Conform haar taakstelling bracht de commissie op 16 september haar 
advies uit aan het hoofdbestuur. Dit advies bestond uit een beschrijvend 
gedeelte waarin de commissie een overzicht gaf van haar totstandkoming 
en taakstelling en deed zij verslag van de wijze waarop de opgedragen 
werkzaamheden zijn uitgevoerd. Dit beschrijvende gedeelte heeft een 
openbaar karakter. 
Daarnaast bestond het advies uit een alfabetisch overzicht van: 
- de groep van kandidaten die beslist in de voorlopige kandidatenlijst 

diende voor te komen; 
- de groep van kandidaten die wellicht in de voorlopige kandidatenlijst 

diende voor te komen; 
- de groep van kandidaten die beslist niet in aanmerking komt om op de 

voorlopige kandidatenlijst voor te komen. 

De commissie hanteerde bij haar beoordeling van de kandidaten vijf 
criteria: affiniteit tot het liberalisme en de politiek, politieke en/of maat
schappelijke ervaring, deskundigheid en inzetbaarheid, persoonsgerichte 
eigenschappen en presentatie, mentaliteit en sociale vaardigheden. 
Daarnaast had de commissie zich er bij haar uiteindelijke oordeel van 
overtuigd dat er op verschillende deskundigheidsgebieden voldoende 
kandidaten op de lijst zouden kunnen voorkomen terwijl voorts de criteria 
geslacht en regionale spreiding in de beschouwing werden betrokken. De 
leeftijdsspreiding werd door de commissie voldoende geacht. 

Alvorens het advies definitief aan het hoofdbestuur werd uitgebracht 
voerde de commissie enkele gesprekken met de partijvoorzitter, 
de voorzitter van de Tweede-Kamerfractie en de kamercentralevoorzitters. 
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De commissie gaf een toelichting op het advies in de vergadering van het 
hoofdbestuur en in het periodiek overleg met de kamercentralevoorzitters. 
Voorts was de voorzitter van de commissie aanwezig bij de vergadering 
van het hoofdbestuur waarin de ontwerp-kandidatenlijst werd opgesteld 
voor het geven van een toelichting op het uitgebrachte advies. 

Een aantal kandidaten gaf na de publikatie van het hoofdbestuursantwerp 
de wens te kennen met de commissie te spreken over het uitgebrachte 
advies. De commissie heeft aan deze wens gehoor willen geven: er is een 
achttal gesprekken gevoerd. Deze gesprekken zullen in 1994 nog worden 
voortgezet. 
De commissie heeft het hoofdbestuur aanbevolen om een aantal met name 
genoemde kandidaten, die thans nog niet in aanmerking komen voor het 
kamerlidmaatschap, op andere plaatsen in de partij in te zetten teneinde 
hen ervaring op te laten doen. 

Ten slotte zegde de commissie het hoofdbestuur toe in 1994 een evaluatie 
van haar werkzaamheden te zullen aanbieden met aanbevelingen voor de 
kandidaatstellingsprocedure in de toekomst. 
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11 b COMMISSIE EUROPEES PARLEMENT 

Ingesteld door het hoofdbestuur op 22 februari 1993, is de commissie voor 
de eerste maal op 17 mei bijeen geweest voor een procedurevergadering. 
De commissie ontleent haar taakstelling en daarmee tevens haar positie 
aan het gestelde in artikel 4 van het door de 86ste algemene vergadering 
vastgestelde reglement op de kandidaatstelling voor leden van het 
Europese Parlement. Hierin staat onder andere vermeld: de commissie 
brengt aan het hoofdbestuur een gemotiveerd oordeel uit over de 
voorlopige kandidaten, die op de groslijst zijn geplaatst. 

De commissie heeft eerst gesprekken gevoerd met de drie zittende leden 
en vervolgens met de 24 overige voorlopige kandidaten van de groslijst. 
De commissie kwam hiertoe zes maal bijeen. De commissie had een aantal 
criteria vastgesteld waaraan de kandidaten moesten worden getoetst. 
Deze criteria waren: 
- talenkennis, 
- affiniteit tot het liberalisme en de politiek, 
- ervaring, politiek en/of maatschappelijk, 
- deskundigheden die de betrokken kandidaat meebrengt in de fractie, 
- persoonsgerichte eigenschappen en kundigheden: het vermogen om, in 

teamverband te werken en de vaardigheid om snel dossierkennis te 
kunnen opbouwen, 

- mentaliteit en sociale vaardigheden. 

Als resultaat van de gesprekken zijn de kandidaten ingedeeld in drie 
categorieën. Een A categorie voor die kandidaten, die naar de mening van 
de commissie beslist geschikt zijn tot lid van het Europese Parlement te 
worden gekozen; een B is geplaatst bij die kandidaten die daartoe wellicht 
geschikt zijn; tenslotte is de C geplaatst bij de namen van die personen, die 
naar de mening van de commissie niet in aanmerking komen om op de 
voorlopige kandidatenlijst te worden geplaatst. 
Nadat eind augustus het advies aan het hoofdbestuur was uitgebracht, is dit 
nader toegelicht op 20 september. 
Verder was de commissie tweemaal aanwezig bij het POK-overleg en wel 
op 19 juni en 2 oktober. 
De commissie bestond uit mr H.R. Nord voorzitter, met als leden de heer 
R.Haafkens en mevr. J.C.A.L. Kiel. 
Ambtelijke ondersteuning verleende mr drs H.A. Meulemans, medewerker 
van het algemeen secretariaat VVD. 
De commissie heeft gebruik kunnen maken van de opgedane ervaringen 
van de commissie Tweede Kamer, doordat de heer R. Haafkens lid was 
van beide commissies. 

De commissie zal worden ontbonden op de dag van de Europese 
Verkiezingen. 
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11 c COMMISSIE TER OPSTELLING VAN HET CONCEPT
VERKIEZINGSPROGRAMMA 1994-1998 

Gedurende het verslagjaar heeft de commissie intensief gewerkt aan de 
totstandkoming van een concept-verkiezingsprogramma. In plaats van de 
gebruikelijke, zeer uitgebreide programma's uit het verleden wenste de 
commissie, op verzoek van het hoofdbestuur, te komen met een kort en 
helder kernprogramma. Een kernprogramma met een beperkt aantal 
actiepunten in plaats van een programma met waslijsten van veelal 
nauwelijks omstreden beleidsaanbevelingen. Begin september 1993 
voltooide de commissie de werkzaamheden ten behoeve van het 
kernprogramma, dat op 10 september te Amsterdam aan de pers werd 
gepresenteerd. Alom werd de commissie geprezen voor de bondigheid en 
helderheid van het programma, getiteld "Nederland moet weer aan de 
slag". 

Na de totstandkoming van het kernprogramma ging de commissie weer 
aan het werk ter opstelling van een aanvullende beleidsnota. Deze 
beleidsnota diende enerzijds als gedetailleerde uitwerking van het 
kernprogramma, anderzijds ging het om een aanvulling in die zin, dat op 
beleidsterreinen die niet aan de orde kwamen in het kernprogramma 
standpunten en besluiten zijn verwerkt die de laatste jaren op partijraden 
en congressen tot stand zijn gekomen. 

In het vierde kwartaal van het verslagjaar is de partij in de gelegenheid 
gesteld om amenderende moties op het kernprogramma en de beleidsnota 
te formuleren. 
Op 25 september 1993 vergaderde de partijraad over het kernprogramma. 
Op 21 en 22 januari 1994 zal het programma door de partij op de 91ste 
algemene vergadering worden vastgesteld. De beleidsnota wordt besproken 
op de 92ste algemene vergadering van 18 februari 1994. 

Het hoofdbestuur is veel dank verschuldigd aan de leden van de commissie 
onder de inspirerende leiding van ir. D. Luteijn. Met name wordt hier ook 
de secretaris van de commissie dr K. Groenveld genoemd voor zijn niet 
aflatende inzet om het concept-verkiezingsprogramma inhoudelijk en 
redactioneel op tijd klaar te krijgen. 
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11 d BEGELEIDINGSCOMMISSIE POSITIEVE ACTIE 

Overzicht van activiteiten in het afgelopen jaar in het kader van het VVD
beleid om meer vrouwen in politieke en openbare functies te krijgen. 

Via de Mededelingen van het hoofdbestuur werden de afdelingen en 
kamercentrales regelmatig geattendeerd op het partijbeleid om meer 
vrouwen in gekozen functies te krijgen. 
Tevens wordt hier nogmaals gewezen op het belang van het gebruik van de 
deskundigenalmanak en dit beleid ook uit te dragen aan de 
"selectiecommissies" in afdelingen. 
De deskundigenalmanak (waarin ca. 2000 vrouwen met hun verkorte e.v. 
en belangstellingsvelden staan vermeld) is kort voor de zomervakantie 
herzien en de secretarissen van de kamercentrales (kieskringen VVD) 
beschikken over de nieuwe uitgave, waarin nog meer vrouwen vermeld 
staan. 

De meeste kamercentrales hebben kandidaten voorgedragen die als 
aanjagers het project talent-management verder vorm geven. Omdat het 
hier onder andere gaat om "nieuwe gezichten" voor politieke en 
bestuurlijke functies te vinden, is afgesproken dat het punt positieve actie, 
om meer vrouwen in het politieke en bestuurlijke netwerk te krijgen, mee 
te nemen in de taak van de "aanjagers". Tevens dient ook zorg besteed te 
worden aan "oud"-bestuurders en politici. 

Mevrouw mr E.J.J.E. van Leeuwen-Schut heeft als partijvoorzitter naar alle 
vrouwen opgenomen in de deskundigenalmanak, een brief gestuurd met 
een oproep om zich kandidaat te stellen voor de komende gemeente
raadsverkiezingen, voor de Tweede Kamer of het Europees Parlement 
en/of voor andere politieke of bestuurlijke functies. Bij deze brief is toen 
ook de "Liberale Vrouw" toegestuurd. 

De begeleidingscommissie Positieve Actie heeft een advies uitgebracht over 
het kabinetsstandpunt "Meer vrouwen in openbare en politieke functies." 
Het advies is aan de Tweede-Kamerfractie uitgebracht en heeft als basis 
gediend voor het gesprek met minister Dales. 

Mevrouw E.J.J.E. van Leeuwen-Schut en mevrouw D.H.J. Kroos-van der 
Meij hebben een gesprek gehad met minister Dales en staatssecretaris De 
Graaf-Nauta in het voorjaar van 1993 over de activiteiten op dit gebied 
ondernomen door het kabinet en de politieke partijen. Een vervolg op dit 
gesprek op het ministerie van Binnenlandse Zaken werd gehouden op 
9 september door de dames F.M. Roscam Abbing-Bos en D.H.J. Kroos-· 
van der Meij, met als onderwerp "Vrouwen in politiek en openbaar 
bestuur". 

De Begeleidingscommissie heeft een advies aan het hoofdbestuur 
uitgebracht over benoemingen van leden van partijcommissies. Het blijkt 
dat vrouwen zwaar ondervertegenwoordigd zijn in de commissies. Het 
hoofdbestuur zal bij benoeming en werving hier aandacht aan geven. 
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Project 1994: Vrouwen kiezen in de politiek 
Dit is een landelijk project van politieke vrouwenorganisaties, waarin de 
VVD participeert omdat zij de doelstelling onderschrijft om meer vrouwen 
te activeren deel te nemen aan de politiek. 

Bij uitnodigingen voor themadagen krijgen de vrouwen, vermeld in de 
almanak (met de betreffende deskundigheid) van zo'n themadag een 
uitnodiging gezonden. Dat blijkt goed te werken. Het is belangrijk om deze 
vrouwen "warm" te maken voor de politiek en/of bestuurlijke functies. 

Op 22 april was er een informatiedag "Meer vrouwen in openbaar bestuur 
en politiek" voor vrouwelijke wethouders, ex-wethouders, 
( ex)gedeputeerden en burgemeesters om functies in de politiek en het 
openbaar bestuur te "promoten". Sprekers waren: 
A. Jorritsma- Lebbink, VVD-Tweede Kamerlid 
mevr. A. Stardiau-van Egmond, kabinetchef van de Commissaris der 
Koningin in Zuid-Holland 
mevr. Z. Knottnerus-den Engelse, oud-wethouder (over outplacement) 
dhr. F. Bolkestein (voorzitter VVD fractie in de Tweede Kamer) 
mevr. H.J. Sengers-van Gijn, lid commissie Tweede Kamer. 
Deze bijeenkomst zal in het 1994 een vervolg krijgen. 

Als hoofdaandachtspunt bij het actieplan Positieve Actie is gekozen voor 
de gemeenteraadsverkiezingen. Tevens is bij de actiepunten gekozen voor 
het regelmatig benaderen van de afdelingen en kamercentralebesturen. 
De publikaties via de partijpers hebben afgelopen jaar via interviews en 
artikelen in "Vrijheid en Democratie" en "Liberale Vrouw" plaatsgevonden. 
Onder andere via de reeds genoemde "advertenties" en een artikel in de 
Liberale Vrouw zal opnieuw in de komende tijd aandacht voor het thema 
"Meer vrouwen in de politiek" worden besteed. 

Naast deze zaken vervulden diverse leden van de begeleidingscommissie 
Positieve Actie regelmatig spreekbeurten in het land om vrouwen 
enthousiast voor het politieke werk te maken. 

De Commissie bestond per 31 december 1993 uit: 
mevr. D.H.J. Kroos-van der Meij, voorzitter en tijdelijk secretaris, 
mevr. A. van den Berg, 
mevr. C.A. Buursema-Kassel, 
dhr. J.J. van Heukelum, 
mevr. M. van Loon-Buddingh, 
mevr. drs M.M. de Mol de Mooij 
drs J.C. Gmelich Meijling. 
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11 e BESTUURLIJKE ORGANISATIES 

In oktober 1993 heeft het hoofdbestuur besloten een commissie 
bestuurlijke organisatie in te stellen. Deze commissie kreeg als vraagstelling 
mee: 

"Op welke wijze kan de organisatie van de VVD optimaal (in termen van 
bestuurlijke effectiviteit en efficiënte communicatie) worden aangepast, 
gelet op de huidige gekozen bestuurlijke structuren en de daarnaast 
optredende externe en interne krachten". 

Bij het formuleren van deze vraagstelling heeft het hoofdbestuur zich laten 
leiden door de overweging dat de vraagstelling niet zo vaag moet zijn dat 
de discussie binnen de commissie gaat uitmonden in de vraag naar het 
"raison d'être" van de VVD. 

In de visie van het hoofdbestuur dient de VVD zich als politieke partij te 
ontwikkelen tot een slagvaardig opererende vereniging waarbinnen via 
netwerken op een open wijze gecommuniceerd wordt en waarin een 
doeltreffende besluitvorming wordt voorgestaan. 

De commissie is als samengesteld: 
- prof. dr U. Rosenthal, voorzitter; 
- J. Franssen, lid Tweede-Kamerfractie; 
- drs F.G.J. Steenmeijer, lid hoofdbestuur; 
- drs S.B. Swierstra, lid partijraad; 
- ing. P.H. Tirion, voorzitter kamercentrale Gelderland; 
- N.J. van Batenburg, secretaris van deze commissie. 

De commissie is in het verslagjaar vier maal bij elkaar geweest en streeft 
ernaar in april 1994 te kunnen rapporteren aan het hoofdbestuur. 
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11 f COMMISSIE CUMULATIE VAN FUNCTIES 

Het hoofdbestuur heeft in haar vergadering van 21 juni 1993 
de commissie Cumulatie van functies ingesteld en daarin benoemd: 
mr J.M. Polak, voorzitter, 
mevrouw drs M.W.M. Vos-van Gortel (lid) 
J.J. van Aartsen (lid) 
mr F. Korthals Altes (lid). 

Als secretaris van de commissie is opgetreden mevrouw D.H.J. Kroos-van 
der Meij. 

De taakstelling aan de commissie luidde: het hoofdbestuur te adviseren 
omtrent de al dan niet wenselijk- c.q. aanvaardbaarheid van cumulatie van 
functies zowel in het verband van de VVD als in relatie tot 
vertegenwoordigende functies, met name die in openbare lichamen. 

De commissie heeft aan het hoofdbestuur advies uitgebracht. 
Dit advies wordt tijdens de 4 7ste jaarlijkse algemene vergadering van 27 en 
28 mei 1994 behandeld. 
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12 COMMISSIES VAN ADVIES CONFORM ART. 60 HR. 

Inleiding 

In 1993 werd er een aanzet gegeven tot de herstructurering van de 
VVD-commissies van advies. In de notitie "Vrijwillige verplichting" 
werden de eerste lijnen uitgezet voor een discussie over het doel en de 
opzet van de VVD partijcommissies. Na bespreking en aanvaarding in het 
hoofdbestuur werden de in deze notitie gegeven beleidslijnen nader 
uitgewerkt in de notitie "Commissie contouren". Na aanvaarding op 
hoofdlijnen werd deze notitie in concept-vorm ter advisering doorgezonden 
naar de partijcommissies, die hun adviezen gaven in het jaarlijks overleg 
tussen hoofdbestuur en commissies op 13 oktober 1993. Bij de afsluiting 
van dit verslagjaar was de definitieve versie van deze notitie nagenoeg 
afgerond. 

Werkzaamheden 

De VVD beschikte in het verslagjaar over 22 partijcommissies, met 
gemiddeld 10 leden. De adviserende (fractie-)leden zijn hierin niet 
meegerekend. De commissies vergaderden dit jaar in het totaal 199 keer 
ter bespreking van actuele zaken, wat neerkomt op 9 vergaderingen per 
commissie. Daarnaast werden nog door verscheidene commissies thema
avonden belegd ter informatie van belanghebbende leden. Voor een 
uitgebreid verslag van de werkzaamheden per afzonderlijke partij
commissie wordt u verwezen naar de bijlagen bij dit jaarverslag. 

In het jaarlijkse overleg tussen het hoofdbestuur en de partijcommissies op 
13 oktober werd onder andere het doorbreken van de "eilandencultuur" 
tussen de verschillende commissies besproken alsmede de gang van zaken 
met betrekking tot de nieuwe zittingsperiode van de verschillende 
commissies. 

Commissie-leden 

Bedroefd heeft het hoofdbestuur dit jaar kennisgenomen van het overlijden 
van de voorzitter van de belastingcommissie, de heer A. Schoemaker. 
In hem verloor de VVD een eminent bestuurder met kennis van zaken en 
een aimabel persoon. 

Afscheid als voorzitter van de VVD partijcommissie Volksgezondheid 
nam dit jaar, na 15 jaar lidmaatschap van de commissie in verschillende 
functies, dr J. Stork. Betrokken als hij was bij het onderwerp, zal zijn 
markante aanwezigheid en inbreng gemist worden. 
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13 BIJZONDERE GROEPEN 

13 a ORGANISATIE VROUWEN IN DE VVD 

Op 1 januari 1993 was het landelijk bestuur als volgt samengesteld: 
drs J.M. de Vries (voorzitter) 
E.A. Blonet-Heijnekamp (vice-voorzitter) 
H.L. van Eesteren-Smith (penningmeester) 
C.A. Buurserna-Kassei (secretaris) 
A. Voets-de Wit (2e secretaris) 
W. Maris-Dikker (secretaris politiek), 
drs H.J. Heemskerk-Nusselder (secretaris politiek) 
D.H.J. Kroos-van der Meij (secretaris politiek) 
D. van der Plas-van der Plas (secretaris vorming en scholing), 
C. Roemers-de Jong (secretaris PR en propaganda) 
L.H. Traas-van Vianen (adviseur Liberale Vrouw en V&D). 

R.M. Neuerburg-Dénis was administratief medewerkster. 

Op de jaarvergadering in mei traden af: 
E.A. Blonet-Heijnekamp, W. Maris-Dikker enD. van der Plas-van der 
Plas. 

Het landelijk bestuur vergaderde 10 maal. Bij een aantal vergaderingen 
was de adviseur vanuit het hoofdbestuur van de VVD, mevrouw A.A. 
Aeyelts Averink-Winsemius aanwezig. De adviseurs van de Organisatie 
Vrouwen in de VVD uit de Tweede Kamer bezochten de vergaderingen 
om over politieke zaken van gedachten te wisselen. 
De voorzitter vertegenwoordigde als adviseur de Organisatie in het 
hoofdbestuur van de VVD. 

In de partijraad had namens de Organisatie zitting: drs J.M. de Vries. 
De secretaris vorming en scholing en de secretaris propaganda en public 
relations waren actief betrokken bij het werk van de Landelijke Commissie 
Vorming en Scholing (LCV) respectievelijk de Landelijke Propaganda 
Commissie (LPC). 

De Organisatie bekleedde in 1993 het voorzitterschap van het Politiek 
Vrouwen Overleg. De voorzitter drs J.M. de Vries zat deze vergaderingen 
voor, bijgestaan door de secretaris van de Organisatie C.A. Buursema
Kassel. De Organisatie was ook vertegenwoordigd in het "Breed Platform 
V rouwen voor Economische Zelfstandigheid" door drs J. Gremmée
Schaafsma, de "Associatie voor Herverdeling van betaalde en onbetaalde 
arbeid" door C.A. Buurserna-Kassei en drs M. Bierstee, in "Arachne, 
Vrouwen adviesbureau overheidsbeleid" door D. van der Plas-van der Plas, 
en in "1994 Vrouwen kiezen in de politiek" door C.A. Buursema-Kassel. 
Tevens was de Organisatie vertegenwoordigd in het algemeen bestuur van 
de Nederlandse Vrouwenraad door E.A. Blonet-Heijnekamp enD. van der 
Plas-van der Plas. Drs J.M. de Vries was actief in Vrouwen in de 
Schoolleiding. 
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De adviesraad van de Organisatie Vrouwen in de VVD vergaderde vier 
maal: de vergaderingen waren gewijd aan huishoudelijke, organisatorische 
en politieke zaken, waarbij meestal een Tweede-Kamerlid een inleiding 
hield. Ons jaarlijks congres te Lunteren had als thema "Individualisering" 
en werd zeer goed bezocht. 

De Liberale Vrouw werd ook dit jaar gratis verspreid onder de 
aangeslotenen. Jaarlijks zal bekeken worden of we dit continueren. 

Voor een uitgebreider verslag verwijzen wij naar het afzonderlijke 
jaarverslag van de Organisatie Vrouwen in de VVD over 1993. 
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13 b VERENIGING VAN STATEN- EN RAADSLEDEN VAN 
DE VVD 

In 1992 werd het automatisch lidmaatschap van de Vereniging van Staten
en Raadsleden van kracht. Dat werd toen met enige spanning tegemoet 
gezien. Inmiddels is er twee jaar ervaring met de destijds sterk 
bediscussieerde regeling opgedaan, en de indruk bestaat dat het 
automatisch lidmaatschap als een vanzelfsprekendheid wordt beschouwd. 

Per 31 december 1993 kende de Vereniging van Staten- en Raadsleden 5 
ereleden, 1750 gewone leden, 319 buitengewone leden en 72 abonnees op 
Provincie & Gemeente. De in november 1992 aangenomen statuten
wijziging, waardoor de Vereniging van Staten- en Raadsleden ook als 
platform voor waterschapsbestuurders kon gaan fungeren, werd in 1993 
formeel gelegaliseerd in een notariële akte. Een daaropvolgende 
inventarisatie in waterschapsland leidde tot het traceren van circa 400 
VVD-leden, die als waterschapsbestuurder actief zijn. Een niet 
onaanzienlijk deel van hun bleek tevens gemeente- of provinciebestuurder 
te zijn en uit dien hoofde al lid van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden. 

Het bestuur van de Vereniging van Staten- en Raadsleden bestond begin 
1993 uit de dames mevrouw N.H. van den Broek-Laman Trip (voorzitter), 
A. van den Berg (ondervoorzitter), A.T.J.Bax-Broeckaert (Zeeland), 
J.A.H.Ceha-Konings (Limburg), drs M.A.Toorop (Flevoland), drs A.de 
Widt-Nieuwenhuizen (Drenthe) en P.van Zandbergen-Scheffer (Friesland) 
en de heren A.Auer (secretaris), W.I.I.van Beek (penningmeester) en drs 
E.Haaksman (lid dagelijks bestuur), F.T.J.M.Backhuijs (Noord-Brabant), 
mr M.J.J.M.Boelen (Zuid-Holland), J.de Groot (Gelderland), mr 
A.Ph.Hertog (Overijssel), J.C.de Lang (Utrecht), G.J.A.M.Nijpels (Noord
Holland) en H.Rosing (Groningen). Lid van advies namens het 
hoofdbestuur van de VVD was mevrouw A.A.Aeyelts Averink-Winsemius. 

Tijdens de jaarvergadering op 27 maart traden mevrouw Van den Berg en 
de heer De Groot wegens het bereiken van de maximale zittingsduur af. 
Mevrouw Bax verliet het bestuur in verband met haar benoeming tot 
burgemeester van een buiten Zeeland gelegen gemeente. Tot onder
voorzitter werd de heer Haaksman benoemd, als nieuw lid van het 
dagelijks bestuur mevrouw drs L.E.J.Engering-Aarts. De vacatures 
Gelderland en Zeeland werden respectievelijk door de heer E.Peerbolte en 
mevrouw M.Brouwer-te Roller vervuld. 
Haar benoeming tot burgemeester van Heemstede en haar benoeming tot 
lid van de Eerste Kamer der Staten-Generaal waren voor mevrouw Van 
den Broek reden haar voorzitterschap neer te leggen. Tijdens de 
buitengewone algemene vergadering op 6 november werd de heer 
Haaksman tot haar opvolger benoemd. Mevrouw Engering werd de nieuwe 
ondervoorzitter. De heer Auer trad op die datum eveneens af, dit 
vooruitlopend op zijn vertrek uit de gemeentepolitiek na de verkiezingen 
op 2 maart 1994. Hij werd opgevolgd door mevrouw mr drs M.J.M. 
Vlaanderen. 
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Als nieuw lid van het dagelijks bestuur werd de heer A.S. Scholten 
benoemd. De personele bezetting van het bureau (de heer A.W. Dijk, 
adjunct-secretaris, en mevrouw M. de Goede, administratrice) onderging 
geen veranderingen. 

In 1993 organiseerde de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de 
VVD naast een groot aantal regionale/provinciale bijeenkomsten ook weer 
enkele landelijke activiteiten. 

Op 11 maart en 5 november waren er informele bijeenkomsten voor 
gemeente- en gewestsecretarissen en griffiers; deze vormden de 
voorzichtige start van het platform Gemeentesecretarissen c.a. 
Op 27 maart vond de reeds genoemde jaarvergadering plaats. In deze 
vergadering werd onder andere de Leidraad Gemeenteprogramma 1994-
1998 "Op naar 2000; liberalen aan zet" vastgesteld. Aansluitend op de jaar
vergadering was er een discussie met als thema "het binnenlands bestuur in 
beweging", dit mede naar aanleiding van een door een Verenigings
werkgroep opgestelde notitie over de plaats en de toekomst van de 
provincie. De inleiding van de voorzitter van de VVD-Tweede
Kamerfractie, de heer mr drs F. Bolkestein, werd gevolgd door een 
geanimeerde forumdiscussie. Het forum bestond naast de heer Bolkestein 
uit de heren H.F. Dijkstal en mr J.G.C. Wiebenga, beiden lid van de VVD
Tweede-Kamerfractie, en de heer mr A.Ph. Hertog, VVD-gedeputeerde 
van Overijssel en voorzitter van genoemde werkgroep. 

Op 16 april was de Vereniging van Staten- en Raadsleden samen met de 
VVD co-producente van een klankbordconferentie over landbouw, natuur 
en milieu, platteland. Deze bijeenkomst werd ingeleid door de heer J.W. 
Remkes, voorzitter van een partijwerkgroep die het rapport "Landbouw, 
natuur en milieu, platteland; dilemma's en opinies in liberaal perspectief' 
had opgesteld. 

De jaarlijkse wethoudersdag, niet alleen bestemd voor wethouders maar 
ook voor burgemeesters, gemeentesecretarissen en gemeentelijke fractie
voorzitters vond plaats op 23 april. 's Morgens sprak de heer drs P.H. 
Labohm, oud-VVD-wethouder van Voorburg, over het leven na het 
wethoudersambt, de wijze waarop je je daarop kunt voorbereiden en de rol 
van de VVD daarbij. 's Middags werd een bezoek gebracht aan de onder
zeedienst van de Koninklijke Marine, waar Kolonel ter zee D. Heij als 
informatief gastheer optrad. 

Op 24 april was er als co-produktie met de Verenigingskring Noord
Holland een bijeenkomst over de uitbreiding van het gemeentelijk en 
provinciaal belastinggebied, dit naar aanleiding van een door een 
Verenigingswerkgroep opgestelde reactie op het rapport van commissie
De Kam. Inleiders waren de heren H.A.L. van Hoof, VVD-Tweede
Kamerlid, mr F.H.G. de Grave, VVD-wethouder van Amsterdam, en 
G.J.A.M. Nijpels, VVD-wethouder van Den Helder en lid van genoemde 
Verenigingswerkgroep. 
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Resultaat van deze bijeenkomst was onder andere het besluit dat de 
Verenigingswerkgroep en de partijcommissie Belastingen samen tot een 
advies zouden komen. 

De burgemeesters bogen zich tweemaal over de problematiek van de 
gekozen/benoemde burgemeester. Op 24 mei verzorgde de heer Remkes, 
die lid was van de commissie-Van Thijn, een discussie-aanzet, op 6 
september kwamen aan bod de heren mr A. Tchernoff, burgemeester van 
De Bilt en actief in het Nederlands Genootschap van Burgemeesters, en 
drs M.A.J. Knip, burgemeester van Noordoostpolder en actief in de 
Vereniging tot Behartiging der Belangen van Burgemeesters. 
Deze laatste bijeenkomst kon worden afgesloten met het trekken van een 
aantal conclusies, die onder andere zijn aangeboden aan de VVD-Tweede
Kamerfractie en de twee genoemde burgemeestersorganisaties. Op 24 mei 
was een ander thema crisisbeheersing bij rampen en de rol van de 
burgemeester daarbij. Dit thema werd ingeleid door de heer prof. dr 
U. Rosenthal, voorzitter van het CrisisOnderzoeksTeam. Op 5 november 
troffen de VVD-burgemeesters elkaar wederom. Sprekers waren de heer 
drs R.W. Bartelds, manager van Spencer Stuart Nederland, over de kansen 
van de burgemeester buiten de overheid en het nut van headhunters voor 
gemeenten en mevrouw A.Jorritsma-Lebbink, VVD-Tweede-Kamerlid, 
over actuele zaken. 
Op 10 september was de jaarlijkse bijeenkomst van Staten- en Eerste
Kamerleden, dit maal in Zeeland. Gestart werd op het Provinciehuis, waar 
de heer ing. J.I.Hennekeij, VVD-gedeputeerde, sprak over de Wester
schelde Oeververbinding. 's Middags werd in Yerseke aandacht besteed 
aan de schelpdierencultuur. 
Een bijeenkomst in oktober samen met Stichting Burgerschapskunde en de 
Haya van Somerenstichting over het broeikaseffect moest wegens te 
geringe belangstelling worden geannuleerd. 

Op 5 november was de eerste meeting van de liberale waterschappers. 
Inleidingen werden verzorgd door de heren mr A.P.van den Berge, 
dijkgraaf van Delfland, en J.W. Remkes, nu als VVD-gedeputeerde van 
Groningen. 
Op 5 en 6 november vond het jaarlijkse congres plaats. Sprekers op de 
vrijdagavond waren de vice-voorzitter van de VVD-Tweede-Kamerfractie, 
de heer H.F. Dijkstal (pretenties en aspiraties van de politiek en de kloof 
tussen burger en politiek), en partijvoorzitter mevrouw mr E.J.J.E.van 
Leeuwen-Schut (kansen en mogelijkheden voor de VVD om terrein te 
winnen). De heer drs J.H.Frijlink, VVD-gemeenteraadslid van Huizen en 
bioloog, relativeerde het belang van het huidige tijdperk. Deze avond werd 
ook het gezamenlijke commentaar van een Verenigingswerkgroep en de 
partij- commissie Belastingen op het rapport van de commissie-De Kam 
aan de dames Van den Broek en Van Leeuwen en de heer Dijkstal 
aangeboden. Na de al genoemde buitengewone vergadering op de 
zaterdagmorgen spraken mevrouw Jorritsma en de heren drs F. 
Wijsenbeek, VVD-Europarlementariër, en Haaksman, burgemeester van 
Delfzijl, over "de drie verkiezingen in 1994 en hun belang voor de lagere 
overheden". 
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Het reguliere overleg van liberale gedeputeerden, commissarissen van de 
Koningin, de voorzitters van de VVD-fracties in de Staten-Generaal, de 
partijvoorzitter en het dagelijks bestuur van de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden vond als gebruikelijk tweemaal plaats. 

Hoewel de periodieke verkiezingen van Provinciale Staten pas in maart 
1995 plaatsvinden, startte de commissie Provincieprogramma 1995 onder 
leiding van de heer C.G.J.van den Oosten, VVD-gedeputeerde van 
Utrecht, haar werkzaamheden in juni 1992. In december werd de concept
Leidraad gepubliceerd. 
Door een werkgroep onder leiding van de heer A. Dijk werd begonnen 
met een notitie over de rechtspositie van fractie-assistenten. 

Door het bestuur van de Vereniging van Staten- en Raadsleden werd een 
achttal wijzigingsvoorstellen op het concept Tweede-Kamerprogramma 
ingediend. Alle voorstellen zijn overgenomen. 

Op initiatief van de Vereniging van Staten- en Raadsleden startte op 3 
september een periodiek overleg tussen de bestuurdersorganisaties van 
CDA, D66, PvdA en VVD. 
Op 9 september sprak een Verenigingsdelegatie met de directie van de 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten over een aantal gemeenschap
pelijke belangen. Dit gesprek zal periodiek worden herhaald en was voor 
de Vereniging van Staten- en Raadsleden aanleiding het Inter Provinciaal 
Overleg voor te stellen ook tot een periodiek overleg te komen. 

Als handreiking aan de VVD-afdelingen is een lijst met inhoudelijke 
aandachtspunten voor de samenstelling van de kandidatenlijst voor de 
gemeenteraadsverkiezing aangereikt. Tegelijkertijd zijn ook aandachts
punten inzake het wethouderschap meegezonden. 

De Verenigings- en de partijvoorzitter hebben gezamenlijk in een brief aan 
de VVD-afdelingsbesturen de noodzaak van het volgen van de Leergang 
Gemeenteraad door kandidaat-raadsleden onderstreept. 

Zoals gebruikelijk werd in het maandblad Provincie & Gemeente over een 
breed scala onderwerpen gepubliceerd. Ook aan Verenigingsactiviteiten 
werd ruime aandacht besteed. Het blad verscheen tienmaal. 

Voor meer informatie wordt verwezen naar het uitgebreidere jaarverslag 
van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD over 1993. 
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13 c GROEP NEDERLAND VAN DE LIBERALE 
INTERNATIONALE (LIGN) 

1993 was voor de LIGN een actief jaar waarin intensief werd 
samengewerkt met de nieuwe internationaal secretaris van de VVD, 
mr drs J.C. van Baaien, tot voor kort secretaris van de LIGN. Daarnaast 
waren er contacten met de partijcommissies van Buitenlandse Zaken, 
Defensie en Europese Zaken. Door het algemeen secretariaat van de 
VVD werd wederom alle noodzakelijke ondersteuning verleend. 

Opgemerkt mag worden dat de grote belangstelling voor het internationale 
partijwerk, ten toon gespreid door het jongere kader van de VVD, in veel 
gevallen tot een lidmaatschap van de LIGN heeft geleid. Een positieve 
indruk van de toekomst verkregen we na de algemene vergadering in 
maart, toen de avond werd gevuld door een interessante discussie na een 
inleiding door de heer S. Morkel, ambassaderaad van de Republiek van 
Zuid-Afrika in Nederland. 

In september werd, in samenwerking met de VVD-kamercentrale Den 
Haag, een thema-avond georganiseerd over het Verdrag van Schengen. 
Hierbij werd de heer mr J. Demmink, directeur-generaal Europese Zaken 
en Immigratieaangelegenheden van het ministerie van Justitie, uitgenodigd. 

De LIGN was vertegenwoordigd op de Executive Committee te Tallinn, 
Estland, de dato 11 juli 1993. Een delegatie van 9 LIGN-Ieden bezocht, 
in samenwerking met de VVD, deLI-Conferentie (mede door Fidesz 
georganiseerd) in Boedapest op 26, 27 en 28 november 1993. 

Het bestuur van de LIGN bestond in 1993 uit: 
drs A.W. Kröner, 
mevrouw A.D.M. Voets-de Wit, 
ir B.P. Rauwerda, 
mr drs J.C. van Baaien, 

mr R.E. Batten, 
Mevrouw E.J. Brandenburg, 
mr J.G.C. Wiebenga, 

voorzitter 
secretaris 
penningmeester 
bestuurslid 
(namens de VVD) 
bestuurslid 
bestuurslid 
bestuurslid 

De ontvangsten door de internationaal secretaris van de VVD van diverse 
Buitenlandse Delegaties, zoals de Baltische delegatie en de meeting met 
studenten uit Zuid-Afrika op de Zuidafrikaanse Ambassade te Den Haag, 
werden door bestuursleden van de LIGN bezocht. 
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14 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

In 1993 is Vrijheid en Democratie acht keer verschenen. 
Zeven edities werden redactioneel ingevuld. Het decembernummer werd 
besteed aan de verplichte opname van de amenderingen op de 
kandidatenlijsten en kwam uit als bestuursspeciaL 

De nieuwe formule werd ingevoerd na een uitvoerige NIPO-enquête onder 
de leden van de VVD. Daaruit bleek duidelijk dat er een groot 
spanningsveld bestaat tussen de politieke interessesfeer van actieve en niet
actieve leden. 
Daar voor de eerste categorie ook andere interne organen bestaan, zoals 
de 'VVD-expresse' en 'Provincie & Gemeente', richt het blad zich meer op 
het passieve ledenbestand. De redactie draagt in de themanummers de 
nodige standpunten van deskundigen aan, maar zij maakt geen opinie-blad. 
Voor die verscheidenheid van meningen is het noodzakelijk om redactio
neel regelmatig 'over de schutting te kijken' hoe deskundigen van buiten de 
partij over bepaalde problematiek denken. Op deze wijze kan via het 
partijblad de openheid van het liberalisme gestalte krijgen. 

De kritiek op het verdwijnen van een aantal vaste rubrieken heeft in de 
jaarlijkse algemene vergadering geleid tot de toezegging van een evaluatie 
van Vrijheid en Democratie nieuwe stijl. Deze grondige bespreking heeft 
achtereenvolgens plaats gehad in de redactie, de redactieraad en het 
hoofdbestuur. Met enkele aanpassingen (formaat, inlegvellen van nood
zakelijke hoofdbestuursaankondigingen en cursusaankondigingen plus 
duidelijke verwijzing naar de mogelijkheid beschrijvingsbrieven gratis bij 
het algemeen secretariaat op te vragen) heeft het bestuur besloten de 
huidige journalistieke koers te continueren. 

De opzet van het blad blijft: liberaal nieuws zoeken en zo min mogelijk in 
herhalingen te vervallen van gepasseerde evenementen. De intentie is dat 
zoveel mogelijk actieve en niet-actieve leden het blad lezen. Uitgangspunt 
blijven de wensen die via de NIPO-enquête van 1991 onder de leden naar 
voren kwamen. 
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15 TALENT-MANAGEMENT 

Ook in 1993 werd onder de uitgangspunten van talent management (TM) 
verstaan: het systematisch en structureel ontdekken, aantrekken, (verder) 
ontwikkelen en inzetten van getalenteerde personen, zodat zij kunnen 
bijdragen aan de politieke leiding, het bestuur van de VVD, discussie 
binnen de partij en vergroting van politieke en maatschappelijke invloed en 
aanzien van de VVD. Tijdens zijn vergadering van 22 februari heeft het 
hoofdbestuur besloten een stuurgroep talent-management te benoemen, 
waarin de verschillende gremia van de partij zijn vertegenwoordigd. 
De stuurgroep is per 31 december 1993 als volgt samengesteld: 
- de heer drs J.C. Gmelich Meijling (voorzitter), 
- de heer drs F.G.J. Steenmeijer, 
- mevrouw A. van den Berg, 
-mevrouw D.H.J. Kroos-van der Meij, 
- de heer mr J .M. de Jon ge, 
- de heer drs J.C. van Baaien, 
-de heer mr T.E. Korthals Altes, 
- de heer drs M. Klein Klouwenberg, 
- mevrouw mr J.A. Hekman, 
-de heer N.J. van Batenburg, 
-mevrouw drs P.H. Ginjaar (secretaris) 

In 1993 heeft de stuurgroep een viertal keren vergaderd. 
De stuurgroep heeft in zijn vergadering van juni besloten om te komen tot 
een vervolg-aanpak in 7 punten. Op basis hiervan zal de stuurgroep de 
uitgangspunten van talent-management in de komende jaren bewerkstel
ligen. Door middel van een planning en controle cyclus, waarbij 
communicatie en informatie-uitwisseling binnen de partij en het werken 
aan resultaten centraal staan, wil de stuurgroep talent management 
concretiseren en bevorderen. 

De 7 punten zijn: 
1 Concrete talent-management-doelen 

- nieuwe gezichten in VVD-afdelings-, kamercentralebesturen 
en diverse commissies, 

- nieuwe gezichten in vertegenwoordigende lichamen, 
- zorg voor de oud-bestuurders en vertegenwoordigers, 
- meer bezette posities in maatschappelijk middenveld 

(instellingen en verenigingen), 

En in het verlengde hiervan: 
- ledenaanwas en -behoud 
- meer zetels in gemeenteraad, provinciale staten, 

Tweede Kamer, Europees Parlement 
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Per afdeling talent-management-aspecten inbedden 
Talent-management dient zo veel mogelijk in de afdelingen 
en via de normale bestuurslijn te gebeuren. Talent
management moet niet iets zijn dat er bovenop komt, maar 
een aspect van normale bestuurs- activiteiten en -plannen. 
Afdelingen dienen de talent-management-doelen, de te 
bereiken resultaten, en hoe ze die denken te bereiken 
vertalen naar concrete acties en deze in te bedden in hun 
normale activiteiten en jaarplan. 

Talent-management-aanjagers voor afdelingen 
De afdelingen verdienen ondersteuning bij het vertalen en 
concreet maken van talent-management-doelen en het 
inbedden daarvan in normale bestuursactiviteiten en -
plannen. De aanjagers stimuleren, adviseren en ondersteunen 
de afdelingen, ook mede in het kader van de vergroting van 
de participatie van vrouwen aan bestuurlijke en politieke 
functies. 

Talent-management-aanjagers wisselen ideeën uit als 
werkgroep 
De talent-management-aanjagers vormen tezamen de 
werkgroep talent-management, die periodiek met de 
stuurgroep bijeenkomt. 
In de werkgroep worden vooral ideeën uitgewisseld. De 
stuurgroep zorgt voor richting en schept condities. 

Informatie uitwisselen bevordert ideeën 
De operatie wordt ondersteund door goede informatie
uitwisseling onderling over acties/ideeën en resultaten. 
Daartoe wordt de informatie-uitwisseling gestructureerd, en 
zal ook aandacht worden besteed aan de opzet van reguliere 
jaarrapportages van afdelingen en kamercentrales. 

Rapportage maakt resultaten en benodigde ondersteuning 
zichtbaar 
Afdelingsbesturen rapporteren gestructureerd over doelen, 
acties en resultaten in het reguliere overleg met hun 
kamercentrale. 
De kamercentrale-besturen stellen gestructureerde 
Uaar)rapportages op en sturen die naar het hoofdbestuur. 

In gang gezette activiteiten niet verstoren 
Op veel plaatsen zijn al acties in gang gezet ter voorbereiding 
op de komende gemeenteraad- en Tweede Kamerverkiezing
en. De talent-management-activiteiten mogen dit proces niet 
verstoren. Wel kan het nuttig zijn vanuit talent-management
perspectief daaraan nog iets proberen toe te voegen. De 
meeste talent-management doelen liggen echter verder weg 
dan de drie verkiezingen in 1994. 
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Talent management zal zoveel mogelijk plaatsvinden via de normale 
bestuurslijn. Om de afdelingen hierbij te ondersteunen is een oproep 
gedaan naar de kamercentrale-voorzitters om per kamercentrale enkele 
talent-management-aanjagers, ook wel talent-management
vertegenwoordigers, te benoemen; van de vertegenwoordigers wordt 
verwacht dat zij op actieve wijze bestuurders en leden van de VVD
afdelingen ondersteunen. Op 23 oktober heeft in Wolfheze een bijeen
komst plaatsgevonden. Een groep van ruim 20 talent-management
vertegenwoordigers uit 15 kamercentrales hebben de vertaalslag van talent
management naar het lokale niveau gemaakt. Zij zijn nu voorbereid op het 
uitdragen van en het ondersteunen bij talent-management. 
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16 INHOUDELIJKE DISCUSSIE 

Inleiding 

Inhoudelijke discussie binnen de VVD is gebaseerd op een aantal 
uitgangspunten zoals deze door het hoofdbestuur zijn geformuleerd en in 
het Verenigingsplan nader zijn uitgewerkt. Verder vormden de uitspraken 
van de algemene vergadering naar aanleiding van het rapport "Ongebroken 
Lijnen" en het verkiezingsprogramma 1989-1993 ook in dit verslagjaar de 
basis voor verder handelen. 

Structuur 

Om de inhoudelijke discussie binnen de partij voor te bereiden, heeft het 
hoofdbestuur in 1989 een cluster inhoudelijke discussie ingesteld, waarin 
naast de primair verantwoordelijke hoofdbestuursleden met raakvlakken 
met inhoudelijke discussie tevens, als adviseur zitting hebben twee 
vertegenwoordigers van de VVD Tweede-Kamerfractie alsmede de 
directeur van de prof. mr B.M. Teldersstichting. Voorzitter van het cluster 
is mevrouw F.M. Roscam Abbing-Bos. Dit cluster kwam afgelopen jaar 7 
keer bijeen ter bespreking van de verschillende onderwerpen. 

Uitgangspunten 

De VVD is bezig haar politieke en maatschappelijke plaats terug te 
winnen en stevig te verankeren. De inhoudelijke discussie binnen de partij 
heeft hier het afgelopen jaar mede de basis voor gelegd door het 
aanhouden van de volgende uitgangspunten: 
- het formuleren van een lange termijn visie, 
- het bewerkstelligen dat alle geledingen van de partij zo nauw mogelijk bij 

de discussie betrokken werden, 
-het bespreken van actuele thema's voor nu en de (nabije) toekomst, 
- het produceren van uitkomsten ten behoeve van de VVD- verkiezings-

programcommissie, waardoor zichtbaar naar de leden gemaakt werd 
dat de resultaten van de discussie overgenomen zijn door de partij. 

Doelgroepen 

Het hoofdbestuur organiseerde het afgelopen jaar voor alle leden van de 
VVD discussie-bijeenkomsten met een inhoudelijk onderwerp. Op deze 
dagen werd er invulling gegeven aan het VVD beleid voor de jaren na 
1994 (in een nieuwe kabinetsperiode) middels het formuleren van 
conclusies van de discussie, welke na bespreking in de partijraad 
richtinggevend zijn voor de VVD in een nieuwe kabinetsperiode. 

De doelgroep is gedefinieerd als alle geïnteresseerden in de liberale 
opvattingen van de VVD. Primair betreft dit leden van de VVD en de 
JOVD. Hierbij worden waar mogelijk en zinvol ook de kanalen van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden en van de Organisatie Vrouwen in 
de VVD benut. 
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Aanbod 

In 1993 heeft het hoofdbestuur een aantal discussiedagen georganiseerd 
die allen goed bezocht waren. Op 16 april 1993 werd een klankbord
conferentie georganiseerd over de thematiek van de Landbouw, in relatie 
tot natuur, milieu en plattelandsbeleid (in samenwerking met de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden) en er werd een aanzet gegeven tot 
discussie over de landbouwproblematiek, mede gezien in het licht van de 
GATT, op de VVD themadag Landbouw op 17 april1993. Aspecten van 
de problematiek van de Sociale Zekerheid werden besproken op de 
thema- dag van 5 juni in Papendrecht, terwijl de snel wisselende situatie in 
de voormalige Oostblok-landen besproken werd op 30 oktober. 

De uitkomsten van themadagen zijn meegegeven aan de in 1993 door het 
hoofdbestuur ingestelde verkiezingsprogramcommissie, als bouwstenen 
voor het VVD verkiezingsprogramma 1994-1998. 

Onder de portefeuillehouder inhoudelijke discussie vallen ook twee 
adviesgroepen, te weten het Interstedelijk Overleg Etnische Medelanders 
en de op 23 augustus geïnstalleerde adviesraad Ouderen. Voor de 
werkzaamheden van deze twee adviesgroepen, wordt verwezen naar de 
bijlagen bij dit jaarverslag. 

Ondersteuning 

De inhoudelijke organisatie van de themadagen zou minder goed verlopen 
zonder de zeer gewaardeerde inhoudelijke medewerking van de prof. mr 
B.M. Teldersstichting. De plezierige samenwerking met de besturen van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden, de Haya van Somerenstichting, 
alsmede de Organisatie Vrouwen in de VVD in het afgelopen jaar 
werkte constructief. 

Leden van de VVD commissies van advies hebben ook het afgelopen jaar 
een waardevolle bijdragen geleverd aan de ter voorbereiding van 
themadagen ingestelde werkgroepen. 

De portefeuillehouders inhoudelijke discussie in de kamercentrales 
werden in 1993 ingelicht over alle genoemde aspecten met betrekking tot 
de inhoudelijke discussie. 

Op het algemeen secretariaat waren, evenals het voorgaande jaar, in 1993 
ter ondersteuning van de inhoudelijke discussie drs L.H.M. Osterholt 
(adjunct-secretaris) en mevrouw M.A.N. Goergen (secretaresse) actief. 

Afsluitend kan nog vermeld worden dat, evenals in 1992, in overleg met de 
Organisatie Vrouwen in de VVD, voor gerichte mailing aan vrouwelijke 
leden gebruik gemaakt is van de "Vrouwenalmanak". Rechtstreekse 
benadering van leden met een bepaalde deskundigheid werd door de 
aangeschrevenen zeer gewaardeerd, wat onder andere blijkt uit de vele 
positieve reacties na zo'n mailing. 
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17 

Campagnes 

PUBLIC RELATIONS, VOORLICHTING EN 
CAMPAGNES 

De voorbereidingen van de drie verkiezingen in 1994 bepaalden in 
belangrijke mate de activiteiten op het terrein van public relations en 
voorlichting in dit jubileumjaar. 

De heer drs G.Ch.O. Boosman werd door het hoofdbestuur aangesteld tot 
campagnemanager. In nauw overleg met de landelijke propaganda 
commissie is een campagneplan voor de drie verkiezingen opgesteld. Het 
hoofdbestuur heeft een campagneteam ingesteld bestaande uit mevrouw 
mr E.J.J.E. van Leeuwen-Schut (voorzitter) en de heren mr drs F. 
Bolkestein, drs G.M. de Vries, H.F. Dijkstal, drs M.Rutte, drs G.Ch.O. 
Boosman, C.G.A. Cornielje en M. Waterlander. 

Na de vaststelling van het campagneplan vond een achttal bijeenkomsten 
plaats waarbij de besturen van de afdelingen en centrales werden geïnfor
meerd over de opzet van en de activiteiten tijdens de verschillende 
campagnes. Ter afsluiting van deze serie informatie- bijeenkomsten vond 
op 11 december in 't Spant te Bussum een speciale dag plaats voor de 50 
electoraal belangrijkste VVD-gemeenten. Deze dag werd zeer goed 
bezocht. 

De uitwerking van de campagne ondervond enige vertraging doordat in 
goed overleg de samenwerking met het reclamebureau PPGH/JWT in 
oktober werd beëindigd. Na een korte oriëntatie werd besloten voor de 
duur van de campagnes te gaan samenwerking met het reclamebureau 
Bruys te Amsterdam. 

Na de presentatie van het concept-verkiezingsprogramma en de algemene 
politieke beschouwing in de Tweede Kamer, verscheen een speciale VVD
informatie krant. Deze krant is in een oplage van ruim 700.000 exemplaren 
door de kamercentrales en afdelingen verspreid. Vele tientallen personen 
meldden zich naar aanleiding van deze krant aan als lid van de VVD. 

Viering 45-jarig bestaan 

Op zaterdag 23 januari vond in de Oasterpoort in Groningen de viering 
van het 45-jarig bestaan van de VVD plaats. In nauw samenwerking met 
de kamercentrale Groningen vond die dag een uitstekend geslaagde 
feestelijke bijeenkomst plaats waaraan ruim 1500 mensen deelnamen. · 
Tijdens het middagprogramma vond een symposium over de toekomst van 
politieke partijen plaats. Aan dit symposium werd onder andere 
deelgenomen door de heren prof. W. Fortuyn, dr R.A. Koole, 
J. Kamminga en de voorzitters van de vier grootste politieke jongeren
organisaties. Tijdens het avondprogramma werden toespraken gehouden 
door de voorzitter van de kamercentrale Groningen, de heer ir A.A. Dees, 
de partijvoorzitter mevrouw mr E.J.J.E. van Leeuwen-Schut, de fractie-
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voorzitter in de Tweede Kamer, de heer mr drs F. Bolkestein en de 
Commissaris der Koningin in de provincie Groningen, de heer H.J.L. 
Vonhoff. Tevens vond een optreden van de cabaretier, de heer Seth 
Gaaikema plaats. Het feest werd afgesloten met een knallend vuurwerk. 
De viering van het jubileum trok extra aandacht van de kant van de media 
in verband met de discussie over de herziening van de WAO. 

Advertentie 

Om het standpunt van de VVD met betrekking tot de herziening van de 
WAO nog eens op een duidelijke wijze uiteen te zetten, besloot het hoofd
bestuur om eind januari een paginagrote advertentie in De Telegraaf te 
plaatsen. Naar aanleiding van deze advertentie kwamen vele verzoeken om 
informatie binnen en konden tientallen nieuwe leden worden genoteerd. 

Gemeentelijke herindelingsverkiezingen 

Als gevolg van de gemeentelijke herindeling van een aantal gemeenten in 
Noord-Oost Brabant vonden er op 1 december tussentijdse gemeenteraads
verkiezingen in deze regio plaats. Met name door de winst die de lokale 
partijen boekten bij deze verkiezingen, bleef de winst van de VVD achter 
bij de verwachtingen. 

Radio en TV -uitzendingen 

Ook in 1993 werden door de VVD in het kader van de zendtijd voor 
politieke partijen op radio en televisie uitzendingen verzorgd. 

De radio-uitzendingen werden geproduceerd door de afdeling voorlichting 
van de Tweede-Kamerfractie. De TV-uitzendingen werden verzorgd in 
samenwerking met de afdeling voorlichting van de Tweede-Kamerfractie 
en geproduceerd door Studio A te Den Haag. 

Nieuwe huisstijl 

In 1993 vond de afronding plaats van de invoering van de nieuwe huisstijl. 
Langzamerhand wordt het oude propaganda-materiaal vervangen door 
materiaal dat voorzien is van het nieuwe logo. Uit kostenoverweging heeft 
het hoofdbestuur besloten het assortiment en de voorraad propaganda
materiaal te beperken. 

Grote manifestaties 

In aanloop naar de verkiezingen van 1994 vonden in 1993 een vijftal grote 
manifestaties plaats. Deze manifestaties werden in nauw samenwerking 
met de kamercentrales georganiseerd in Leeuwarden, Leusden, Gouda, 
Zutphen en Cuyck. Het programma van deze bijeenkomsten bestond uit 
een toespraak van en een talkshow met de heer Bolkestein en werd 
afgewisseld met het optreden van verschillende artiesten. 
De bijeenkomsten trokken veel belangstellenden. 
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Interne communicatie 

Na advisering door de landelijke propaganda commissie en het periodiek 
overleg kamercentrale-voorzitters is door het hoofdbestuur de notitie 
interne communicatie vastgesteld. Als gevolg hiervan werden de 
"mededelingen van het hoofdbestuur" vervangen door het Thorbeckehuis 
Nieuws. Naast de volgens de reglementen verplichte mededelingen, worden 
onder andere besluiten van het hoofdbestuur gepubliceerd. Dit periodiek 
wordt gestuurd aan de secretarissen van de afdelingen en centrales, de 
voorzitters van de kamercentrales, de leden van de LPC, LCV en LCJ en 
de leden van de parlementaire fracties. Ter informatie van de kamer
centralebesturen werd door het hoofdbestuur een faxnet ingesteld, 
waarmee besluiten van het hoofdbestuur daags na een hoofdbestuurs
vergadering gecommuniceerd konden worden. 

Verzendcentrum 

Als gevolg van de stadsvernieuwingsplannen in Den Haag, is het 
verzendcentrum voor het propagandamateriaal verhuist naar Katwijk. Daar 
kan nu beschikt worden over een efficiënt ingericht magazijn. 

Landelijke propaganda commissie (LPC) 

De landelijke propaganda commissie kwam in 1993 negen keer bijeen. 
Tevens werd ter voorbereiding van de opstelling van het campagneplan op 
16 en 17 april op het nationaal-sportcentrum Papendal een 
brainstormweekend georganiseerd. 

Tijdens deze vergaderingen werd onder andere over de volgende 
onderwerpen gesproken: verkiezingscampagnes, viering 45-jarig bestaan, 
notitie interne communicatie, keuze reclamebureau, organisatie grote 
manifestaties. 

Na de jaarlijkse algemene vergadering in mei 1993 nam de heer drs M. 
Rutte de voorzittershamer over van de heer drs M.A.J. Knip die het 
voorzitterschap van de LPC tijdelijk heeft waargenomen. 

De LPC is per 31 december als volgt samengesteld: 
drs M. Rutte (voorzitter) 
M. Waterlander (secretaris) 

namens de kamercentrales: 
mevr. M. Peeters (KC 's-Hertogenbosch) 
dhr. P.J.W.J. Slijpen (KC Tilburg) 
mevr. N.H. ter Horst-van Eek (KC Gelderland) 
dhr. M. Harhers (KC Rotterdam) 
dhr. J. Niestadt (KC Den Haag) 
dhr. R. Smitshuysen (KC Leiden) 
dhr. R. de Bakker (KC Dordrecht) 
dhr. A. de Vries (KC Amsterdam) 
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mevr. A. van Schravendijk-Beerse (KC Den Helder) 
dhr. J. Bakker (KC Haarlem) 
dhr. J.C. Schout (KC Zeeland) 
dhr. S. Prins (KC Utrecht) 
dhr. A.A.M. Brok (KC Friesland) 
mevr. M.J. de Weerd (plv)(KC ÖVerijssel) 
mevr. R. Speelman-Dijkerna (KC Groningen) 
mevr. J.M.R. Lubbers (KC Drenthe) 
dhr. W.A. van Bolderen (KC Limburg) 
dhr. G.W. Bulk (KC Flevoland). 

Adviseurs: 
mevr. S. Holland-Dalmeijer (Organisatie Vrouwen in de VVD) 
mevr. R. Dijkman (hoofdredacteur Vrijheid en Democratie) 
mevr. E.G. Terpstra (Tweede-Kamerfractie) 
dhr. C.G.A. Cornielje (VVD-Tweede-Kamerfractie-voorlichting). 
dhr. E.F. van Splunteren (VVD-Tweede-Kamerfractie-voorlichting). 

Tevens werd aandeLPC-vergaderingen deelgenomen door de 
medewerkers van het algemeen secretariaat; 
mevr. E. Gans 
mevr. I.F.L. Sybesma 
mevr. I. Warnaer (vrijwilligster campagnes). 
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18 VORMING EN SCHOLING 

Stuurgroep 

De samenstelling van de stuurgroep was per 1 januari 1993 als volgt: 
- de heer drs F.G.J. Steenmeijer (voorzitter) 
- de heer J .N .J. van den Broek 
- mevrouw G.C.A. ten Doesebate-Buurman (tot 24 juni 1993) 
-de heer R.W.A. Klaassen 
- de heer H.F. Dijkstal (adviserend lid) 

De heren drs ir P.J. Overakker en drs A.A.M. Kinneging zijn in de loop 
van het jaar, respectievelijk in juni en december 1993, door het 
hoofdbestuur van de VVD benoemd als lid van de stuurgroep. 

Als medewerkers van de Haya van Somerenstichting zijn werkzaam 
mevrouw drs P.H. Ginjaar (adjunct-secretaris) en mevrouw S.M. Meijers 
(secretaresse). 

De Stuurgroep van de Haya van Somerenstichting kwam in 1993 10 maal 
bijeen. Belangrijkste thema's van deze vergaderingen waren: 
- implementatie beleidsnotitie, 
- doelstellingen van cursussen, beoordeling en criteria, 
- opzet en inhoud topkadertraining, 
- ontwikkeling nieuwe en verbetering bestaande cursussen, 
- kwaliteit en kwantiteit inleiders en trainers, 
- communicatie over het cursusaanbod. 

Landelijke Commissie van Vorming en Scholing (LCV) 

De LCV kwam in 1993 5 maal bijeen. Belangrijkste thema's van deze 
vergaderingen waren: 
- activiteiten in de kamercentrales, 
- algemene informatie uitwisseling, 
- landelijke dag Vorming en Scholing, 
- communicatie over het cursusaanbod, 
- nieuwe cursussen, 
- Leergang Gemeenteraad. 

Werkgroep Leergang Gemeenteraad (LG-R) 

Met de gemeenteraadsverkiezingen 1994 in het vooruitzicht is veel 
aandacht besteed aan de Leergang Gemeenteraad, een co-produktie van 
de Haya van Somerenstichting en de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden. In de loop van 1993 is de Organisatie Vrouwen in de VVD 
hier op een meer actieve wijze bij betrokken. Van belang was en is om 
met de ervaringen, evaluaties en resultaten van de Leergang Gemeente
raad 1990 in staat te zijn om een nog beter produkt aan te kunnen bieden. 
De werkgroep Leergang Gemeenteraad heeft 12 keer vergaderd. 
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Verdere activiteiten 

In 1993 is gewerkt is aan verbetering van kwaliteit en vermindering van 
vrijblijvendheid. Dit is onder andere tot uitdrukking gekomen in de 
verbetering van het cursusaanbod. 

Actualiseren en herzien cursussen: 
Met name is er zeer veel aandacht besteed aan de vernieuwing en 
actualisering van de Leergang Gemeenteraad. In de cursussen ligt nu veel 
nadruk op de zelfwerkzaamheid en interactiviteit. Voorts is de liberale visie 
meer in de cursussen verwerkt. 

Ontwikkelen nieuwe cursus. 
Met de toenemende betekenis van lokale en regionale omroepen wordt de 
vraag in het land naar mediatrainingen groter. Voor de lokale bestuurders 
is een mediatraining ontwikkeld. Nadruk lag, in het kader van de 
gemeenteraadsverkiezingen, op raadsfracties. 

Voorts is met het oog op de Europese verkiezingen een basiscursus 
Europa ontwikkeld: het besef van de toenemende betekenis van Europa is 
groeiende in de partij, echter thans is nog teveel sprake van een sectorale 
benadering. Bij diverse doelgroepen bestaat behoefte aan kennisoverdracht 
over Europa, hier is de Haya van Somerenstichting op in gesprongen. 

In het kader van talent-management en in samenwerking met een aantal 
kamercentrales is de workshop 'Actief Besturen' ontstaan. De workshop is 
opgezet als stimulans voor de afdelingsbesturen om een actieve opstelling 
te bewerkstelligen bij het vervullen van de bestuurstaken. 
Voorts is in het kader van talent-management gestart met een cursus 
"gesprekken voeren met kandidaatraadsleden door afdelingsvoorzitters 
en/of voorzitter van de kandidaatstellingscommissie". De deelnemers 
hebben tijdens deze cursus kennis en vaardigheden verworven voor het 
voeren van dergelijke gesprekken. Het uiteindelijke doel is om in de 
periode 1994-1998 in de gemeenteraadsfracties te komen tot regelmatig 
terugkerende functioneringsgesprekken. 

Nieuwe initiatieven. 
In samenwerking met de verantwoordelijken voor het jongerenbeleid is op 
2 oktober 1993 de eerste landelijke VVD-jongerendag georganiseerd. De 
gehele dag is door ongeveer 170 JOVD en VVD jongeren in workshops en 
plenair gediscussieerd over het concept-verkiezingsprogramma. Dit 
initiatief is zeer geslaagd te noemen en is zeker voor herhaling vatbaar. 

De Landelijke dag voor vormings- en scholingsfunctionarissen heeft op 30 
januari in het Postiljon Hotel te Bunnik plaatsgevonden. Speciale aandacht 
is gegeven aan talent-management en de Leergang Gemeenteraad. 
De heren mr T.E. Korthals Altes, R. W.A. Klaassen en H.F. Dijkstal 
hebben inleidingen verzorgd. Voorts beleefde de videofilm voor de 
informatie-avond haar première. 
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Tijdens de lunch was er gelegenheid om de kraampjes te bezoeken waar 
informatie te verkrijgen was over de diverse cursussen, trainers en 
inleiders, de Teldersstichting en de Haya van Somerenstichting. 
De opkomst en de sfeer op deze dag waren bijzonder goed te noemen. 

De JOVDNVD topkadertraining vond plaats op 24 en 25 april 1993 te 
Assen. 29 cursisten hebben zich een weekeinde bezig gehouden met 
'Ontwikkelingssamenwerking; een wereld van verschil'. 
Onder leiding van de weekendvoorzitter mevrouw A. Krijnen en de 
inleiders de heren ir. E.L.P. Hessing (voorzitter partijcommissie 
Ontwikkelingssamenwerking) en B. Ojik (Tweede Kamerlid Groen Links) 
werd gesproken over ontwikkelingssamenwerking in relatie met 
mensenrechten, economie, milieu en solidariteit. 
Tevens is de JOVD-cursus "Debating" georganiseerd. 

De inleiders van de Leergang Gemeenteraad hebben in 1993, in het kader 
van de kwaliteitszorg, extra aandacht gekregen. Op 27 en 28 augustus 1993 
is er een groot aantal inleiders naar een bijeenkomst "train de inleiders" 
gekomen in PapendaL Het doel van deze bijeenkomst was de herziene, 
geactualiseerde en vernieuwde cursussen met de inleiders te bespreken en 
enkele opdrachten te oefenen. Tevens is op de zaterdagochtend aandacht 
geschonken aan didactische aspecten. 

De Topkadertraining stond dit jaar in het teken van "De multi-culturele 
samenleving". Onder leiding van de heer drs L.M.L.H.A. Hermans is er 
drie weekenden, 15 en 16 oktober, 12 en 13 november en 10, 11 en 12 
december, in Wolfheze met 25 deelnemers over dit thema gesproken. 
Hierbij zijn na het inleidende weekend de volgende thema's uitgebreid aan 
de orde geweest: 
- volumebeleid 
- integratie 

: arbeidsmarkt en toelatingseisen; 
: normen & waarden en gevolgen voor 

huisvesting en onderwijs. 

Voorts is door de trainers, de heer J. Broekhuis en de heer dr N.H.M. 
Schraag, gewerkt aan communicatieve vaardigheden. 
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OVERZICHT GEREALISEERDE CURSUSSEN HAYA VAN 
SOMERENSTICHTING 

De toename in het aantal gerealiseerde cursussen is vooral te vinden in het 
cursusaanbod van de Leergang Gemeenteraad. 
In de jaren 1988-1993 heeft het aantal gehouden cursussen zich als volgt 
ontwikkeld: 

1988: 
1989: 
1990: 
1991: 
1992: 
1993: 

± 40 cursussen; 
± 60 cursussen; 
± 70 cursussen; 

45 cursussen; 
74 cursussen; 

140 cursussen. 

A. 's-llertogenbosch 

- Bestuurderscursus 3 april Eindhoven 9 deelnemers 

- Presentatietechniek (basis) 18 & 19 juni Vught 8 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 26 juni Oss 7 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 19 mei Waalre 
?? Schayk 
14 juni Uden 

- Liberalisme I 12 oktober Eindhoven 6 deelnemers 

B. Tilburg 

- Bes tu urderscurs us 24 april Oudenbosch 13 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 26 juni Breda 12 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 15 maart Bergen op Zoom 
26 mei Hoeven 
8 juni Kaatsheuvel 

- Pubtic Relations 12 & 16 november Breda 10 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 25 september Oudenbosch 5 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Bergen op Zoom 21 deelnemers 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

C & D. Gelderland 

- Liberalisme II 5 & 6 maart Ermelo 15 deelnemers 

- Predige 18 & 19 juni Arnhem 6 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 19 april Winterswijk 
3 mei Zevenaar 

26 mei Doetinchem 

- Presentatietechniek (basis) 19 & 20 november Lievelde 10 deelnemers 

- Presentatietechniek (basis) 20 november Nunspeet 9 deelnemers 

- Mediatraining 18 september Zutphen 10 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 18 september Harderwijk 11 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 9 oktober Arnhem 17 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 16 & 23 oktober Vierhouten 18 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Arnhem 18 deelnemers 

E. Rotterdam 

- Onderhandelen 2 & 5 maart Rotterdam 8 deelnemers 

- Liberalisme I 8 april Rotterdam 18 deelnemers 

- Liberalisme II 4, 11 & 18 juni Rotterdam 20 deelnemers 

- Public Relations 27 aug. & 4 sept. Rotterdam 9 deelnemers 

- Mediatraining 4 september Rotterdam 6 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 18 september Rotterdam 17 deelnemers 

F. Den Haa2 

- Informatie-avond LGR 13 maart Den Haag 

- Introductiecursus LGR 4 september Den Haag 11 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 9 oktober Den Haag 7 deelnemers 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

G. Leiden 

- Presentatietechniek (vervolg) 29 & 30 januari Oegstgeest 10 deelnemers 

- Liberalisme 11 12 & 13 maart Schoonhoven 14 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 12 & 13 maart Alphen a/d Rijn 10 deelnemers 

- Public Relations 16 & 20 maart Boskoop 16 deelnemers 

- Public Relations (evaluatie) 2 juni Noordwijkerhout 10 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 19 juni Gouda 14 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 26 juni Noordwijk 12 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 14 april Wassenaar 
11 mei Zoetermeer 
10 juni Krimpen a/d IJssel 
23 juni Voorschoten 

- Mediatraining 11 december Zoetermeer 12 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 11 september Voorschoten 15 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 21 & 28 september Krimpen a/d IJssel 15 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 9 oktober Zoetermeer 17 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 20 & 27 november Zoetermeer 12 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 22, 30 nov, 9, 16 dec Leiderdorp 13 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Alphen a/d Rijn 17 deelnemers 

H. Dordrecht 

- Liberalisme I 19 januari Vianen ?? 

- Liberalisme I 10 maart Delft 16 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 16 & 20 maart Rotterdam-Zuid 9 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 23 mei Vianen 
6 juni Heerjansdam 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

- Introductiecursus LGR 4 september Dordrecht 5 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 2 oktober Kwintsheul 9 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 25 nov, 2, 9 & 16 dec. Gorinchem 15 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Kwintsheul 18 deelnemers 

I. Amsterdam 

- Bestuurderscursus 15 & 22 april Amsterdam 11 deelnemers 

- Liberalisme II 7 & 8 mei Amsterdam 12 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 11 september Amsterdam 7 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 2 oktober Amsterdam 12 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 25 nov. & 2 dec. Amsterdam 14 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Amsterdam 10 deelnemers 

.I. Den Helder 

- Bestuurderscursus 9 & 16 februari Alkmaar 5 deelnemers 

- VIPP-eursus 27 maart Schagen 

- Liberalisme I 10 juni Akersloot 12 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 27 maart Den Helder 
25 mei Hippolytushoef 

- Introductiecursus LGR 5 & 12 oktober Purmerend 15 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 20 & 27 november Purmerend 12 deelnemers 

K. Haarlem 

- Public Relations 10 & 13 maart Hoofddorp 8 deelnemers 

- Bestuurderscursus 27 april & 6 mei Hoofddorp 17 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 18 mei Beverwijk 

- Presentatietechniek (basis) 5 & 6 november Velsen 10 deelnemers 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

- Mediatraining 9 & 10 juli Hoofddorp 7 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 11 september Velserbroek 15 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 7, 9 & 11 december Eemnes 17 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Santpoort 14 deelnemers 

L. Zeeland 

- Liberalisme I 29 april Burgh-Haamstede 13 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 12 mei Burgh-Haamstede 

- Introductiecursus LGR 4 september Goes 10 deelnemers 

- In trod uctiecurs us 2 oktober Axel 8 deelnemers 

M. Utrecht 

- Presentatietechniek (basis) 6 februari Utrecht 14 deelnemers 

- Introductiecursus nieuwe leden 15 maart Utrecht 10 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 4 & 5 juni De Bilt 13 deelnemers 

26 juni Doorn 8 deelnemers 
- Informatie-avond LGR 18 januari Utrecht 

10 maart Doorn 

- Cursus Gemeenteraad 20 & 27 november Zeist 9 deelnemers 

N. Friesland 

- Bestuurderscursus 16 januari Leeuwarden 14 deelnemers 

- Public Relations 5 & 6 februari Oosterwolde 13 deelnemers 

- Vervolgcursus Financiën 24 februari Leeuwarden 

- Introductiecursus LGR 5 juni Leeuwarden 7 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 7 mei Leeuwarden 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

- Introductiecursus LGR 18 september Leeuwarden 7 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 20 & 27 november Leeuwarden 14 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Leeuwarden 13 deelnemers 

0. Overijssel 

- Discussietechniek (basis) 12 & 13 maart Raalte 15 deelnemers 

- Liberalisme I 3 mei Schalkhaar 17 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 6 mei Zwolle 

- Discussietechniek vervolg 17 & 18 september Raalte 20 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 20 & 27 november Raalte 15 deelnemers 

P. Groningen 

- Informatie-avond 15 april Groningen 

- Mediatraining 9 oktober Groningen 10 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 2 oktober Groningen 14 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Groningen 13 deelnemers 

Q. Drenthe 

- Bestuurderscursus 11 & 18 februari Spier 13 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 7 juni Gieten 

- Public Relations 14 & 18 december Spier 19 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Spier 10 deelnemers 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

R. Limburg 

- VIPP-eursus 15 maart 

- Public Relations 11 & 12 juni Roermond 12 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 15 maart Roermond 
3 mei Geleen 

21 juni Eygelshoven 

- Introductiecursus LGR 11 september Roermond 5 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 2 oktober Brunssum 10 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Brunssum 13 deelnemers 

S. Flevoland 

- Liberalisme 11 15 & 16 januari Lelystad 15 deelnemers 

- Informatie-avond LGR 15 maart Zeewolde 
5 april Dronten 

13 mei Emmeloord 

- Introductiecursus LGR 4 september Lelystad 9 deelnemers 

- Introductiecursus LGR 2 oktober Lelystad 16 deelnemers 

- Cursus Gemeenteraad 11 & 18 december Lelystad 20 deelnemers 
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REALISATIE CURSUSSEN HAYA VAN SOMERENSTICHTING 
JANUARI TOT EN MET DECEMBER 1993 

Landelijk georganiseerde cursussen 

Training "Functioneringsgesprekken voeren" 
24 juni 

Pilot-Workshop "Actief Besturen" 

Workshop "Actief Besturen" 

- Mediatraining 

- Topkadertraining 

10 juli 

15 & 16 januari 

19 & 20 maart 
2 & 3 april 

16 & 17 april 
7 & 8 mei 

18 december 

15 & 16 oktober, 
12 & 13 november en 

Papendrecht 
Assen 

De Bilt 

KC Utrecht 
KC Leiden 
KC Utrecht 
KC Leiden 

Bunnik 

10, 11 & 12 december Woltbeze 

- liberalisme 11 t.b.v. 
topkadercursisten 25 en 26 september Woltbeze 
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6 deelnemers 
4 deelnemers 

17 deelnemers 

13 deelnemers 
9 deelnemers 
13 deelnemers 
15 deelnemers 

6 deelnemers 

25 deelnemers 



AANTAL GEREALISEERDE CURSUSSEN JANUARI T/M DECEMBER 1993 

Introductiecursus nieuwe leden IX 

Bes tu urderscurs us 7X 

Discussietechniek (b) IX 

Discussietechniek (v) IX 

Presentatietechniek (basis) sx 

Presentatietechniek (vervolg) IX 

PR-cursus 7X 

Evaluatie PR-cursus IX 

Predigc lX 

Liberalisme I 7X 

Liberalisme 11 6X 

Informatie-avond LGR 32X 

Introductiecursus LGR 32 x 

VIPP-Cursus 2X 

Cursus Gemeenteraad 20X 

Onderhandelen IX 

Gemeentefinanciën 1X 

"Functioneringsgesprekken voeren" 2X 

Workshop "Actief Besturen" sx 

Mediatraining 6X 

Topkadertraining 1993 1X 

140 x 
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19 JONGERENBELEID 

De Landelijke Commissie Jongerenbeleid (LCJ) vergaderde in het jaar 
1993 drie maal. Voorzitter was mevrouw A.A. Aeyelts Averink-Winsemius, 
hoofdbestuurslid belast met jongerenbeleid; adviseur van het hoofdbestuur 
inzake jongerenbeleid was mevrouw mr J.A. Hekman; ambtelijke 
ondersteuning werd verzorgd door mevrouw I.F.L. Sybesma, op het 
algemeen secretariaat onder andere belast met jongerenbeleid. 

In 1993 waren de volgende afgevaardigden lid van de LCJ: 
F. Appel (KC Gelderland) 
mevr. P. Baarslag-de Monninck (KC Overijssel) 
R. van Benthem (KC Utrecht) 
R. Bloem (KC Drenthe) 
mevr. M. Boskma (KC Friesland) 
J.P.F. Brown (KC Den Haag) 
F. van Dalen (KC Tilburg) 
H.H. Dijkstra (KC Groningen) 
M. van Enckevort (KC Den Bosch) 
J .P.M. van Gilze (KC Haarlem) 
M.G.J. Harhers (KC Rotterdam) 
mevr. P .Korff (KC Amsterdam) 
M. Koutstaal (KC Leiden) 
J. Lodders (KC Flevoland) 
mevr. M.J.M. Muys (KC Limburg) 
T. de Swart (KC Dordrecht) 
mevr. K. Verschoor (KC Den Helder) 
mevr. L. van Wegen (KC Zeeland) 

In maart 1993 werd, in opdracht van het hoofdbestuur het rapport 
"Jongeren, partners met toekomst" van mevrouw drs A.E. Meijbaum 
uitgebracht dat beschreef hoe jongeren binnen en buiten de VVD het 
jongerenbeleid beoordeelden. In het rapport werd een aantal aan
bevelingen gedaan. In de vergadering van de LCJ en in een bijeenkomst 
van de commissie VVD-JOVD werden de conclusies en aanbevelingen 
grotendeels onderschreven. 

In juni 1993 besloot het hoofdbestuur, mede naar aanleiding van het 
rapport, tijdens een strategische discussie om het jongerenbeleid tot 
speerpunt van beleid te maken. Daartoe werd een aantal beslissingen 
genomen die de instroom en begeleiding van jonge leden moeten verge
makkelijken. Voorts werd vastgesteld dat de uitvoering van het jongeren
beleid grotendeels plaatsvindt in de afdelingen. Kamercentrales hebben de 
taak afdelingen direct aan te sturen, gezien hun nauwe bindingen met de 
afdelingen. Alle kamercentrale-vertegenwoordigers werd derhalve gevraagd 
jaarplannen te ontwerpen, die de instemming van de verschillende 
kamercentralebesturen zouden hebben, om het jongerenbeleid in de 
toekomst concreter en doelgerichter uit te kunnen voeren. Jaarlijks zullen 
de kamercentrales op hun resultaten worden aangesproken. 
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Daarnaast werd in samenwerking met de Haya van Somerenstichting, voor 
de eerste maal de landelijke jongerendag georganiseerd, met als onderwerp 
het concept-verkiezingsprogramma; vanwege de goede reacties uit het land 
en vanuit de Tweede Kamer, zal dit een jaarlijks terugkerend evenement 
worden. 

Ook in april 1993 vond in Assen een VVD-JOVD topkadertraining plaats, 
onder auspiciën van de Haya van Somerenstichting. Als onderwerp werd 
hiervoor "Ontwikkelingssamenwerking" gekozen. 

In september organiseerden verschillende grote studentensteden politieke 
cafe's voor jongeren. In Utrecht en Rotterdam traden daartoe onder meer 
partijvoorzitter mevr. E.J.J.E. van Leeuwen en de fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer, de heer F. Bolkestein op. Inmiddels worden voorberei
dingen getroffen om deze politieke cafe's voor jongeren op regelmatige 
basis te doen plaatsvinden. 

In het najaar vonden reeds voorbereidingen plaats voor de campagnes die 
in 1994 veel mogelijkheden voor werving van jongeren moeten opleveren. 
Een speciale deelcampagne wordt gehouden in universiteits- en HBO
steden. De leden van de LCJ zullen worden ingeschakeld om deze 
campagne mede vorm te geven. Een geplande campagne-jongerendag werd 
vanwege financiële moeilijkheden geschrapt. 

Eind 1993 werd op advies van de Commissie VVD-JOVD, onder 
voorzitterschap van de heer L.M.L.H.A Hermans door beide 
hoofdbesturen besloten om de Samenwerkingsovereenkomst (SWO) tussen 
de JOVD en de VVD te continueren tot het jaar 2000. De inhoudelijk 
ongewijzigde SWO zal aan de jaarlijkse algemene vergadering in mei 1994 
worden voorgelegd. 
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19 b JONGERENBELEID-SAMENWERKINGSOVEREENKOMST 
VVD-JOVD 

Inleiding 

In 1990 is de commissie jongerenbeleid VVD-JOVD ingesteld als resultaat 
van de Samenwerkingsovereenkomst (SWO) 1990-1995 tussen de VVD en 
de JOVD. Conform art. 3.2 sub c van die overeenkomst dient de 
commissie vóór 1 maart van ieder jaar verslag uit te brengen aan de 
hoofdbesturen van de VVD en de JOVD omtrent haar activiteiten en 
bevindingen. 

Samenstelling van de commissie 

Gedurende het gehele verslagjaar was de samenstelling als volgt: 
L.M.L.H.A. Hermans VVD , voorzitter 
E.R.M. Balemans JOVD, secretaris 
E.A.H. van der Biezen JOVD 
C. Schagen JOVD 
mevr. A.C. den Ottelander VVD 
J.W. Remkes VVD 
N.R.N. de la Rive Box VVD 

Vergaderingen 

Was de verwachting in eerste instantie dat 1993 een rustig jaar zou worden 
voor de commissie; in februari bleek reeds het tegendeel. 
De hoofdbesturen verzochten de commissie reeds nu een aanvang te 
maken met de procedure voor het opstellen voor een advies met 
betrekking tot de voortzetting van de Samenwerkingsovereenkomst voor de 
periode 1995-2000 al dan niet in gewijzigde vorm. In april verzocht het 
hoofdbestuur van de VVD de commissie commentaar te leveren op het 
VVD-rapport "Jongeren en de VVD, partners met toekomst" van maart 
1993. 

In 1993 heeft de commissie twee maal ver~aderd. Deze bijeenkomsten 
vonden plaats op 14 mei in "het Turfschip' te Breda en op 15 september in 
"de Eenhoorn" te Amersfoort. De eerste vergadering stond nadrukkelijk in 
het teken van het VVD-rapport "Jongeren en de VVD, partners met 
toekomst". De tweede vergadering was gewijd aan een nadere visie op het 
jongerenbeleid naar aanleiding van het eerder genoemde VVD-rapport en 
aan een vaststelling van het advies inzake een voortzetting van de 
Samenwerkingsovereenkomst voor de periode 1995-2000. 

In juni werden de commentaren van de commissieleden Den Ottelander en 
Balemans op het VVD-rapport aan het hoofdbestuur toegezonden. Deze 
commentaren werden op haar vergadering van 15 september door de 
commissie integraal overgenomen en tot de hare gemaakt. 
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Ten aanzien van een advies inzake de Samenwerkingsovereenkomst voor 
de periode 1995-2000 concludeerde de commissie dat, mede gezien de 
goede verstandhouding tussen de VVD en de JOVD en de wijze waarop 
de uitvoering van het jongerenbeleid gestalte krijgt in de praktijk, geen 
rede was om de tekst van de SWO te wijzigen. Daarnaast was de 
commissie van mening dat het wel noodzakelijk is om een nieuwe 
Samenwerkingsovereenkomst af te sluiten voor de periode 1995-2000 
teneinde deze goede verstandhouding tussen de partijen ook voor de 
toekomst te waarborgen voor zover deze zich uitstrekt over het terrein van 
het jongerenbeleid. Daarbij adviseerde de commissie de beide 
hoofdbesturen met haar schrijven van 28 oktober 1993 de SWO voor de 
periode 1995-2000 af te sluiten waarbij de tekst van de overeenkomst, zij 
het met redactionele wijzigingen, van de huidige SWO overgenomen kan 
worden. De hoofdbesturen van VVD en JOVD deelde bij brief van 9, 
respectievelijk 2 december 1993 aan de commissie mede dat zij tevreden 
waren met de werkzaamheden van de commissie en haar advies integraal 
hadden overgenomen. Beide hoofdbesturen zullen in 1994 de tekst van de 
Samenwerkingsovereenkomst voor de periode 1995-2000, zoals voorgesteld 
door de commissie, voorleggen aan hun algemene vergadering. 

Vooruitblik voor 1994 

1994 belooft een interessant jaar te worden. Niet alleen zullen de 
congressen van de VVD en de JOVD zich moeten uitspreken over een 
voortzetting van de samenwerking op het terrein van het jongerenbeleid, 
maar ook zullen de verkiezingen voor de Gemeenteraad, Tweede Kamer 
en Europees Parlement een duidelijk beeld kunnen geven over de wijze 
waarop en of de politiek leeft bij het jongerenbeleid. De strategie van 
VVD en JOVD zal hierbij mogelijk moeten worden bijgesteld. In dat 
opzicht verwacht de commissie een bijdrage te kunnen leveren aan de 
discussies over het te voeren jongerenbeleid in zowel de VVD als ook de 
JOVD. Het hoofdbestuur van de VVD heeft reeds de wens uitgesproken 
om begin 1994 met de commissie een naderen discussie te voeren, mede 
naar aanleiding van de brief van de commissie van 28 oktober 1993. 
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20 FRACTIES IN DE STATEN-GENERAAL EN IN HET 
EUROPEESPARLEMENT 

20 A VVD FRACTIE IN DE EERSTE KAMER DER STATEN
GENERAAL 

Sedert enige jaren nemen de VVD-fracties in de Staten-Generaal en het 
Europees Parlement deel aan het opstellen van dit verslag. Ook thans 
geven deze bijdragen een globale indruk van de werkzaamheden van de 
leden van de Eerste Kamerfractie en hun problemen. 

Samenstelling Eerste Kamerfractie 

De samenstelling van de fractie onderging als gevolg van het overlijden van 
drs Y.P.W. van der Werff te Breda de navolgende wijzigingen: 

mr F. Korthals Altes, ondervoorzitter; 
nieuw lid van de fractie: mevrouw N.H. van den Broek-Laman Trip. 

Op 31 december was de fractie als volgt samengesteld: 

Ir. D. Luteijn te Goes, !voorzitter) 
mr F. Korthals Altes te Rotterdam, ondervoorzitter) 
J .A. van Graafeiland te Venlo, secretaris) 
H.F. He ij mans te Hengelo, tweede secretaris) 
drs A. van Boven te Den Haag, 
mevr. N.H. van den Broek-Laman Trip te Heemstede, 
dr L. Ginjaar te Burgh Haamstede, 
mr ir. H. Heijne Makkreel te Aerdenhout, 
drs L. Hilarides te Drachten, 
mr E.J.J.E. van Leeuwen-Schut te Zoetermeer, 
mr H.P. Talsma te Epse, 
J.W. Verbeek te Rotterdam 

Werkzaamheden 

De werkzaamheden van de fractie betroffen, zoals gebruikelijk, 
voornamelijk het behandelen van voorstellen van wet die na aanname in 
de Tweede Kamer aan de Eerste Kamer worden toegezonden. Daarbij let 
de Eerste Kamer vooral op grondwettelijke toelaatbaarheid, rechtmatig
heid en doelmatigheid en overigens ook op juridische correctheid. In 
toenemende mate is de fractie genoodzaakt voorstellen meer in detail in 
beschouwing te nemen. De oorzaak daarvan is ondermeer gelegen in het 
grote aantal amendementen dat in de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
op wetsvoorstellen wordt aangebracht. Naast de behandeling van 
wetsvoorstellen worden de beleidsdebatten gevoerd. 
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De fractie vergaderde in het algemeen op dinsdag, voorafgaande aan de 
op die dag gehouden wekelijkse openbare vergadering van de Kamer en 
omstreeks eenmaal per maand - al dan niet bovendien - op de eraan 
voorafgaande maandagavond. Voor de op maandagavond gehouden 
vergaderingen werd een VVD-lid van de fractie van Liberaal-Democraten 
in het Europees Parlement uitgenodigd. Voorts streefden de leden van de 
fractie ernaar zoveel mogelijk deel te nemen aan vergaderingen van 
partijcommissies; al naar de mogelijkheden waarover de individuele leden 
beschikten, was het resultaat dat de vaste afspraak werd gemaakt dat de 
leden als contactpersoon (in tegenstelling tot de taakopvatting van 
adviserend lid) optreden en kennis nemen van de hun toegezonden 
stukken. 

Namens de Eerste-Kamerfractie heeft de heer J.W. Verbeek zitting in de 
Raad van Europa (vice-president van de assemblee) en in de West
Europese Unie. 

De heer J .A. van Graafeiland vertegenwoordigt de fractie in de Noord 
Atlantische Assemblee, plaatsvervangend lid de heer J.W. Verbeek. 

De heren A. van Boven en J.W. Verbeek vertegenwoordigen de fractie in 
de Benelux Raad, respectievelijk als lid en plaatsvervangend lid. 

De heer A. van Boven vertegenwoordigt de fractie in de 
Interparlementaire Commissie Nederlandse Taalunie. 
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20 b VVD-FRACTIE IN DE TWEEDE KAMER DER STATEN
GENERAAL 

Samenstelling fractie: 

Bij aanvang van het verslagjaar is de fractie als volgt samengesteld: 
J.D. Blaauw, P.M. Blauw, mr drs F. Bolkestein, drs D.J.D. Dees, 
H.F. Dijkstal, A.A.M.E. van Erp, J. Franssen, mevr. drs N.J. Ginjaar-Maas, 
mevr. S. van Heemskerck Pillis-Duvekot, H.A.L. van Hoof, 
mevr. A. Jorritsma-Lebbink, mevr. drs M.M.H. Kamp, dr R.W. de Korte, 
mr A.H. Korthals, mr H.Th.M. Lauxstermann, R.L.O. Linschoten, mevr. 
drs N. Rempt-Halmmans de Jongh, J.F.B. van Rey, mevr. E.G. Terpstra, 
mr A.J. te Veldhuis, drs F. Weisglas, mr J.G.C. Wiebenga. 

De samenstelling van het fractiebestuur is in het verslagjaar niet gewijzigd. 

Met ingang van 18 maart 1993 heeft de heer mr H.Th.M. Lauxstermann 
zijn kamerlidmaatschap beëindigd. 
Hij is op 19 maart 1993 opgevolgd door mevrouw drs P.J.L. Verbugt. 

In de maand september van het verslagjaar heeft mevrouw drs N.J. 
Ginjaar-Maas het kamerlidmaatschap beëindigd. Zij is op 26 oktober 1993 
opgevolgd door de heer J.W. Remkes. 

Fractievergaderingen 

Het vergaderritme, iedere dinsdagochtend en om de week op 
woensdagmiddag is ongewijzigd voortgezet. 

Op 27/28 augustus 1993 is de fractie voor een vergaderweekend 
bijeengekomen. 

Contacten met partijgeledingen 

De contacten met partijgeledingen zijn, gelijk de voorgaande jaren, 
gecontinueerd. 

Tijdens het verslagjaar is een commissie ter voorbereiding van de 
benoeming voor de in mei 1994 voorziene vacature partijvoorzitter en 
vice-voorzitter ingesteld. Namens de fractie nam mevrouw E.G. Terpstra 
hierin zitting. Tevens is een commissie ter bestudering van de 
partijorganisatie ingesteld. Hierin nam zitting de fractiesecretaris, de heer 
J. Franssen. 
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Diversen 

Met de diverse belangenorganisaties en bedrijven zijn de contacten middels 
werkbezoeken en gesprekken voortgezet. 

De tijdens het vorige verslagjaar gestarte serie bezoeken door een 
delegatie uit de fractie aan de VVD-Statenfracties is afgerond. 

De fractie heeft gedurende het verslagjaar 1027 brieven ontvangen, via het 
partijbureau 190. 

De fractie heeft ongeveer 75 groepen, d.w.z. ca. 3500 mensen, ontvangen 
en rondgeleid in het kader van het eigen bezoekersprogramma. 

Aan de, op initiatief van de fractie, georganiseerde Thorbecke-bijeenkomst, 
op 1 juni 1993, werd door het hoofdbestuur deelgenomen. Tijdens deze 
bijeenkomst, in het gebouw van de Tweede Kamer, werd een in opdracht 
door de kunstenaar Hans Bayens vervaardigde buste van Thorbecke aan 
de Kamer aangeboden. De buste heeft een vaste plaats in het Kamer
gebouw gekregen, te weten naast de Thorbeckezaal. 

Naast deze bijeenkomst is een tentoonstelling over het leven van de heer 
Thorbecke ingericht, welke gedurende drie maanden door het publiek te 
bezichtigen was. Voorafgaand aan de aanbieding van de buste werd in een 
korte bijeenkomst door diverse sprekers de persoon, de politicus en de 
staatsman Thorbecke belicht. 

Op 3 juni 1993 werd de tweede reünie tussen de huidige en de oud
fractieleden gehouden. In de maand november heeft een reünie plaats
gevonden tussen de huidige en de oud-fractiemedewerkers- en persoonlijk 
medewerkers. 

Als gevolg van de door de Kamer in het voorjaar gestarte proef met een 
korter vergaderschema heeft de fractie de hierdoor 'vrijgekomen' tijd 
benut voor het afleggen van grote werkbezoeken. De bijna voltallige fractie 
legde in dat kader de volgende bezoeken af: 
- 1 maart Gelderland: de problematiek van de Prioriteitennota. 
- 19 april Zuid-Limburg: de grensoverschrijdende criminaliteit ten gevolge 

van de drugsproblematiek en de problematiek van de Maasvervuiling in 
het kader van het Maasverdrag met België. 

- 7 juni Drenthe: Goudplevier als voorbeeld van een goed evenwicht tussen 
de belangen van natuurbescherming/milieu en landbouw. 
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20 c EUROPESE LIBERALE FRACTIE 

De liberale fractie in het Europees Parlement onderging in 1993 enkele 
personele wijzigingen. Drie Franse leden namen ontslag als lid van het EP: 
Sirnone Veil naar aanleiding van haar benoeming tot minister van Staat in 
de Franse regering, en Aymeri de Montesquiou en Charles Baur naar 
aanleiding van hun verkiezing tot lid van de Assemblée Nationale. Zij 
werden opgevolgd door Robert Delorozoy, Jeanine Cailiet en Charles de 
Gaulle. 

Het ELDR-congres vond dit jaar plaats te Torquayin Zuid-West 
Engeland, waar de Britse liberalen een goede kans maken om in juni 1994 
een zetel in het Europees Parlement te behalen. Het zou voor het eerst 
zijn sinds het Parlement rechtstreeks wordt gekozen (1979) dat de Liberal 
Party een EP-zetel zou winnen. 

Tijdens het congres werd de Spaanse groepering FORO, opgericht door 
het liberale EP-lid Eduardo Punset, toegelaten als lid van de ELDR. De 
ELDR-partij telt nu 18 leden en 11 waarnemers uit 8 landen. 

Het congres stelde het programma vast voor de Europese verkiezingen van 
1994. VVD-amendementen werden aangenomen die een verdergaande 
bescherming van de sociale rechten van de vrouw en naleving van het 
tijdschema voor de invoering van een Europese munt tot doel hebben. 
Het congres nam een motie aan van Gijs de Vries, waarin wordt 
opgeroepen tot een meer actieve bestrijding van schendingen van de 
vrijheid van meningsuiting en de journalistieke onafhankelijkheid in Oost
Europa. Ook een motie van Jessica Larive, ter waarborging van de positie 
van het Nederlands in Europa, werd aangenomen. 

De VVD smaakte een bijzonder succes toen de Oostenrijkse partij FPÖ 
zwichtte voor de internationale druk die op haar is uitgeoefend, en haar 
lidmaatschap van de Liberale Internationale opschortte. Als Oostenrijks lid 
van de LI werd Haide Schmidt's Liberales Forum toegelaten. 
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20 d VVD-CONTACTEN 

Evenals in vorige jaren waren er veelvuldige, intensieve contacten tussen 
de VVD-leden van het Europees Parlement en de partij. 

De Europarlementariërs waren vertegenwoordigd op de algemene 
vergaderingen, de partijraden, en de congressen van de Vrouwen in de 
VVD, de Vereniging van Staten- en Raadsleden, en de Federatie van 
Europese liberale partijen. Regelmatig werden ook de vergaderingen van 
de Tweede-Kamerfractie, de Eerste Kamerfractie, het hoofdbestuur en de 
partijcommissie Europese Zaken bijgewoond. Daarnaast werden 
spreekbeurten gehouden voor afdelingen en kamercentrales. Helaas 
werden voor de liberale 'prominentenborrels' data door de partij 
vastgesteld die het de Europarlementariërs onmogelijk maakten aanwezig 
te zijn. 

Met de contactgroep van vertegenwoordigers van kamercentralebesturen, 
ingesteld in 1990, werd drie keer bijeengekomen. Op deze bijeenkomsten 
werd de Europese politieke actualiteit besproken. De Europarlementariërs 
rapporteerden daarnaast drie keer schriftelijk aan de kamercentrales over 
de belangrijkste stellingnames van de Europese liberale fractie. Deze 
verslagen worden door een aantal kamercentrale-besturen verspreid onder 
hun afdelingen. 

Daarnaast werd, onder auspiciën van de mr H.R. Nordstichting, een 
seminar voor kaderleden georganiseerd in Vinkeveen. Eerdere seminars 
vonden plaats te Heelsum (1990), Brussel (1991), en Straatsburg (1992). 
De bijeenkomsten hebben tot doel te waarborgen dat VVD-leden, ook als 
reguliere partij-activiteiten op dit punt ontbreken, jaarlijks de gelegenheid 
wordt geboden intensief over Europese aangelegenheden te spreken. 

Het seminar verliep naar de mening van de deelnemers succesvol. Als 
sprekers traden op de heer C.R. van Beuge, directeur-generaal Europese 
Samenwerking van het ministerie Buitenlandse Zaken, over Nederland in 
Europa na Maastricht en prof. drs G. Zalm, directeur van het Centraal 
Planbureau, over de economische vooruitzichten van Nederland in de 
gemeenschappelijke markt. De derde spreker was de heer H. Wisse, van 
het bureau Wisse en Partners, die in opdracht van de Europese Commissie 
een publiciteitscampagne consumentenbeleid uitvoerde. De tweede dag van 
het seminar werd ingeleid door het lid van de Tweede Kamer, kandidaat
lid Europees Parlement, mr J.G.C. Wiebenga, over de relatie tussen 
Parlement en Kamer. Tenslotte werd een simulatie-spel door alle 
deelnemers uitgevoerd, dat als voornaamste doelstelling het bekendmaken 
van de deelnemers met de mogelijkheden en onmogelijkheden van het 
verwerven van subsidies uit de structurele fondsen had. Dit onderwerp was 
gekozen omdat veel deelnemers lokaal en regionaal bestuursverantwoorde
lijkheid dragen, en de vraag naar Europese mede-financiering vanuit die 
kringen veelvuldig gesteld wordt. 
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Werkbezoeken aan Straatsburg werden in 1993 afgelegd door de VVD
afdeling Rotterdam, de kamercentrale Overijssel, en de Vrouwen in de 
VVD uit de kamercentrale Dordrecht. Het hoofdbestuur bleek aan een 
uitnodiging tot het afleggen van een werkbezoek geen gehoor te kunnen 
geven. 

Vrijheid en Democratie berichtte ook in 1993 regelmatig over de 
werkzaamheden van de Europarlements-leden. Hun gezamenlijk 
jaarverslag over 1992 werd door het algemeen secretariaat aan alle 
afdelingen toegezonden. 

Op 23 oktober werd afscheid genomen van W.J.A. van den Berg als 
algemeen secretaris van de VVD. De partij is hem veel dank verschuldigd 
voor de gedegenheid, humor en inzet waarmee hij zijn rol als 
organisatorische spil vervulde, ook waar het de aandacht voor de Europese 
verantwoordelijkheden van de VVD betrof. 

In juni 1993 is drs Y.P.W van der Werff overleden. In de Eerste 
Kamerfractie behartigde hij onder andere aspecten van het buitenlands- en 
Europees beleid. Met zijn overlijden heeft de partij een vooraanstaand en 
geliefd lid verloren. 

81 



21 INTERNATIONALE CONTACTEN 

21 a INTERNATIONAAL SECRETARIS: 

Op 14 mei 1993 trad mr drs J.C. van Baaien aan als internationaal 
secretaris van de partij. Hij is in deze functie verantwoordelijk voor de 
internationale betrekkingen van de partij in de meest brede zin des woords 
(bilaterale contacten, Liberale Internationale, ELDR-partij en het Oost
Europa-programma). Hiermee zijn alle buitenland-verantwoordelijkheden, 
inclusief het Oost-Europa-programma, weer binnen één portefeuille 
verenigd. 

Reeds vanaf eind 1992 heeft Hans van Baaien, onder verantwoordelijkheid 
van het hoofdbestuur, aan de voorbereidende en planningswerkzaamheden 
voor het Oost-Europa-programma 1993 leiding gegeven. 

I HERORIËNTATIE INTERNATIONAAL PARTIJ-BELEID VVD 

Doelstelling van de nieuwe aanpak is het versterken van de invloed van de 
VVD in binnen- en buitenland, zowel in electorale, politieke als 
maatschappelijke zin. 

De volgende uitgangspunten en instrumenten worden gehanteerd om aan 
deze doelstelling inhoud te geven: 

1 Continuïteit, vernieuwing en verankering 

De scheidende internationaal secretaris Jan Dirk Blaauw en zijn opvolger 
hebben veel energie gestoken in een harmonieuze portefeuille-overdracht. 
De nieuwe internationaal secretaris heeft medio 1993 in brede 
samenspraak met het hoofdbestuur, de partijcommissies, de 
Teldersstichting, de LIGN en de parlementaire fracties in de Eerste- en 
Tweede-Kamer en het Europees Parlement de prioriteiten voor 1993 en 
1994 geformuleerd. Ook bij de uitvoering van het programma wordt 
gestreefd naar betrokkenheid van afdelingen, kamercentrales, 
partijcommissies, fracties en bijzondere groepen. Hierdoor wordt een breed 
draagvlak voor het buitenlandwerk in de partij gecreëerd. 
De internationaal secretaris heeft tijdens de inhoudelijke discussie
themadag Oost-Europa (30 oktober) zijn beleidsuitgangspunten toegelicht 
en uitgedragen. 

2 Professionaliteit en talent-management 

De internationaal secretaris heeft een professionele buitenland-organisatie 
(onder de noemer internationaal secretariaat) ingevoerd. De kern hiervan 
wordt gevormd door de ambtelijke ondersteuning in het Thorbeckehuis, 
bestaande uit drs K.J. Hoving (full-time) en de heer Th.V.A. Boitelle (part
time). Hiernaast zijn een groot aantal enthousiaste vrijwilligers op 
projectmatige basis bij het buitenland-programma betrokken, bijvoorbeeld 
in de klankbordgroep voor Midden- en Oost-Europa. 
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Binnen deze klankbordgroep zijn een aantal landen-referenten 
aangewezen. Zij zijn verantwoordelijk voor de project-voortgang. De 
referenten zijn Kees Hoving (Baltische Staten en Polen), Boudewijn 
Wellink (Tsjechië), Zsolt Szabo (Hongarije) en Thierry Boitelle (Slovenië). 
Het hoofdbestuur heeft, op initiatief van de internationaal secretaris, een 
procedure ontworpen, waarin de verantwoordelijkheden en coördinatie van 
het Oost-Europa-programma eenduidig zijn vastgelegd. 

3 Prioriteitsstelling en keuzes 

Gezien de beperkte financiële en personele middelen wordt prioriteit 
gegeven aan de contacten met de Liberale Internationale (LI), de partij 
van Europese Liberalen en Democraten (ELDR) en bilaterale contacten 
met onder andere de FDP. Binnen het Oost-Europa-programma wordt de 
samenwerking geconcentreerd op de landen die het eerst voor toetreding 
tot de Europese Unie in aanmerking komen (Polen, Hongarije en Tsjechië 
in eerste instantie, Slovenië en de Baltische Staten in tweede instantie). 

4 Internationale participatie en lobby 

Actieve deelname aan inhoudelijke discussies op het gebied van de 
internationale politiek (voordrachten en inhoudelijke bijdragen tijdens 
internationale fora, het Europese verkiezingsprogramma, etc.) zorgt voor 
een grotere inbreng van VVD-standpunten. Daarnaast wordt veelvoudig 
gebruik gemaakt van het lobby-instrument om de VVD-standpunten 
duidelijk naar voren te brengen en invloed uit te oefenen. 

11 ACfNITEITEN INTERNATIONAAL SECRETARIAAT 

Liberale Internationale: 

Op de Executive op 11 juli in Estland is de Oostenrijkse FPÖ, mede door 
de langdurige en vasthoudende lobby van de VVD, gedwongen het LI
lidmaatschap op te geven. De namen van Jan Dirk Blaauw, Wim van den 
Berg, Leendert Ginjaar en Alexander Beels dienen hierbij met name te 
worden genoemd. Inmiddels is in Oostenrijk een nieuwe liberale partij 
opgericht, Liberales Forum. 

Tijdens de 'LI World Conference', gezamenlijk georganiseerd door de LI 
en Fidesz te Boedapest, hielden Frits Bolkestein (VVD-fractievoorzitter) 
en Willem van Eekelen (secretaris-generaal van de WEU) key-note 
speeches over buitenlands beleid en defensie. De VVD/LIGN-delegatie 
voerde op samenwerking gerichte gesprekken met Oosteuropese partijen. 
Frits Bolkestein en delegatievoorzitter Hans van Baaien spraken intensief 
met Heide Schmidt van Liberales Forum over de nieuwe liberale relaties 
met Oostenrijk. 
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ELDR-Partij: 

Belangrijkste activiteit binnen de ELDR was het vaststellen van het 
Europese verkiezingsprogramma voor 1994 te Torquay op 10 december. 
Voor een nader verslag wordt verwezen naar Vrijheid en Democratie van 
december 1993. In de aanloop naar dit congres heeft de VVD op landelijk 
niveau op uitvoerige wijze discussie gevoerd over de in te nemen 
standpunten, onder andere op de partijraad van 9 oktober 1993. 
De resultaten van de VVD-lobby waren uiteindelijk positief en hebben 
geleid tot een versterking van de VVD-positie binnen de ELDR. 

Tot de overige belangrijke activiteiten in het kader van de ELDR 
behoorde een waarnemers-missie naar Slovenië en Kroatië begin 
november. Verder namenVVD'ershet voortouw tijdens een conferentie in 
Helsinki over "Finland en de Europese Unie", tijdens de ELDR-Councils 
en tijdens het Oost-Europa-overleg te Brussel, waar de VVD-inbreng van 
waarde bleek te zijn voor de ELDR en de andere lidpartijen. 

Oost-Europa-programma: 

Binnen het nieuwe Oost-Europa-programma heeft de internationaal 
secretaris een aantal prioriteiten gesteld. In de contacten met de Baltische 
landen, Polen, Tsjechië, Hongarije en Slovenië zal structureel worden 
geïnvesteerd om zodoende goede relaties met de daar aanwezige liberaal 
georiënteerde partijen op te bouwen. De Friedrich-Naumann-Stiftung 
(FNSt), de buitenland-stichting van de FDP met een wereldwijd 
kantorennetwerk en de VVD werken intensief samen in de genoemde 
landen (zie ook projecten 1, 6, 7 en 10 hieronder). 

De volgende grote projecten zijn in de tweede helft van 1993 uitgevoerd in 
het kader van het nieuwe Oost-Europa-programma: 
1 Verkiezings-workshop voor de Baltische landen in Den Haag Guni) 
2 Oost-Europa-studiereis van de JOVD Guli) 
3 Deelname conferentie 21st Century Trust door Oosteuropeanen en 

VVD'ers in Frankrijk Guli) 
4 IFLR Y -workshop over de Raad van Europa voor Oosteuropeanen 

(juli) 
5 Talent-management-workshop van VVD en Fidesz te Boedapest, 

tevens kennismaking politieke leiders, partijbestuurders en directeuren 
VVD-Fidesz (september) 

6 Deelname aan internationale conferentie over vrije markteconomie in 
Polen in samenwerking met de Teldersstichting, tevens oriëntatie 
politieke situatie (oktober) 

7 Waarnemers-missies in Slovenië en Kroatië (november) 
8 Politieke consultaties door klankbordgroep-leden tijdens LI-conferentie 

in Boedapest (november) 
9 Bezoek Tsjechische delegatie (ODS) aan Nederland, daarna tegen

bezoek door Tsjechië-referent aan ÖDS-congres (november) 
10 Intensieve betrokkenheid VVD bij Oosteuropese media-conferentie te 

Tallinn, Estland (december) 
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Bilaterale contacten en overige activiteiten: 

De contacten met de Duitse FDP zijn in 1993 verder versterkt. Daarnaast 
zijn er inhoudelijke en persoonlijke relaties aangeknoopt met de Vlaamse 
VLD, de Franse Parti Republicain, de Engelse Liberal Democrats, het 
Oostenrijkse Liberales Forum en de Amerikaanse Democrats. 
Overige activiteiten van het internationaal secretariaat zijn het 
onderhouden van de contacten met de diplomatieke vertegenwoordigingen 
in Nederland, de verschillende maatschappelijke organisaties, ministeries 
en andere politieke partijen. Ook hiermee wordt beoogd een contacten
netwerk voor de VVD op te bouwen. 

Grote erkentelijkheid wordt uitgesproken over de plezierige samenwerking 
tussen het internationaal secretariaat (zowel vrijwilligers als medewerkers) 
en de parlementaire fracties, afdelingen, kamercentrales en dergelijke van 
de VVD. In 1994 zal het nieuwe beleid worden doorgetrokken, zodat de 
continuïteit, vernieuwing en verankering zijn gewaarborgd. 
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22 PROF. MR B.M. TELDERSSTICHTING 

Publik:aties 

In 1993 publiceerde de prof. mr B.M. Teldersstichting de volgende 
geschriften: 

Geschrift 78: Rondom de Nationale Ombudsman. 
Tien jaar ervaring met dit instituut 

In liberale kring heeft het ombudsinstituut zich van meet af aan in een 
warme belangstelling mogen verheugen, hetgeen niet verwonderlijk is 
omdat liberalen steeds het belang van een deugdelijke bescherming van de 
burger tegen het optreden van de overheid hebben beklemtoond. In 
geschrift 78 geven mr J.M. Polak, mr F.D. van Heijningen en mr J.G.C. 
Wiebenga hun opvattingen over het functioneren van het instituut weer. 
Tevens is in het geschrift het commentaar van mr drs M. Oosting, de 
Nationale Ombudsman, op de opvattingen van de auteurs opgenomen. 
Het eerste exemplaar van Rondom de Nationale Ombudsman werd op 25 
maart 1993 tijdens een persconferentie aangeboden aan de voorzitter van 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal, drs W.J. Deetman. 

Geschrift 79: Meningen over migranten. 
Het Nederlandse allochtonenbeleid ter discussie, onder redactie van 
G.A. van der List 

In juni 1992 organiseerde de Teldersstichting een symposium over het 
Nederlandse allochtonenbeleid. Een preadvies, geschreven door drs G.A. 
van der List, wetenschappelijk medewerker van de Teldersstichting, 
vormde het uitgangspunt voor de discussie. Dit preadvies en de inleidingen 
van de sprekers (onder wie prof. dr S.W. Couwenberg, prof. dr J.A.A. van 
Doorn, J. Franssen en mr J.G.C. Wiebenga) zijn gebundeld uitgegeven. 
Het geschrift bevat tevens commentaren van onder meer A. Apostoulou en 
prof. dr H.B. Entzinger op de ideeën van Van der List, die in een 
uitgebreid nawoord ingaat op de geleverde kritiek. 

Van Thorbecke tot Telders. Hoofdpersonen uit de geschiedenis van 
het Nederlandse liberalisme vóór 1940, onder redactie van G.A. van 
der List en P.G.C. van Schie 

Op initiatief van de Teldersstichting verscheen in januari 1993 het boek 
Van Thorbecke tot Telders. Hoofdpersonen uit de geschiedenis van het 
Nederlandse liberalisme vóór 1940 bij uitgeverij Van Gorcum & Comp. BV 
te Assen. De bundel bevat een tiental biografische schetsen van 
prominente liberale politici uit de periode 1840-1940, zoals van Telders, 
Thorbecke, Van Houten en Treub. Het eerste exemplaar van het boek 
werd tijdens een symposium aangeboden aan mr drs F. Bolkestein (zie 
elders in dit verslag). 
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Filosofen van het klassieke liberalisme, onder redactie van P.B. Cliteur, 
A.A.M. Kinneging en G.A. van der List 

Bij uitgeverij Kok Agora te Kampen verscheen, op initiatief van de 
Teldersstichting, het boek Filosofen van het klassieke liberalisme. Het 
bevat portretten van de belangrijkste exponenten van het liberale denken 
in de zeventiende, achttiende en negentiende eeuw. Besproken worden 
onder andere de voorlopers en grondleggers van het filosofisch liberalisme, 
Spinoza en Locke, de verlichtingsfilosofen Montesquieu en Kant en de 
belangrijkste liberale denkers na de Franse Revolutie, zoals John Stuart 
Mill en Tocqueville. 

Symposia en conferenties 

In het verslagjaar werden de volgende bijeenkomsten georganiseerd. 

Symposium van Thorbecke tot Telders; de actualiteit van de liberale 
traditie in Nederland. 

Op 22 januari 1993 organiseerden de Teldersstichting, het 
Documentatiecentrum Nederlandse Politieke Partijen (DNPP) van de 
Rijksuniversiteit Groningen en uitgeverij Van Gorcum te Assen een 
symposium over liberale politici in het verleden en hun betekenis voor het 
heden. De bijeenkomst vond plaats in de Senaatskaroer van de Rijks
universiteit Groningen. Sprekers waren prof. dr J.Th.J. van der Berg en 
prof. dr E.H. Kossmann. Tijdens het symposium werd het eerste exemplaar 
van het hierboven reeds genoemde boek Van Thorbecke tot Telders 
aangeboden aan de voorzitter van de VVD-fractie in de Tweede Kamer, 
mr drs F.Bolkestein. 

Conferentie; Partijen uit de tijd? 

De Thorbecke Vereniging en de politiek-wetenschappelijke bureaus van 
het CDA, de PvdA, de VVD en D66 organiseerden op 26 maart 1993 een 
conferentie over de toekomstige positie van de politieke partijen. De 
bijeenkomst vond plaats in de Koninklijke Nederlandse Jaarbeurs te 
Utrecht. Sprekers waren onder meer prof. dr J.A.A. van Doorn, dr R.A. 
Koole en prof. dr J.J. Vis. Na de inleidingen vonden 'podiumgesprekken' 
plaats waarbij de aanwezigen konden discussiëren met een panel. 

Debat; De positie van de Sociaal-Economische Raad in onze 
( overleg)economie 

Tijdens een zeer druk bezochte, door de Teldersstichting georganiseerde, 
bijeenkomst in perscentrum Nieuwspoort te Den Haag, debatteerden ir. 
Th. Quené, voorzitter van de SER en mr drs F. Bolkestein, voorzitter van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer, over de huidige en toekomstige 
positie van de Sociaal-Economische Raad in onze (overleg)economie. De 
standpunten van de beide debaters lagen uiteen hetgeen een levendige 
discussie tot gevolg had. 
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Lopende projecten 

In dit verslagjaar waren de volgende projecten in behandeling. 

- Biografie van Haya van Someren 
- Medische ethiek en techniek 
- Dissertatie "De VVD en het Nederlands buitenlands beleid" 
- De kwaliteit van hoger onderwijs 
-Liberaal milieubeleid 
-Individualisering 
-De democratie en de burger 

Curatorium van de Prof. mr B.M. Teldersstichting 

Op 31 december 1993 was het Curatorium als volgt samengesteld: 
- mr drs H. Langman (voorzitter) 
- mr K.H. Beyen (penningmeester) 
- prof. dr J .A.A. van Doorn 
- drs F.A. Engering 
- dr J .M. Goudswaard 
- mr E.J.J.E. van Leeuwen-Schut 
- mr J .M. Polak 
- F.M. Roscam Abbing-Bos 
- prof. mr W.J. Slagter 
- mr H.P. Talsma 
- prof. dr ir. J.J.C. Voorhoeve 
- mr J.G.C. Wiebenga 
- dr G. Zoutendijk 

Bureau van de Teldersstichting 

Het bureau was op 31 december 1993 als volgt samengesteld: 
- dr K. Groenveld- directeur 
- mevr.ir. L.J. Kolff- wetenschappelijk medewerkster 
- drs G.A. van der List- wetenschappelijk medewerker 
- drs P.G.C. van Schie- wetenschappelijk medewerker 

, - E. Bottinga-Lindhout- secretaresse 

Liberaal Reveil 

In de zes nummers van Liberaal Reveil die in 1993 verschenen werd onder 
meer aandacht besteed aan de Verenigde Naties en mensenrechten, 
gezondheidszorg, milieu en de toekomst van politieke partijen. 
Het themanummer was gewijd aan Oost-Europa. 

Het bestuur van de Stichting Liberaal Reveil werd voorgezeten door mr 
J.J. Nouwen. Drs P.J.H.M. Luijten was ook in 1993 de secretaris van het 
bestuur. Drs J.A. Weggemans zat de redactie van Liberaal Reveil voor en 
de eindredactie werd verzorgd door mevr.ir. L.J. Kolff. 
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Besluiten van de 46ste Jaarlijkse algemene vergadering 
(90ste algemene vergadering) op 14/15 mei 1993 te Breda 

1 De algemene vergadering nam kennis van het conform artikel 18.3 
der statuten uitgebrachte jaarverslag over 1992 

2 De rekening en verantwoording alsmede het jaarverslag van de 
penningmeester over 1992 werden goedgekeurd. 

3 Tot leden van de Commissie van drie ter voorlichting van de 
algemene vergadering bij de behandeling van de rekening en 
verantwoording van de penningmeester over het jaar 1993 werden 
benoemd: 
-mevrouw W.J.M. Bregman-Kaaks te Roden (herbenoeming) 
-mevrouw M.H.G.C. Kleijn-van de Wulp te Den Haag 

(herbenoeming) 
- ing. P.H. Tirion (Oosterbeek) (benoeming) 

met als plaatsvervangende leden; 
- A. van Hulst uit Oss (benoeming) 
- R.B. Pier te Tietjerksteradeel (herbenoeming) 
- J.R.A. Raasveld te Amsterdam (herbenoeming) 

4 Tot leden en plaatsvervangende leden van de Commissie van Beroep 
(art. 32 van de statuten) werden benoemd; 
- mr F. Korthals Altes uit Rotterdam (voorzitter, was reeds lid van 

de commissie) 
-mevrouwT. Blom-de Koek van Leeuwen uit Den Haag 

(herbenoeming) 
- mr A. Voûte te Aerdenhout (benoeming) 

met als plaatsvervangende leden (allen herbenoemingen); 
-prof. mr M.C.B. Burkens (Leersum), 
- mevrouw J.L. Niemantsverdriet-Leenheer (Burgh-Haamstede ), 
- mr H.C.G.L. Polak (Rotterdam). 

5 Tot leden van de Notulencommissie (art. 46 hr.) werden benoemd; 
- mevrouw drs M. Brouwer-van Wijk uit Sneek, 
-dhr. R.J.W.R. van Haga uit Rotterdam, 
- mevrouw M.E. la Riviere-Dankmeijer uit Oegstgeest. 

6 Besloten werd het aantal hoofdbestuursleden te brengen op 11, het 
statutair bepaalde minimum aantalleden (art. 23.2 van de statuten) 
Tot leden van het hoofdbestuur werden gekozen; 
- drs J.C. Gmelich Meijling in de functie van ondervoorzitter, 
- mr drs J.C. van Baaien, als secretaris voor de organisatie, 
- drs M. Rutte, als secretaris voor de organisatie. 



Wegens het niet beschikbaar zijn van de heer ir. J. Boeve als kandidaat 
voor de vacature van penningmeester van de partij, werd besloten 
deze vacature opnieuw aan te melden aan de partij, waarna in de eerst
volgende algemene vergadering een voorstel voor invulling van deze 
vacature zal worden besproken. 

7 Besloten werd een telegram te zenden aan Hare Majesteit de Koningin 
waarin de VVD zijn trouw en aanhankelijkheid aan Hare Majesteit en 
haar huis betuigt. 

8 Na een toelichting werden de voorstellen ingebracht bij punt 2.1 en 2.2 
van de agenda inzake de gevolgen voor de interne partij-organisatie van 
de regio-vorming met het advies van het hoofdbestuur daarbij, zonder 
stemming aanvaard (briefnummers 813894, 813942, amendement afdeling 
Ouder-Amstel) 
Door de kamercentrale Drenthe werd het voorstel bij agendapunt 2.3, 
inzake onverenigbaarheid van enkele functies, ingetrokken waarmee ook 
de amendementen vervielen, terwijl de voorstellen met betrekking tot het 
mogelijk maken van een lidmaatschap voor het leven (2.4) aangenomen 
werden (206 stemmen voor, 55 tegen). 
Daar bij agendapunt 2.5 motie nummer 8 van de kamercentrale 
Dordrecht (over een verhoging van de contributie met f 1.50) werd 
verworpen en nummer 4 (géén verhoging) aangenomen werd met 234 
stemmen voor en 205 tegen, blijft de contributie voor 1994 op het huidige 
niveau gehandhaafd. De motie van de afdeling Avereest (automatische 
jaarlijkse contributieverhoging) werd bij dit punt aangehouden. 
Het amendement van Alblasserwaard/Nieuw Lekkerland (nummer 6, 
tientjesactie in 1997) werd verworpen. 
Vlaardingen trok zijn motie (nr.5) in. 

De voorstellen voor de instap-contributie (2.6) en aanpassing van 
art. 28.1 van de statuten met betrekking tot de vertegenwoordigings
bevoegdheid (agendapunt 2. 7) werden zonder stemming aangenomen. 

Het beleid van het hoofdbestuur was onderwerp van gesprek bij 
agendapunt 3. De verschillende moties en amendementen bij punt 3c 
werden besproken, wat het volgende resultaat opleverde; 
- nr. 9 werd aangehouden (drastische verandering van de lay-out van 

Vrijheid en Democratie) 
- nr. 10 werd ingetrokken ten gunste van nr. 11 
-nr. 11 werd verworpen met 229 stemmen voor en 232 tegen 

(automatische toezending van de beschrijvingsbrief aan alle leden) 
- nr. 12 met als doel het wederom invoeren van een ingezonden brieven

rubriek van tenminste één pagina, werd verworpen 
- nr. 13 werd niet in stemming gebracht wegens eensluidenbeid met 

motie nummer 11, waarna vervolgens 
-nr. 14 werd verworpen. Deze motie had tot doel om vergaderdata 

en spreekbeurten van Eerste-en Tweede Kamerleden opnieuw een 
plaats te geven in V &D. 



Motie 15 bij punt 3j , over het handhaven van een "uitgebreid" 
verkiezingsprogramma, werd verworpen. 

De status van door de afdeling Hilversum ingediende punten 
(briefnummer 813936) werden toegelicht, waarbij bleek dat de 
voorgelegde punten geen amendementen ter besluitvorming waren, maar 
aandachtspunten voor discussie met de Tweede-Kamerfractie. 

Wel werden bij dit punt de brieven van de afdeling Groningen met 
betrekking tot vreemdelingenbeleid overgenomen (813941), terwijl dit 
ook gebeurde met de punten 16 (vreemdelingenbeleid), 19 (Europa na 
Maastricht), 20 (Nederland vervoersland), 21 (VVD als liberale partij), 
22 (Joegoslavië), en 23 waarvan de stremming overgenomen werd 
(over het afstemmen van budgetten welke beschikbaar zijn voor 
thuiszorg). 

Het voorstel van de afdeling Steenbergen (813896), alsmede het 
amendement van St. Michielsgestel (nr. 17) werden ingetrokken, terwijl 
besloten werd het punt gezondheidszorg van de afdeling Groningen 
(813941) en amendement 18 van St. Michielsgestel over ditzelfde punt bij 
de verkiezingsprogrammacommissie Tweede Kamer en Europees 
Parlement aan te bieden. 
Motie 24 van de afdeling Luxemburg (over het te voeren Nederlandse 
beleid) werd wegens strijdigheid met de eerder aangenomen motie van 
Amsterdam (22) verworpen. 



VVD COMMISSIE BINNENLANDSE ZAKEN 

Jaarverslag 1993 

Samenstelling 
Voor de heren drs. Chr.L. Baljé en mr. J. Hommes kwam op hun verzoek in het 
verslagjaar een einde aan het lidmaatschap van de commissie. Mevrouw N.H. 
van den Broek -Laman Trip trad in 1993 af als voorzitter van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden. Zij werd in die hoedanigheid opgevolgd door de 
heer drs. E. Haaksman, die tevens in haar plaats werd benoemd tot lid van 
de commissie. Ook mevrouw ir. E.J.M. de Ferrante -Koek trad als lid toe tot 
de commissie. 

Vergaderingen 
De commissie kwam in 1993 acht maal in vergadering bijeen. De opkomst van 
de leden bij de vergaderingen bedroeg in het verslagjaar gemiddeld 65%. 
Vrijwel iedere vergadering werd bijgewoond door adviserende leden uit de 
beide Kamers der Staten-Generaal. De samenwerking met de adviserende leden 
verliep goed. 

Onderwerpen 
In 1993 waren de ontwikkelingen op het gebied van de vernieuwing van de 
bestuurlijke organisatie een steeds op de agenda terugkerend onderwerp. Aan 
de kabinetsnota BON-3, de Kaderwet bestuur in verandering, het wetsvoorstel 
tot aanscherping van de Wet gemeenschappelijke regelingen (WGR) en de 
gebiedsindeling voor de WGR heeft de commissie uitgebreide beschouwingen 
ge>~ijd. De commissie heeft daarbij in grote lijnen zoveel mogelijk willen 
vasthouden aan het VVD-standpunt, zoals ingenomen tijdens de Klankbordcon
ferentie van januari 1992 in Lunteren. 
De commissie heeft zich, naast de eigen standpuntbepaling, ook in een 
gecombineerde vergadering met de partijcommissie Ruimtelijke Ordening met 
de vernieuwing van de bestuurlijke organisatie beziggehouden. Met Jan 
Franssen heeft de commissie in een aparte vergadering van gedachten 
gewisseld in verband met de standpuntbepaling van de Kamerfractie voor de 
behandeling van de Kaderwet, de aanscherping van de WGR en de gebiedsinde
ling in de Tweede Kamer. De commissie en de Kamerfractie zaten onder andere 
op één lijn voor wat betreft een te maken onderscheid tussen de oplossingen 
voor de specifieke grootstedelijke problematiek in de regio's Amsterdam, 
Rotterdam en wellicht Den Haag en de ontwikkelingen in overig Nederland 
Met het schetsen van eindplaatjes heeft de commissie voorzichtig willen 
zijn. Voorop staan voor de commissie het tegengaan van bestuurlijke 
verdichting, het democratisch aspect en de doelmatigheid van de vernieu
wingsvoorstellen. Een duidelijker afbakening tussen de bestuurslagen dient 
het uitgangspunt te zijn. 
Met betrekking tot gemeentelijke herindeling stelt de commissie vast dat 
gemeenten zelf herindeling steeds meer beschouwen als noodzakelijk instru
ment van bestuurlijke vernieuwing. 
Aan de Kamerfractie heeft de commissie enkele opmerkingen doorgegeven over 
het verkiezingsprogramma voor de ELDR, voorzover het aanknopingspunten 
betrof met het binnenlands bestuur. 

De voorgenomen herziening van het verdeelstelsel van het Gemeentefonds was 
eveneens een onderwerp dat in enkele vergaderingen aan de orde is gewee~t. 
De commissie voorziet weerstand uit de kring van de gemeenten en heeft 
uitgesproken in het bijzonder te hechten aan de controle binnen de gemeen-
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ten. Mogelijke financiële problemen als gevolg van slecht gemeentelijk 
beheer dienen binnen de gemeente te worden opgelost. 

Een ander onderwerp waarmee de commissie zich meermalen heeft beziggehou
den, betreft de werkzaamheden van de Commissie-Deetman. In grote lijnen 
zijn de rapporten van de externe commissies, de Commissies-Franssen, -
Scheltema, -Wiegel, -De Koning en -Van Thijn, besproken. In december heeft 
een afrondend debat plaatsgevonden over deze rapporten in de Tweede kamer. 
De commissie heeft kunnen constateren dat er tenslotte uit de verschillende 
rapporten weinig concreets is voortgekomen. 

Een belangrijk punt van aandacht voor de commissie vormde ook in 1993 weer 
de departementale herindeling. Samen met de Grote Efficiency operatie is 
dat een regelmatig onderwerp van bespreking. 

In het najaar heeft de commissie zich in een bespreking met de adviserende 
leden beziggehouden met de rijksbegroting 1994 voor Binnenlandse Zaken. De 
commissie heeft daarbij kritiek geuit op het feit dat belangrijke onderde
len van het beleid apart, dat wil zeggen los van de begroting, worden 
behandeld in de Tweede Kamer. Dat lijkt op een 'verdeel en heers' aanpak 
van Binnenlandse Zaken. Ook heeft de commissie er bij de Kamerfractie op 
aangedrongen te bezien of het departement van Binnenlandse Zaken zijn rol 
als hoeder van de gemeenten naar behoren vervult. 

De commissie ziet de decentralisatie als een slechts langzaam voortschrij· 
dend proces. Een probleem is ook, dat het als onderwerp bestuurlijk wel 
maar politiek niet interessant is. 

Bij de regionalisatie van de brandweer heeft de commissie zich op het 
standpunt gesteld dat niet sectoraal vooruit moet worden gelopen op de 
bestuurlijke organisatie. De brandweer dient niet zonder meer te worden 
gekoppeld aan de politie-organisatie. Voorlopig zou moeten worden volstaan 
met regionale brandweer naast gemeentelijke brandweerkorpsen. 

Aan de hand van enkele rampen, die zich in 1992 hebben voorgedaan, heeft de 
commissie het onderwerp rampenbestrijding behandeld. De commissie is van 
mening dat de politieke aandacht voor dat onderwerp zal moeten worden 
vastgehouden, ook als zich geen ramp voordoet. Het rampenplan moet niet 
louter een papieren organisatie zijn. 

In verband met de behandeling van de GBA in de Tweede Kamer heeft de 
commissie ook dat onderwerp besproken. De commissie heeft vooral de nadruk 
gelegd op het financiële risico van een dergelijk gigantisch overheidsauto
matiseringsproject. Er dient verder voor wat de bevolkingsadministratie 
betreft een grens te worden gesteld aan het perfectionisme. 

Van de overige onderwerpen waarmee de commissie zich in 1993 heeft bezigge
houden, kunnen worden genoemd: de gemeentelijke identiteitskaart, de 
energiewetgeving, het wetsvoorstel Nimby, de verruiming van de eigen 
middelen van de lagere overheden, het georganiseerd overleg van rijks- en 
gemeenteambtenaren, het decoratiestelsel, landgrens overschrijdende 
samenwerking en bestuurlijke overeenkomsten. 
Op verzoek van het hoofdbestuur heeft de commissie zich, aan de hand van 
een evaluatie van het functioneren van de partijcommissies, gebogen over de 
vraag hoe de commissies nog beter kunnen bijdragen aan de beeldvorming van 
de VVD naar buiten toe. 

De commissie heeft amendementen opgesteld en ingediend op het onderdeel 
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'Effectief bestuur' van het landelijk verkiezingsprogramma van de VVD. De 
algemene ledenvergadering heeft zonder discussie een amendement van de 
commissie overgenomen, dat als plechtanker kan worden beschouwd voor de 
standpuntbepaling van de partij over de bestuurlijke organisatie. Het doet 
de commissie deugd ter afronding van de periode van vier jaar, waarin de 
commissie in de huidige samenstelling heeft gefunctioneerd, het hoofdbe
stuur op die wijze van dienst te kunnen zijn geweest. 
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1 De Justitiecommissie in 1993 

1.1 Samenstelling 

De samenstelling van de conunissie was in het verslagjaar als volgt: 

Prof. mr. M.C.B. Burkens 
Mr. G.W.A. van der Velde 

Leden: 

Mr. G.C.M. Bos 
Prof. mr. R. Cleton 
Mr. J.J. van der Goes van Naters 
Mr. A.J.F. de Jager 
Mr. J.l. Sanders 
Mr. P. Sanders 
Mw. mr. J. van Vloten 
Mw.mr. M.J.F. Zeven-Postma 

Voorzitter 
Secretaris 

~ 

Mw. Zeven-Postma heeft in de loop van het vergaderjaar te kennen gegeven wegens drukke 
werkzaamheden niet meer regelmatig aan de vergaderingen van de commissie te kunnen 
deelnemen. 

Mr. De Jager heeft in de rweede helft van het vergaderjaar van zijn belangstelling voor de 
werkzaamheden van de conunissie blijk gegeven. Hij heeft sindsdien de beraadslagingen van 
de conunissie bijgewoond. 

Adviserende leden 1• Kamer der Staten-Generaal: 

Mr. ir. H. Heijne Makkreel 
Mr. H.P. Talsma 
Mr. F. Korthals Altes 

Adviserende leden 11• Kamer der Staten-Generaal: 

H.F. Dijkstal 
Mr. A.H. Korthals 
Mr. J.G.C. Wiebenga 

WD-Panijcommissie Justitie 

Jaarverslag 1993 ~ 
1.2 Vergaderingen 

De commissie heeft in het verslagjaar slechts vijf maal vergaderd. 

1.3 Commissie-Contouren 1994 

Op 13 oktober is in een overleg tussen het hoofdbesmor en de partijcommissies gesproken 
over de notitie 'Concept Commissie-Contouren 1994'. In deze notitie werd aanbevolen om 
de VVD conunissies Justitie en Politie 'in elkaar te schuiven'. Het bijeenbrengen van de 
rwee beleidsterreinen die onder meer de veiligheid van de burger en de rechtszekerheid in 
Nederland vorm geven, is -aldus dit concept- van groot belang voor een optimale advisering 
over deze onderdelen. Daarnaast is de uitdaging die een verenigd Europa, onder meer met 
open grenzen stelt, er een, die slechts in gezamenlijkheid aangepakt kan worden. Combine
ren van de adviestaak is dan ook wenselijk. 

De Justitieconunissie acht een periodieke heroverweging van het aantal conunissies een 
goede zaak; de intern gerichte vergaderbelasting van de Kamerleden dient tot een minimum 
beperkt te blijven. Daarbij doet de commissie de aanbeveling om op de dinsdagavonden te 
vergaderen om de aanwezigheid van de I' Kamerleden te bevorderen. 

Inmiddels is besloten om de Politiecommissie te integreren met de Conunissie Binnenlandse 
Zaken, omdat het accent bij vraagsnikken rond de politie vooral op de besruurlijke 
problematiek rust. Met deze beslissing kan de Justitiecommissie instemmen; wel zal 
bevorderd dienen te worden dat dwarsverbanden tussen de Justitiecommissie en de 
Conunissie Binnenlandse Zaken worden gelegd in gevallen waarin strafrechtelijke aspecten 
een rol spelen. 

Voorts attendeert de commissie erop, dat nagenoeg alle zittende leden van de commissie 
volgens de onlangs opgestelde criteria hun plaats zouden dienen te ruimen, aangezien zij hun 
termijn meer dan hebben uitgediend. Dit zou op het punt van de continuïteit bezwaren 
kunnen oproepen. De commissie gaat er vanuit dat bij de procedure voor de benoeming van 
nieuwe leden, in overleg tussen de voorzitter en het hoofdbesruur, aan dit punt aandacht zal 
worden geschonken. 

WD-Panijcommissie Justitie 2 
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2 Behandelde onderwerpen 

2.1 Herziening Rechterlijke Organisatie 

Ook in 1993 is met enige regelmaat aandacht besteed aan het project van de herziening van 
de Rechterlijke Organisatie, waarvan de eerste fase op I januari 1994 met de integratie van 
de administratieve rechtspraak in de rechtbanken een aanvang neemt. In de discussies binnen 
de commissie is met name de aandacht gevestigd op de volgende punten: 

- Het tempo, waarin de operatie dreigt te worden voltrokken. De indruk bestaat dat knopen 
worden doorgehakt waarbij de consequenties nog onvoldoende zijn uitgekristalliseerd. 

- De vormgeving van de tweede feitelijke instantie in het bestuursprocesrecht. Indien deze 
bij de gerechtshoven zou worden ondergebracht, dan zal de voor dit soort zaken een 
bijzondere bestuurlijk georiënteerde ervaring moeten worden ingebracht. 

- De vraag, of de integratie van de kantongerechten inderdaad rigoureus moet worden 
doorgezet. De efficiënte werkwijze van de kantonrechters zal binnen de veel grotere 
organisatie van een gerecht in eerste aanleg niet mogelijk zijn. Bovendien zal het aantal 
nevenzittingplaatsen aanmerkelijk kleiner zijn dan de huidige kantons. 

2.2 Bodemsanering 

Het voorstel van Wet bOdemsanering is uitgebreid in de commissie aan de orde geweest. 
Daarbij was de commissie voorzien van uitvoerige documentatie waarin de bezwaren van de 
Raad van Nederlandse Werkgeversverbonden VNO en NCW tegen het wetsvoorstel worden 
behandeld. 

De commissie heeft zich op het standpunt gesteld dat in het algemeen een civiel-rechtelijke 
grondslag voor overheidsoptreden dient te worden beperkt, en dat aan een bestuursrechtelijk 
instrumentarium de voorkeur toekomt. Met het onderhavige wetsvoorstel wordt beoogd het 
bestuursrechtelijk instrumentarium voor bodemsanering te versterken door de introductie van 
de figuur van de bestuursdwang. Tegen deze opzet valt op zich weinig in te brengen; de 
juridische oppositie tegen het wetsvoorstel zal zich derhalve dienen te richten op de 
vormgeving van dit instrumentarium. 

Tegen deze achtergrond kunnen de tegen het wetsvoorstel aangevoerde bezwaren als volgt 
worden geformuleerd: 

- De saneringsdoelstelling dient aan een duidelijke normering te worden gebonden. 
teneinde de rechtsgrond van bestuurlijk optreden in een bijzonder geval buiten kijf te 
stellen. Een rigoureuze doelstelting als 'multi-functionaliteit' moet als te onevenwichtig 
van de hand worden gewezen; bovendien leidt deze doelstelling tot een dermate groot 
aantal te saneren locatie dat de rechtsgelijkheid bij de toepassing van bestuurlijk optreden 
niet kan worden gewaarborgd. 
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De saneringsnoodzaak dient van geval tot geval aan de hand van een belangen-afweging 
te kunnen worden bepaald. De betrokken belangen zijn uitermate divers en complex: 
indien de situationele beoordeling onvoldoende ondersteuning in de vorm van een 
realistische, landelijke, saneringsplanning kan worden geboden moet worden gevreesd 
voor een willekeurige toepassing van het bestuursrechtelijk instrumentarium. 

- Het wetsvoorstel maakt een onderscheid bij de aan te schrijven justitiabelen. Met name 
particuliere ondernemingen kunnen een aanschrijving verwachten; particuliere 
woningbezitters behoeven daarvoor niet te vrezen, omdat de wet voor deze categorie 
reeds een subsidiëringsregeling bevat waarbij de gemeente de woning tegen een 
aanvaardbare vergoeding overneemt en vervolgens op algemene kosten de sanering 
uitvoert. Kennelijk is hier het volkshuisvestingsbelang reeds op voorhand meegewogen, 
doch de rechtsgelijkheid is zoek, nu ten aanzien van ondernemingen een subsidi
ëringsregeling niet wordt geboden. 

Doordat onvoldoende waarborgen bestaan voor een rechtsgelijke en redelijke uitvoering 
van de wet, neemt de rechtsonzekerheid bij het Nederlandse bedrijfsleven toe. De 
kredietwaardigheid van gevestigde ondernemingen zal afnemen, en de aantrekkelijkheid 
van Nederland voor bedrijfsvestiging loopt gevaar. 

- De écartering van het relativiteitsvereiste vormt een beperking van de beleidsruimte die 
doorgaans bestaat bij de afweging met betrekking tot het kostenverhaal. In de bestuurs
rechtelijke opzet kan ook indien de kosten op de aangeschrevene worden verhaald regres 
nodig zijn om uitvoering te blijven geven aan het beginsel dat 'de vervuiler betaalt'. 
Regres zal in veel gevallen onhaalbaar blijken; het wetsvoorstel staat derhalve op het punt 
van het kostenverhaal een uitvoering in de weg, waarbij alle betrokken belangen naar 
redelijkheid kunnen worden meegewogen. 

2.3 Implementatie EEG-recht 

De commissie heeft over dit onderwerp gesproken naar aanleiding van het kabinetsstandpunt 
met betrekking tot een rapportage van de Staatscommissie voor de Toetsing van 
Wetgevingsprojecten. De indruk van de commissie was, dat het kabinet het parlement wil 
uitschakelen omdat -naar wordt gesteld- de parlementaire behandeling een vlotte 
implementatie tegenhoudt. De Staatscommissie gaat zelfs verder dan het kabinet, aangezien 
hij de Grondwet buiten werking wil stellen. 

De waarheid is echter veeleer, dat bij de implementatie vertraging optreedt door het 
oeverloze inter-departementale overleg. De departementen willen dikwijls, als de 
gelegenheid zich voordoet, andere zaken ook mee-regelen; Nederland wil dikwijls verder 
gaan dan de richtlijn voorschrijft. Hierdoor wordt de Kamer vaak de facto geconfronteerd 
met een ongewenste koppelverkoop. Daarnaast speelt ook nog de rol van advieslichamen; 
deze worden vaak te onpas ingeschakeld. Bij gebonden implementatie zou zeer wel een 
implementatie met beperkte strekking kunnen volgen, waarna uitgebreidere nationale 
wetgeving kan worden voorgesteld met inschakeling van de nodige advieslichamen. 

WD-Panijcommissie Justitie 4 
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Anderzijds kan een bepaalde richtlijn wel een grote keuzeruimte laten, waarover advisering 
gewenst is. EG-richtlijnen laten bijvoorbeeld dikwijls de keuze voor administratiefrechte
lijke, danwel strafrechtelijke afdoening open; merkwaardig is, dat telkens voor het strafrecht 
wordt gekozen. In overleg met de uitvoerende organen zou wellicht een meer structurele 
administratieve afdoening kunnen worden bevorderd. 

De commissie heeft geconcludeerd dat de voorstellen van de Commissie voor de Toetsing 
van Wetgevingsprojecten niet gevolgd dienen te worden. 

Ook de problematiek van het Vreemdelingenrecht is bij deze gelegenheid aan de orde 
geweest. Bij een inter-gouvernementele aanpak van het Europese vreemdelingenbeleid 
ontstaan internationale organisaties die rechtstreeks verbindende voorschriften kunnen 
uitvaardigen. Alhoewel Frankrijk op de rem is gaan staan, is dit de weg die vooralsnog voor 

het vreemdelingenbeleid is gekozen. 

Deze problematiek verschilt niet wezenlijk van de algemene implementatie van internationale 
richtlijnen. Als er oekazes komen die rechtstreeks verbindend zijn, dan is er niets meer aan 
te doen. Richtlijnen die door midden van wetgeving geïmplementeerd moeten worden 
zouden door het parlement beïnvloed moeten kunnen worden. Het democratisch vacuüm dat 
bij rechtstreeks verbindende voorschriften ontstaat vormt aanleiding om een 
intergouvernementele aanpak af te wijzen. Het parlement heeft bij gelegenheid van de 
Schengen Uitvoeringsovereenkomst een vorm van inspraak verworven. Het wachten is nu op 
de eerste minister die naar Brussel wordt teruggestuurd. 

2.4 Het Nationaal Schengen Informatiesysteem 

Eén der leden van de commissie is nauw betrokken geweest bij de realisatie van het 
Nationale Schengen Informatiesysteem (NSIS), dat aan het einde van het verslagjaar bij het 
Korps Landelijke Politiediensten in gebruik is genomen. 

Bij deze gelegenheid is de opzet en werking van het NSIS voor de commissie toegelicht. 

2.5 Justitiebegroting 1994 

De omstandigheid dat de Algemene Beschouwingen direct aansluitend aan Prinsjesdag zijn 
geagendeerd is in de commissie opgevat als directe aanslag op de democratie. Het parlement 
isoleert zich in een ivoren toren door begrotingen te behandelen die onmogelijk met de 
achterban bediscussieerd kunnen zijn. 
Inhoudelijk valt een toename van 11% ten opzichte van het volume van de Justitiebegroting 
1993 te constateren; dit valt toe te juichen. 

De Justitie-begroting voor 1994 had door een VVD-minister geschreven kunnen zijn; er 
wordt grote aandacht geschonken aan thema's als 'veiligheid voor de burger' en 'bestrijding 
van criminaliteit'. Het zal moeilijk zijn om hiertegen oppositie te voeren. Opvallend is de 
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erkenning dat het gevangeniswezen jarenlang achter de feiten aangelopen heeft. Voorts valt 
op dat de minister kennelijk positief staat tegenover de algemene identificatieplicht, dat bij 
immigratie ook het 'veilige landen principe' zal worden gehanteerd en dat het elektronisch 
huisarrest kennelijk weer speelt. Indien concrete voorstellen worden geformuleerd dan 
zouden deze in deze commissie aan de orde gesteld dienen te worden. 

WD-Panijcommissie Justitie 6 



VVD POLITIECOMMISSIE SECR.: 
Deventerstraat 2368 
7321 DB APELDOORN 
tel: 055-670493 (privé) 

071-459833 (werk) 

Jaarverslag 1993 Politiecommissie VVD 

In 1993 maakten de volgende leden deel uit van de VVD politie
commissie. 
De heer: De Vries (voorzitter tot 26 maart) 

Wijbenga (secretaris) 
Akerboom 
Van Capelle 
Ekkers 
Goekoop 
Harinxma 
Van Helten 
Kunt ze 
Martens 
Zonnevylle 
Dijkstal 
Korthals 
(laatste 2 als adviserende leden) 

Gedurende het verslagjaar is de commissie 6 maal plenair 
bijeengeweest. Gemiddelde opkomst was ongeveer 50% Halverwege het 
vergaderjaar is de voorzittershamer van de heer de Vries 
overgenomen door de heer Beuving. 

De volgende vier thema's zijn in de vergaderingen uitgebreid 
besproken, resulterend in schriftelijke adviezen, verslagen of 
in een enkel geval een artikel in een partij-orgaan. 

1. Politiewet en reorganisatie 

De eerste behandelingen over de Politiewet in de kamer had reeds 
de toon gezet. 
Twee zaken vroegen nog in het bijzonder de aandacht. Ten eerste 
de aanwijzing tot hoofd plaatselijke politie van korpsbeheerder 
of korpschef. Ten tweede het democratisch gehalte van het 
besturen van de politie. Hoewel theoretisch een ongelukkig 
figuur, blijkt door goed onderscheid lokaal en regionaal beleid 
en een zorgvuldige belaidscyclus de lokale politiezorg direct 
door lokale democratische organen te worden bepaald. Het 
regionaal gezag wordt getrapt gecontroleerd. Op termijn lijkt 
aansluiting van politieregio op provincie nieuwe stijl hier 
soelaas te bieden. 

Terwijl politieke afronding van de Politiewet aanstaande is, is 
de formele reorganisatie tot de nieuwe regionale korpsen ook 
vrijwel afgerond. De voortgang van die reorganisatie is door de 
politiecommissie op de voet gevolgd en besproken in iedere 
vergadering. Bijvoorbeeld ten aanzien van huisvesting, overhead 
nieuwe korpsen, entvlechting en financiën en 
kwaliteitsverbetering. 

2. Politiesterkte 

De huidige veiligheidssituatie in Nederland t.o.v. de 
internationale omgeving vereist een aanmerkelijke uitbreiding van 
de politiesterkte. Onderbouwing en kwantificering zijn hierin 
aangebracht. 

3. Veiligheid en verkiezingen 1994 

De politie-commissie heeft gezamenlijk met Justitie-commissie een 
concept veiligheidsparagraaf opgesteld ten behoeve van de 
commissie verkiezingsprogramma. Voorbereidingenwordengetroffen 
voor concrete invulling van het thema veiligheid in de 
verkiezingen in 1994. 

4. Vrijwillige verplichting 
De geworpen handschoen van het hoofdbestuur VVD is door de 
commissie opgenomen. In de tekst"Nieuw Elan in de 
politiecommissie" zijn enkele zeer concrete verbeter afspraken 
door de vergadering gemaakt. 

Voorbeelden van thema's die daarnaast aan· de orde kwamen: 
drugs en drugscriminaliteit 
georganiseerde misdaad 
vrijwillige politie 
invoeringswet Politiewet 

De politiespecialisten uit de Tweede Kamer waren veelal aanwezig 
tijdens de vergaderingen, inbreng vragend op langere termijn 
thema's en op de actualiteit van de dag. 

-, 
L', '-'l(liQ(L I Cl cl\ .~el~ l:)L\IJ 

Secretaris Politie commissie VVD 
drs. Bert Wijbenga 



Jaarverslag 1993 van de Commissie Buitenland 

De Commissie Buitenland heeft in samenwerking met de Commissie voor Defensie in het vooljaar een 
advies uitgebracht over de Prioriteitennota van de Minister VSJI. Defensie. 

In het najaar heeft de duitse ambassadeur de heer Citron een lezing gehouden over de Duits-Nederlands 
Betrekkingen. Hierbij waren niet alleen een groot aantal leden van Commissie Buitenland aanwezig maar 
ook nog een aantal andere geïnteresseerden. 

Eveneens in het najaar heeft israëlische ambassadeur de heer Bavley, een uiteenzetting gegeven omtrent de 
vredes-onderhandelingen tussen Israël en de PLO en tussen Israel en haar buurstaten. 

Tevens heeft de Commissie actief bijgedragen aan het tot stand komen van het ELDR-programma. De 
Commissie heeft in deze nauw samengewerkt met de Liberale fractie van het Europees Parlement. Zowel de 
voorzitter als secretaris zijn actief geweest in de ELDR-delegatie. 

De Commissie heeft op regelmatige basis actuele buitenlandse aangelegenheden besproken met de leden van 
de fractie in de Eerste en Tweede Kamer. 

De Commissie heeft voorts deelgenomen in de activiteiten van de Commissie voor Defensie en de 
activiteiten georganiseerd door de Internationaal Secretaris van de Partij. 

De commissie Buitenland stelt het zeer op prijs dat zij direct wordt betrokken bij de activiteiten van de 
Internationaal Secretaris van de Partij. 

De Commissie Buitenland komt behalve de maanden Juli en Augustus elke 3e woensdag van de maand 
bijeen. Tevens organiseert zij extra vergaderingen als daartoe aanleiding bestaat. 

De samenstelling van de commissie is sedert december 1993 gewijzigd. De heer Nederlof heeft als gevolg 
van zijn plaatsing buiten Nederland de Commissie verlaten. De heer van Baaien heeft de functie van 
secretaris neergelegd omdat hij het niet raadzaam acht deze uitvoerende functie te combineren met zijn 
functie in het Hoofdbestuur van de VVD. 
De heer van Baaien heeft als gewoon lid in de commissie zitting genomen. De nieuwe secretaris is de heer 
van der Meer die sedert geruime tijd actief is op het politieke en buitenlands gebied. 

Per 1-1-1994 kent de Commissie Buitenland de volgende samenstelling. 

1: mr J.G.N. de Hoop Scheffer(voorzitter) 
3: mr drs J.C. van Baaien 
5: mr H.V. Baron Bentinck van Schoonheten 
7: drs J.W. van de Meulen 
9: drs G.W.F. Vigeveno 
2e Kamer 
11: drs F.W. Weisglas 
13: dr. R.W. de Korte 
le Kamer 
15: drs A. van Boven 

2: mr R.H. van der Meer( secretaris) 
4: drA. C.A. Dake 
6: John Manheim 
8: mevr M.A.Th. Zoutendijk-Meijs 
lO:mevr. M. Leopold de Vos tot Nederveen 

12: mevr. S. van Heemskerk Pillis-Duvekot 
14: J.D. Blaauw 

16: J.W. Verbeek 

1. SAMENSTELLING 

VVD COMMISSIE DEFENSIE 

E.R.M. Balomans, Postbus 85013, 3508 AA Utrecht 
Tol: 030 · 510.5501 Fax: 030 · 510.473 

JAARVERSLAG 1993 

In 1993 bestond de commissie uit de volgende leden: 
drs. A. de Graaft (voorzitter), E.R.M. Balemans (secretaris), mw.drs. J. Buzeman, M. 
van den Doel, R.A.A. Klaver, mr. J.C.F. Knapp, G. Lakerveld, A. Ploeg, A. Pruijs, mr.dr. 
F.P. de Rooy en W.H. van der Stek. 
Adviserend lid waren: (Tweede Kamer:) J.D. Blaauw, mr.drs. F. Bolkestein, mw. S. van 
Heemskarek Pillis-Duvekot, mr. A.H. Korthals, (Eerste Kamer:) J.A. van Graafeiland en 
drs. Y.P.W. van der Werft. 
Adviseur van de commissie waren: J.F.W. van Angeren, ir. E.B. van Erp Taalman Kip, 
H.A. Kamman en mr. R.M. Smits. 

In januari 1993 heeft dhr. W. Drees zich als adviseur van de commissie teruggetrokken. 

Met grote verslagenheid heeft de commissie in juli 1993 kennis moeten nemen van het 
overlijden van drs. Y.P.W. van der Werft. Ym was niet alleen een zeer gewaardeerd en 
hoogstaand adviseur van de commissie maar ook een liberaal pur sang en een uiterst 
aimabele persoonlijkheid. Dankbaar is de commissie voor al hetgeen Ym van der Werff 
betekende. In de commissie werd hij als adviseur opgevolgd door mr. F. Korthals Altes. 

2. VERGADERINGEN 

De commissie heeft in het verslagjaar elf maal vergaderd, en wel op: 

19 januari 
09 februari 
09 maart 
13 april 
11 mei 
08 juni 

Tweede Kamer 
Tweede Kamer 
Tweede Kamer 
Thorbecke Huis 
Tweede Kamer 
Tweede Kamer 

- 1 -

06 juli 
10 augustus 
1 4 september 
12 oktober 
09 november 
14 december 

t.h. v. voorzitter 
geen vergadering 
Tweede Kamer 
Tweede Kamer 
Tweede Kamer 
Tweede Kamer 



3. !GASTJSPREKERS 

Inleidingen als (gast)spreker werden tijdens de commissievergaderingen gehouden door: 
- LKOL J.F.W. van Angeren (ciel, Prioriteitennota (19 jan), 
- mr P.J. Welthers (PV-NAVO), De nieuwe rol van NAVO (2 mrt), 
- ir. E.B. van Erp Taalman Kip (TNO, cie), Chemische wapens en non-proliferatie (1 1 
mei), 
- mw. majoor S. van der Graaf (coordinator emancipatiebeleid krijgsmacht, staf IGKl. 
emancipatie in de krijgsmacht (8 jun), 
- KoLMariniers E.C. Klop (Chef Staf Commandant Korps Mariniers). Nieuwe (inter)natio
nale taakstelling Korps (9 nov), 
- G. Lakerveld (cie), De Luchttransportcapaciteit (14 dec). 

4. OVERIGE BIJEENKOMSTEN 

Op 14 januari werd door mw. S. van Heemskarek Pillis-Duvekot een nieuwjaarsborrel 
voor de commissie georganiseerd. Dit initiatief werd als zeer geslaagd ervaren. 

Begin januari 1993 is een werkgroep samengesteld uit de partijcommissie's Defensie en 
Buitenlandse Zaken ter voorbereiding van een reactie op de Prioriteitennota en een 
advies terzake aan de leden van de fracties van de Eerste en Tweede Kamer alsmede 
aan het Hoofdbestuur. Deze werkgroep bestond uit drs. A. de Graaft, E.R.M. Balemans, 
J.F.W. van Angeren, M. van den Doel (allen Defensie), mr. J.G.N. de Hoop Scheffer, 
mr. drs. J.C. van Baaien en drs. G. Vigeveno (allen BUZA). Deze werkgroep kwam 
driemaal bijeen te weten op 1 5 januari en 5 en 8 februari. Het concept-rapport werd op 
9 februari door de commissie Defensie goedgekeurd en vervolgens aan de fracties van 
Eerste en Tweede Kamer alsmede het Hoofdbestuur aangeboden. 

Op 4 en 5 maart werd door de commissieleden drs. A. de Graaft, E.R.M. Balemans, 
mw. drs. J. Buzeman enG. Lakerveld deelgenomen aan een excursie van de Atlantische 
Commissie naar de Permanente Vertegenwoordiging van Nederland bij de NAVO te 
Brussel. 

Op 22 september werd door een aantal leden van de commissie deelgenomen aan een 
besloten overleg met de ambassadeur van de BRD, dr. K.J. Citron, over de actuele 
situatie in en van de Bondrepubliek Duitsland. 

Op 13 oktober vond de jaarlijkse vergadering plaats van het hoofdbestuur van de VVD 
met de voorzitters en secretarissen van de partijcommissies. Tijdens deze bijeenkomst 
werd van gedachten gewisseld over de rol die de commissies hebben gespeeld bij de tot 
standkoming van de verkiezingsprogramma's voor zowel de Tweede Kamer- alsook de 
Europese Parlementsverkiezingen, talent-management en de wijze van samenstellen en 
de beoogde nieuwe structuur van de partijcommissies. 

Op 15 oktober werd door ir. E.B. van Erp Taalman Kip een excursie georganiseerd naar 
het Prins Mauritslaboratorium van TNO te Rijswijk. De deelnemers hebben dit als zeer 
interessant en informatief ervaren. · 
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Op 30 oktober werd door leden van de commissie deelgenomen aan de VVD themadag: 
"Van West naar Oost en vice versa, de ontwikkeling(en) in Midden en Oost-Europa". 

5. SPEERPUNTEN IN 1993 

Een aantal onderwerpen sprongen qua actualiteit in het verslagjaar naar voren; de 
discussie over het voortbestaan van de militaire dienstplicht en de invulling van een 
nieuwe visie op de defensie in het algemeen, zoals naar voren kwam in de Prioriteiten
nota van het Ministerie van Defensie. Voortgaand op haar rapporten "De militaire 
dienstplicht afschaffen?" en "Defensie langs nieuwe lijnen" heeft de commissie in 
samenwerking met de Kamercentrales Den Bosch, Tilburg, Gelderland en Utrecht op 24 
april een zeer succesvol "Fiitscongres" over de Defensie nieuwe stijl georganiseerd te 
Veenendaal. Deze laatste gedachtenwisseling van de vele geledingen uit de krijgsmacht 
met de VVD alvorens de Prioriteitennota behandeld zou worden in de Tweede Kamer 
werd gretig aangenomen en druk bezocht. 

De gewijzigde veiligheidssituatie en de consequenties van de Defensienota 1 991, die 
nog verder werden aangescherpt in de Prioriteitennota heeft voorts geleid tot diverse 
korte notities van commissieleden over de deelaspecten van een krijgsmacht nieuwe 
stijl. 

Daarnaast kwamen de volgende onderwerpen in de commissie aan de orde: 

- Herstructurering krijgsmacht, 
- Emancipatiebeleid binnen de krijgsmacht, 
- Luchtmobiele brigade (LUMOB), 
- Transportcapaciteit, 
- Aanschafbeleid transporthelikopters, 
- MLU van F-16, 
- Nieuwe (inter)nationale taakstelling van het Korps Mariniers, 
-Rol van internationale organisaties (EG/WEU/CVSE/NAVONN), 
- Crisisbeheersing (peace keeping & peace enforcing), 
- Joegoslavië & Cambodja (inzet NL militairen), 
- Chemische wapens en non-proliferatie. 

6. PARTICIPATIE VAN LEDEN. ADVISEREND LEDEN EN ADVISEURS 

In 1 993 werden de vergaderingen van de commissie wisselend bezocht. Bij vrijwel alle 
vergaderingen waren leden van de fracties van de Eerste en Tweede kamer aanwezig. 
Toch waren er ook een klein aantal mensen die in het geheel niet of nauwelijks 
deelnamen aan de activiteiten van de commissie. In 1 994 zal hieraan nadrukkelijk 
aandacht worden besteed. 
Dit laatste vooral in het licht van het feit dat na de Tweede Kamerverkiezingen de 
partijcommissies door het hoofdbestuur worden ontbonden en vervolgens opnieuw 
worden samengesteld. 
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7. SLOTOPMERKING 

De relatie met het algemeen secretariaat was in het verslagjaar zeer goed te noemen. 
De samenwerking met met name mw. M.A.N. Geergen en drs. L.H.M. Osterholt verliep 
uitermate plezierig en soepel en heeft ertoe geleid dat de commissie Defensie op 
adequate wijze werd ondersteund bij haar werkzaamheden. 

w.g. 

Eric R.M. Balemans 
secretaris december 1 993 
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JAARVERSLAG VAN Di PARTIJCOMHISSIB ONTWIKKELINGSSAMENWERKTNG 1993. 

ln 1993 heeft de PC/OS, met name, de volgende onderwerpen behandeld: 
1. Bagroting OS 
2. Nota "Een wereld in aeschil" 
3. PC/OS-notitie "Een nieuwe aanpak voor ontwikkelingssamenwerking•. 
De bovenaenoemde onderwerpen hebben een rol aespeeld biJ het geven van 
diverse advie~en aan de leden van de Tweede Kamer-fractie. Van deze 
advlezen ia in het alaemeen goed aebruik gemaakt. Er kan gesproken 
worden van een vruchtbare samenwerk1na met de adviserende leden. Er was 
hel••• weinig tot geen contact met Eerste Kamer-leden. 

In 1992 werd al aeaignaleerd dat er een ommezwaai was van een beleid 
aabeaeard op 0,7% CDA/BNP. Dit werd ingageven door veranderende 
verhoudingen in de wereld o.a. in Oost-Europa en nieuwe onderwerpen 
zoals een internationale aanpak van milieuproblemen ("after 
UNCED-proces). D• VVD gaf in 1992 al aan dat een nieuwe gidsfunctie 
naseatreefd diende te worden aebaaeerd op 0,71 ODA/BNP. De invull1na 
hiervan was een belangrijk aandachtspunt in 1993 en krees onder andere 
uiting in de PC/OS-notitie "Een nieuwe aanpak voor 
ontwlkkelinaaeamenwerklng•. Ook in het Tweede 
Kamer-verkiezinaeprogramna ia dit atraven terug te vinden. 

In bovengenoemde notitie (verkrijgbaar bij het VVD-secretariaat) wordt 
de nadru~ gelegd op een pragmatiache aanpak an ~·t feit dat ona land 
mindar zelf moat gaan doen, Geconcludeerd wordt dat het Nederlandse 
ontw1kkelingaaamanwerk1naabele1d zich aan het einde van zijn 
beleidalevenacyclus lijkt te bevinden. Het ia tijd voor een "nieuwe 
levenacyclus" inaebad in het brede geheel van internationale 
batrekkingen, 
Uitgangspunt moet echter blijven dat mensen eerlijke kan~en krijgon om 
zichzalf te ontwikkelen en te ontplooien; ook daar waar de 
aociaal-economiache omatandiaheden minder aunsti& zijn. Venuit de 
liberale visie ia het primaire doel immers economische 
verzelfstandi&ina, zowel van de individuele mens als van de 
leafaemeenschap waar hij deal van uitmaakt. Het bilaterale beleid dient 
echter selectief te zijn. Het een beperkt aantal landen dienen 
overeenkomsten aesloten te worden gericht op voornoemde acono~iache 
verzelfstandiging. Versterking van de poeltie van ontwikkelinaalanden, 
directe bestrijdins van armoede en beachenning van de mensenrechten tn 
ven hat milieu vragen om een brede internationale aanpak. Laat but not 
least dient vervuiling van het budaet van ontwikkelingssamenwerking 
varmeden te worden. 

De PC/OS-notitie leverde ongeveer aan vijftiental reacties uit den 
lande op. Het 1• heel positief te constateren dat 
ontwikkelinassamenwerking nog etaede een beleidsterrein is dat vele 
VVD-leden aanspreekt. Halaas heeft het antwoord van de PC op de vela 
reacties enige vertragina opaelopen, maar hieraan wordt gewerkt. 

Eigenlijk ock overaenkometlg de eiaen euaaestie van de PC/OS dat 
ontwikkelingsaamenwerking ingebed dient te worden in het brede gahoel 
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van internationale betrekkingen, zal de PC/OS, overeenkoms~ig hot 
vooratel van het HB, naar verwachting na de aanstaande Tweede 
Kamerverklezin& opaaan in de fC iultanlandse Zaken. Hierin ligt een 
nieuwe uitdaaln& en het geeft blijk van een realistische visie. 

Tot bealuit; da eamanatalling van de PC/OS was in 1993 als volgt; 
Ir.!.Haaain& (V~). Mw.dra.A.M.Hey(aacr.), Mw.A.Aayelts 
Avertnk-Winaamlua, Hw.A.van der Stoel (tot maart 1993 i.v.m. 
verpllchtinsen Ametardamaa aamaanteraad), dra.P.v.d.Krogt (tot 
aaptambar i.v.m. overplaatsing naar Manilla), drs.Th.Arnold (tot 
septamber i.v.m. benoemins tot Hr.Ma.Amb.ta Kual~ Lumpur), ir.A.Manuel, 
en ir. C.de Ruiter. 

Hw.dra.A.M.Hey 
aacretaria. 

's-Gravsnhago, februari 1994. 
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Jaarverslag van de Partijcommissie Europese Zaken van de VVD over 1993 

Samenstelling Partijcommissie per 31-12-1993: 
leden: mr D.H. Kok (voorzitter), mevr. E.J. Brandenburg (secretaris), drs. J. de Boer, 
drs. R.J. Goedbloed, dr. P.H. de Heer, mr J.M.A. Hosman, mr Ch. Kok, 
C.W.M. Lustenhouwer, ir. J. Mulder, mr H.R. Nord, mr drs. R.D. Visser. 
adviserende leden: J.W. Verbeek, J.D. Blaauw, P.M. Blaauw, drs. F.W. Weisglas, 
mevr. mr J.E.S. Larive, drs. G.M. de Vries, drs. F.A. Wijsenbeek 

In juni 1993 is drs. Y.P.W. van der Werff overleden. Met het overlijden van de heer 
Van der W erff heeft de Partijcommissie een zeer gewaardeerd en actief adviserend lid 
verloren. 

Vergaderingen 
In 1993 is de Partijcommissie Europese Zaken 7 maal bijeengekomen. 

Algemeen 
Naast het bespreken van de Europese actualiteiten heeft de voortgang en behandeling 
van het ELDR verkiezingsprogramma 1994 gedurende het gehele jaar centraal gestaan 
in de werkzaamheden van de Commissie. Tevens zijn, evenals voorgaande jaren, een 
aantal thema's geselecteerd en behandeld aan de hand van notities en mondelinge 
presentaties. 
Eén thema werd ingeleid door een gastspreker. 

Aandachtsgebieden 
Bij de door de Commissie behandelde Europese actualiteiten is o.m. aandacht besteed 
aan: 

De ratificatie van het Verdrag van Maastricht 
EER en uitbreiding van de EU 
Ontwikkelingen in het kader van de EMU 
Schengen - vrij verkeer van personen 
Rol EG/EU - Oost-Europa 
Zeteluitbreiding van het Europees Parlement. 



Behandelde thema's 

Europese invloeden op het Nederlands energiebeleid 
Dit onderwerp werd uitvoerig besproken tijdens de januari-vergadering van de 
Commissie aan de hand van een inleiding door gastspreker ir. F. de Ruiter, 
Algemeen Directeur van de NV Energiebedrijf UNA. 

Mededingingsbeleid 
Aan de hand van een follow-up notitie van de heer Lustenhouwer werd de in 1992 
gestarte discussie over mededingingsbeleid in Nederland en de Europese context 
voortgezet. 

Europese Politieke Samenwerking (EPS} 
Aan de hand van een mondelinge presentatie van de heer De Heer inzake de 
historische ontwikkeling en werkwijze van het EPS, werd het functioneren van de 
Europese Politieke Samenwerking besproken en geëvalueerd. 

EG handelsbeleid en Oost-Europa 
Gedurende 1994 is herhaaldelijk diepgaand ingegaan op het EG handelsbeleid t.o.v. 
Oost-Europa, aan de hand van stellingen van de heer Hosman. Deze stellingen 
werden vervolgens door de heer Hosman uitgewerkt in een artikel voor het thema
nummer Oost-Europa van Liberaal Reveil. Aan de hand van dit artikel heeft de 
Commissie aan het einde van het jaar een afrondende discussie over dit onderwerp 
gehouden. 

Advisering EWR -verkiezingsprogramma 1994 
Gedurende de periode tot juli 1993 heeft de Partijcommissie de verschillende versies 
van het voorlopig concept-programma geëvalueerd en van commentaar voorzien. 
Tijdens de Commissievergadering van 1 juli werd het uiteindelijke concept
programma besproken en zijn aandachtsgebieden voor amendementsvoorstellen aan
gegeven. 

ELDR-Council 
Door Commissievoorzitter D.H. Kok is deelgenomen aan de vergaderingen van de 
ELDR-Council. T.b.v. Council-vergaderingen inzake het verkiezingsprogramma 
werden door de Commissie aanbevelingen uitgewerkt. 
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Amendementen-werkgroep concept-programma ELDR 
Tijdens het zomerreces heeft een amendementen-werkgroep (de heren Visser, 
Hosman en de Boer en mw. Brandenburg) amendementsvoorstellen uitgewerkt, 
bijdragen van leden verwerkt en gecompileerd. 
Uit deze amendementsvoorstellen is in de Commissievergadering van 2 september 
een 60-tal amendementsvoorstellen geselecteerd en vervolgens namens de Commissie 
ingediend. 

Partijraad van 9 oktober 1993 
De amendementsvoorstellen zijn vervolgens behandeld en door Commissieleden ver
dedigd tijdens de Partijraad van 9 oktober. De uitkomsten van de Partijraad zijn 
geëvalueerd op de Commissievergadering van 19 oktober. 

EWR-Congres in Torquay 9/10 december 1993 
Door de Commissievoorzitter, D.H. Kok, is deelgenomen aan het ELDR-congres in 
Torquay, als lid van de VVD-delegatie. 
Tijdens de evaluatie van de uitkomsten van het ELDR-Congres in de Commissie
vergadering van 20 december, is met voldoening geconstateerd, dat de VVD
amendementen en inbreng duidelijk terug te vinden zijn in het definitieve 
programma. 

Concept-verkiezingsprogramma TK 
Aan het concept-verkiezingsprogramma TK is aandacht besteed voor het zomerreces, 
alsmede in de vergadering van 19 oktober 1993, waarna een amenderingsvoorstel is 

uitgewerkt. 

Overige activiteiten 
Door leden van de Commissie is o.a. deelgenomen aan de Themadag Oost-Europa, 
de Kadercursus Europa, bijeenkomst met de Duitse ambassadeur Citron op uit
nodiging van de Partijcommissie Buitenlandse Zaken, alsmede het L.I. World 
Congress in Boedapest. 

Participatie van leden en adviserende leden 
In 1993 werd actief deelgenomen aan de werkzaamheden en beraadslagingen van de 
Commissie door de leden en adviserende leden EP en TK. 

E.J. Brandenburg 
secretaris 
14 januari 1994 
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COMMISSIE FINANCIËLE EN ECONOMISCHE ZAKEN (FEC) 

Jaarverslag 1993 

I Samenstemm: per 31 december I 993 
leden: drs P. Ressenaar (voorzitter), mr drs S.E. van Tuyll van Seroaskerken (secretaris), drs 
G.M.V. van Aardenne, drs R.J.N. Abrahamsen, Mw drs R.M. ten Cate-Dhont, drs A.G. 
Egressy, drs F.A. Engering, N. Groot, drs R.A. Heerze, ir A.J. Korff, mr H.N. Schaper, mr 
C.A. Troost. drs S.P. van der Vaart. 
adviserende leden: Mw drs Rempt-Halmmans de Jongh, dr R.W. de Korte, R.L.O. Linschoten, 
mr H.P. Talsma, J.W. Veerbeek, drs L. Hilarides, drs G.M. de Vries. 

2 Ven:aderin~en 
De commissie is in de verslagperiode JO maal bijeen geweest, en wel op 19/1, 16/2, 16/3, 20/4, 
18/5, 29/6, 119, 19/10, 16/11 en 21/12. De vergaderingen werden gemiddeld door 7 leden en 
door 2 tot 3 adviserende leden bijgewoond. 

3 Selectie ujt besprolren ooderwefl!eD 

Economische situatie 
Het economisch beeld was in het verslagjaar bepaald niet gunstig te noemen. Met name geeft de 
stijgende werkloosheid reden tot zorg. De economische situatie lijkt veel op de rampzalige 
ontwikkeling van het begin van de jaren '80. Afgezien van conjuncturele elementen, spelen 
structurele elementen hierin een belangrijke rol. Zo zijn onder meer de loonkosten in Nederland 
nog veel te hoog. De FEC is van mening dat lastenverlichting zeer wenselijk is om daarmee de 
loonkosten voor het bedrijfsleven te verlagen en de concurrentiepositie van Nederland te 
versterken. Het kabinet heeft evenwel in de afgelopen vier jaar de lasten met 12 à 13 mrd 
verhoogd, hetgeen haaks staat op het streven de werkgelegenheid te bevorderen; het Planbureau 
voorziet een daling van de werkgelegenheid tot aan het einde van de eeuw. 
De stijging van de a.i.q. is gepaard gegaan met een daling van de winsten van de bedrijven. 
Hiervan is een belangrijk deel toe te schrijven aan afwenteling. 
In het algemeen wordt er evenwel te veel nadruk gelegd op loonmatiging en krijgen de bruto 
arbeidskosten krijgen te weinig aandacht. Onder dit kabinet zijn de bruto arbeidskosten met 21h% 
gestegen; onder het vorig kabinet met 0%. Belangrijker dan loonmatiging is loondifferentiatie. 
Ook moet het minimumloon verlaagd worden. CAO's moeten niet meer algemeen verbindend 
worden verklaard. 

Overhejdsfinauciën 
Gezien de sombere ontwikkeling van het financieringstekort, is het noodzakelijk om in de periode 
tot 1998 fl. 20 mrd te bezuinigen. Hierbij dient geen rekening gehouden te worden met de 
verkoop van de PTT. Onder het huidige kabinet is een tekortreductie van Ph %-punt o.i. bereikt. 
Hiervan is de helft toe te schrijven aan incidentele maatregelen en JO mrd aan lastenverzwaring 
(2% o.i.); de collectieve uitgavenquote is licht gestegen. 

Sociale ze!rerheid 
Gezien de hoge premies voor de sociale zekerheid (WAO-premie: 13,6%, AOW-premie: 14,4%) 
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zou herkeuring van arbeidsongeschikten veel geld kunnen opleveren. Een strenge herkeuring 
schijnt evenwel volgens sommige deskundigen niet mogelijk te zijn. De normen zijn dermate vaag 
dat eenieder ze naar boven interpreteert. Een zelfstandigen-verzekering werkt duidelijk in een 
andere sfeer, waardoor de premie lager kan zijn. 
Thans is de arbeidsongeschiktheidsverzekering in zijn geheel duurder geworden door de 
maatregelen die getroffen zijn. Een mini-stelsel geeft efficiency-winst en meer keuzevrijheid. 

Steun aan wte bedrijyen jo moeilijkheden 
In het verslagjaar is een aantal malen gesproken over het te volgen beleid wanneer een grotere 
onderneming in serieuze moeilijkheden zou geraken en zich tot de overheid zou wenden. 
Industriebeleid moet beperkt blijven tot het scheppen van voorwaarden waaronder de industrie het 
best gedijt. Veel van de problemen in de grote Nederlandse ondernemingen zijn ontstaan door 
management-touten. De overheid moet daar eigenlijk niet voor opdraaien. Commissarissen zouden 
meer critisch moeten zijn t.a.v. benoemingen in de leiding van de ondernemingen. 
Voor het goed en tijdig inspelen op problemen in ondernemingen is een flexibilisering van de 
arbeidsmarkt onontbeerlijk. Ontslag moet niet alleen mogelijk zijn als de onderneming evident in 
de problemen verkeert, maar ook ter voorkoming van die problemen. 
Probleem van sommige Nederlandse ondernemingen is dat te laat maatregelen getroffen worden: te 
laat worden verliesgevende onderdelen gesloten. 
Mede naar aanleiding van de discussies hieromtrent is door de FEC een 'blauw boekje' 
samengesteld. 

Concurrentie jo Nederlaud/flexibiliserin~ economie 
Het gebrek aan marktwerking op sommige markten is besproken naar aanleiding van hoofdstuk lil 
van het meest recente landenrapport van de OECD, 'Competition and competition policy: the 
uousual Dutch case'. Er blijkt een treffende overeenkomst te zijn met de tweede helft van de 
XVIIIe eeuw. De vraag is in hoeverre het gebrek aan concurrentie te maken heeft met het 
institutioneel kader. De inflexibiliteiten en de lange procedures vormen en verklaring voor de in 
vergelijking met het buitenland achterblijvende groei. De 'stroperigheid' doet zich met name op de 
binnenlandse afzetmarkten voor, op de wereldmarkt is de concurrentie veel harder. Het feit dat 
Nederland een open economie heeft, maakt vermoedelijk veel goed. Opmerkelijk is dat de 
detailhandel in de OECD-studie niet genoemd wordt. Het is een goede zaak dat de TK
fractievoorzitter regelrnatig de stroperigheid van de Nederlandse economie aan de kaak gesteld: 
o.m. avv, beschermingsconstructies, de SER en commissariaten. 

Hulp en handel voor Oost-Eurqpa 
De grens kan niet gesloten worden voor producten uit Oost-Europa: handel is belangrijker dan 
hulp. Voor zover hulp geboden wordt (zoals de Marshall-hulp na WO II), kan dit bij voorkeur aan 
infrastructuur en aan milieu besteed worden. Een milieu-gulden wordt in Oost-Europa effectiever 
besteed dan in Nederland. Hulp aan Oost-Europa voldoet niet aan de ODA-criteria; kan dus niet 
onder de norm van 0,7% BNP gevat worden. 

ELDR-verkiezin~Sl!rojp"amma 
De bespreking in de FEC heeft aanleiding gegeven tot het indienen van een aantal amendementen, 
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waarvan de belangrijkste in Nederland zijn overgenomen. 

Ke!Jillro~mma 1994-1998 
Het verkiezingsprogramma voor de Tweede Kamer-verkiezingen in mei 1994 is tweemaal 
uitvoerig besproken. Uiteindelijk heeft de FEC 23 amendementen op dit programma ingediend. 

S.E. van Tuyll, februari 1994 

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie I 

Commissie Belastingen (C2) Jaaroverzicht 1993 

I. Samenstelling commissiES en ver-gaderingen 

BELAST I NGCOMMJ SSJ E 

SKretariaat: Lelieveld 35 
1914 CD NJEUIIERKERK A D IJSS 

telefoon 01803 - 15120 

De commissie helastingen bestaat thans uit negen leden en zes adviserende parlementsleden (drie 

fractieleden uit de Tweede Kamer, twee uit de Eerste Kamer en een uit bet Europees Parlement). 

Op 14 december 1993 overleed na een korte, zeer ernstige ziekte, onze inspirerende en 

stimulerende voorzitter de heer A. Scboemaker. 

De commissie heeft in 1993 tien maal plenair vergaderd, daarnaast hebhen vergaderingen in ad 

hoc commissies plaatsgevonden. Veel werk is verricht door de commissies die zich in bet 

bijzonder hebhen bezig gehouden met de totstandkoming van de brochure Liberaal helastinghe

leid, de advisering inzalce het nieuwe belastingverdrag met de Verenigde Staten; de wijzigingen 

in de A WR en de gezamenlijke publikatie met de Vereniging van Slaten en raadsleden inzalce bet 

rapport van de commissie De Kam (Belastingen omlaag); 

2. Algemeen 

De commissie beeft haar werkzaamheden in 1993 geïntensiveerd. Ditkwam onder meer tot uiting 

in een actieve advisering van de fracties, bijdragen in de totslandkoming van een drietal initiatief 

wetsontwerpen (afschaffing vermogensbelasting, verhoging arheidskostenforfiat, beperking voet

overheveling) en de produktie van twee brochures (Brochure liberaal helastingheleid, commentaar 

op het rapport van de commissie verruiming eigen middelen lagere overheden). 

Er is een aanzet gegeven tot de uitbreiding van de advisering naar de fractie in het Europees 

parlement. 

2. Onderwerpen 

Onderwerpen die in 1993 in bet bijzonder aan de orde zijn geweest betreffen: 

Ontwikkelingen BlW (wetsontwerp 22712); 

Amendement inzake entrepot (WFR 1993/6043); 

Brochure liberaal helastingheleid; 

Individualisering vermogensinkomsten; 

V ermogenswinsthelasting; 

Brede Herwaardering 11; 

Uitbreiding begrip buitengewone lasten; 

Invoering wet waardering onroerende zaken; 
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Onderwerpen (vervolg) 

Commentaar op initiatief wetsvoorstel Vermeend /V reugdenhil (winstdelingsregelingen 

c.a.); 

Vermogensbelasting; 
Notitie verruiming middelen lagere overheden/gezamenlijk standpunt Vereniging Staten 

en Raadsleden; 

Bevrijdende bronheffing op rente; 

Arbeidskostenforfait; 

Aankoop woningen van woningbouwcorporaties; 

Europees vennootschapsbelastingbeleid; 

Proceskostenvergoeding; 

Bijdrage verkiezingsprogramma; 

Commentaar op verdrag met USA; 

Beperking voetoverheveling; 

Reparatie bloot eigendomsconstructies; 

Fiscale positie olie en gasproducenten; 

Verbruiksbelastingen; 
Voorontwerp wet inzake evenwichtige fiscale behandding; 

Wijziging A WR/Invordering>wet (23470); 

Sale lease bij immateri ;; Ie activa; 

Kostenvergoeding niet werknemers; 

3. Contacten met andere commissies 

In 1992 heeft de commissie belastingen op incidentele basis contact gehad met de commissie 

Financieel Economische Zaken (C I); 

4. Externe contacten 
Het contact met de Vereniging van St.aten en raadsleden heeft geleid tot een gezamenlijke 

publikatie met commentaar op de rapport Belastingen Omlaag (Rapport van de commissie verrui

ming eigen middelen lagere overheden.) 

's-Gravenhage Januari 1994. 

JAARVERSLAG 1993 VAN DE COMMISSIE 
MIDDEN- EN KLEINBEDRIJF 

De Commissie heeft in het verslagjaar 7 maal vergaderd. Voorts heeft de Commissie 
een werkbezoek gebracht aan de Europese instellingen in Brussel. Onderwerpen die 
in het verslagjaar aan de orde zijn geweest betreffen ondermeer: 

EG-MKB 

In maart heeft de Commissie een oriëntatie-bezoek gebracht aan het Economisch en 
Sociaal Comité van de EG. Tevens is gesproken met DGXXIII van de Europese 
Commissie. Aanleiding voor het bezoek was de toenemende aandacht van de 
Europese instellingen voor het MKB. In het gesprek met het ESC is uitgebreid stilge
staan bij het ontwerp-advies van het ESC gericht tot de Europese Commissie en de 
Raad van Ministers over het door de Europese Commissie voorgestelde meerjaren 
programma MKB. Met DGXXIII is met name gesproken over de steunverlening van 
MKB-ondernemingen op het terrein van samenwerkingsbevordering. Een verslag van 
het bezoek is in Vrijheid en Democratie opgenomen. 

Werking marktmechanisme 

Door de Commissie is een notitie opgesteld over de werking van het marktmechanis
me. In deze notitie wordt een toetsingslijn uitgewerkt aan de hand waarvan ingrepen 
in het vrije marktmechanisme toelaatbaar worden geacht. De notitie is ter kennis 
gebracht van uit hoofdbestuur en de fractie. 

Verkiezingsprogramma 

Door de Commissie is uitgebreid stilgestaan bij de komende verkiezingen. Zij heeft 
een inbreng geleverd bij de voorbereiding van het verkiezingsprogramma. Tezamen 
met de Commissie Landbouw en Visserij is een voorstel gedaan tot aanpassing van 
het concept kern-programma. Tevens zijn een tweetal amendementen voorgesteld ten 
aanzien van de Aanvullende beleidsnota. 

Tien punten programma 

In aansluiting op het Concept Verkiezingsprogramma en de Aanvullende beleidsnota 
is door de Commissie een Tienpunten-programma opgesteld over de voor het MKB 
relevante verkiezingsonderwerpen. Het Tienpunten-programma is aan het Hoofdbe
stuur aangeboden. 

MKB-dag 

Door de Commissie zijn voorbereidingen getroffen om in het kader van de verkie
zingscampagne een "MKB-dag" te organiseren. Van de zijde van de campagneleiding 
is geen aanleiding gevonden een "MKB-dag" in de campagne op te nemen. 



-2-

ELDR-verkiezingsprogramma 

Het concept-verkiezingsprogramma is besproken. Door de Commissie zijn een aantal 
amendementen voorgesteld met betrekking tot het concept ELDR-verkiezingspro
gramma. 

EG/81W 

De problemen die zijn ontstaan door de invoering per I januari 1993, ondermeer 
leidend tot verlegging van handelsstromen ten nadele van Nederland, zijn ter kennis 
van de fractie gebracht. 

Handel in vennootschappen 

Door de Commissie is een notitie opgesteld over de wijze van overdracht van 
aandelen per I januari 1993. Gewezen is op noodzaak meer grip te krijgen op 
buitenlandse vennootschappen. Aan de fractie is verzocht aandacht te geven aan deze 
problematiek. 

Vestigingsbeleid/Erkenningsregeling 

De voortgang van de discussie over het vestigingsbeleid en de opzet van erkenningsre
gelingen is in de Commissie nauwlettend gevolgd en regelmatig met de fractie 
adviseur besproken. De Commissie heeft geen aanleiding gezien haar eerder ingeno
men standpunten terzake te herzien. 

Positie Commissie 

De Commissie heeft zich begin van het jaar nader beraden op haar posltle in de 
toekomst. Naar aanleiding van het concept-rapport Commissie Contouren 1994 heeft 
de Commissie aan het hoofdbestuur te kennen gegeven veel waarde te hechten aan 
een zelfstandig voortbestaan van de partijcommissie MKB. 

Overige 

Voorts is binnen de Commissie van gedachten gewisseld over: 

Het Perifere detailhandelsvestigingsbeleid. 
De invoering van de zelfstandige aftrek voor boven 65-jarige. 
De afschaffing Preventieve ontslagtoets. 
De hoogte van de Buma-rechten. 
De toekomst Kamers van Koophandel. 
De werking van het bonus-malus voor MKB-sector. 

-3-

Samenstelling van de Commissie 

De samenstelling van de Commissie per 31 december 1993 was als volgt: 

mr. G.H.N.L. van Woerkom (voorzitter) 
drs. H.G. van der Bend (secretaris) 
mr. L. Antonini 
mr. l.S. van Dam 
B.J.E. Larobers 
drs. A.J.G. Leijten 
mr. C. W.M. Lustenhouwer 
W.C. Noordegraaf 
C.F.M. Slager 
G.H. Woudenbergh 

In juni is de heer Van der Bend benoemd tot secretaris van de Commissie in de 
plaats van de heer Antonini. Deze heeft - mede in verband met zijn benoeming tot 
voorzitter van de Nederlandse-Italiaanse Kamer van Koophandel - te kennen gegeven 
het secretariaat te willen beëindigen. De heer Antonini heeft het secretariaat van de 
Commissie 10 jaar vervuld. 

De Commissie is de heer A.A.M.E. van Erp en zijn medewerkers zeer erkentelijk 
voor de wijze waarop zij de Commissie in raad en daad bij haar werkzaamheden 
ondersteuning heeft gegeven. 

12 januari 1994 



._; AARVERSLAG 199 3 FARTI.Jr:or-JMBSIE 30C:1:ALE ZAKE;l EN WERKGELEGEN
HEID VAN DE VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATJ:E 
(goedgekeurd : ~6 Junuarl 19941 

AANDA CffïSPUNTEN 

In 1993 heeft de part:JC:èmmlSSie Sociale Zaken en Werkaeleaen
he"d ::1ch beziggehouden met de volgende onderwerpen 

l. Sociale Zekerheld 
-Voc·rtgang wetsontwl'rp m.b.t. de Algemene BiJstand 
-Rapport inzake de parlemen~aire enquête u1tvoer1ngsorganen 
soci·:lle Vl"r::ekeringen !Cc•mmissie Buurmeijerl 
De Partijcommissie heeft de Tweede Kamerfractie een notitie 
toegezonden. waarin ::1j haar commentaar verwoordde op bovenge
noemd rapport. 
-Rapport "Het recht op bijstand. naar een beheerst proces b1• 
de toeY:enn1ng van de bijstand" (rapport CommlSSie Van de1· 
Zwan) 
De Partijcommissie heeft een brief gezonden naar de Tweede 
Kamerfractie waarin zij haar reactie geeft op dit rapport. 
-Rapport van de Commise:ie Doelman-Pel 
-Uitvoeringsorganen inzake Sociale Verzeker1ngen 

Een aantal leden is 
de th rnadag over de 
1993 n Hoofddorp. 
van " iscussiegr·::>ep 
teur. 

betrokken geweest bij de voorbereiding van 
soc1ale zekerheid/basisinkomen van 5 JUnl 
De heer Thalhammer was die daa voorz1tter 

en de heer Vrind was h1erva~ de rappor-

2. c:onceot-Verkiezinqsorc•crramma VVD "Neder 1 and moet weer aan 
de slag". - . -
De Par~ijcommissie heeft 17 amenderende mot1es ingebracht biJ 
het kernprogramma 1994-1998. 

3. Overige onderwerpen 
Daarnaast heeft de Par<.ijcommise:ie op bae:is van de actuele 
polit1e~: haar inbreng aan de Tweede Kamerfractie geleverd op 
velerlel terreinen o.m. Wet Sociale Werkvoorzieninu en het 
adviesrecht van de S.E.R. -
Ook kwam aan de orde de notitie van het Hoofdbestuur inzake de 
toeko!!'.st van de partlJCommissies. 

FUNCTIONEREN 

In 1993 heeft de PartiJcommissie tien keer vergaderd. 

In maart neemt de heer Vrind het voorzitterschap over van de 
heer Schmit. die deze periC,de prioriteit moet ge';en aan Zl.'n 
werk biJ de G.M.D. De secretaris. de heer Sinn1ahe Damsté. kan 
wegens langdurig verbliJf in Zweden ZiJn secretar1aatswerk
zaamheden niet continueren. Vanaf maart neemt mevrouw TI1oral 
deze funct1e voor hem waar. In oktober benoem~ het Hoofdbe
stuur de heer Vrind en mevrouw Thora.] tot voorzitter resp. 
secretaris voor de zittingsduur van de huidige commissie. De 
heer Bend1en. d1e vanaf maart de vergaderingen van de Partl]
commlssie als potentieel 1 id bi JWoc-nt. wordt in nc·vember do<èr 

het Hoofdbe:otuur eveneens benoemd voor de ::i t ti n';rsduur van de 
huidige commissie. 

De voorzitter en de secretaris hebben het jaarliJks overleg 
tussen het Hoofdbestuur en de Partijcommissies van 13 oktober 
1~93 biJgewoond. De voorzitter was eveneens aanwezig op de 
Amendementenbeurs van 4 december 1993 over het Concept-Verkie
::1ngsprogramma VVD "Nederland moet weer aan de slag". 

JAARPLAN 1994 PARTIJCOMMISSIE SOCIALE ZAKEN EN WERKGELEGENHEID 
VAN DE VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

AANDACHTSPUNTEN 

- Flexibele pensionering 
Werken met behoud van uitkering 

- W.A.O. 
Sociale Werkvoorziening 
Resourcement 
Ouderenbeleid 

- Deeltijdarbeid 
- Splite:ing bedrijfsverenigingen en Arbodiensten 
- Arbeidsbemiddelingsinstrumenten 

(2e fasel Pensioen- en Spaarfondsenwet 
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JAARVERSLAG 1993 VAN DE PARTIJCOMMISSIE WONEN EN BOUWEN 

1. Leden van de commissie: 
VOorzitter:-mevrouw A. van Leeuwen-Gijsberts 
secretaris: mevrouw mr. drs. D. de Groot 
leden : Ing. L.M. de Beer, P.J. van den Broek, H.J.J. 
----- Bruning, Ing. A. Kerklaan, Drs. N. Rietdijk 

en Mr. N.L.M. Tilli. 

Adviserende leden: A.A.M.E. van Erp, J.F.B. van Rey, mevrouw 
A. Jorritsma-Lebbink, Dr. R.W. de Korte, 
Mr. A.J. te Veldhuis en 
mevrouw Drs. P.J.L. Verbugt (allen lid 
Tweede Kamer); 
Mr. F. Korthals Altes en Mr. H.P. Talsma 
(beiden lid Eerste Kamer) . 

De heer Mr. H.Th.M. Lauxstermann heeft per 19 januari 1993 de 
TWeede Kamer der Staten-Generaal verlaten. Hij is opgevolgd 
door mevrouw Drs. P.J.L. Verbugt. De heer Lauxstermann bleef 
wel betrokken bij de partijcommissie. Voorts werden de 
vergaderingen bijgewoond door de heren C.G.J. van den Oosten 
en J.J.H. van der Sluijs. In november was de heer J.H.A.A. 
Prins, fractievoorzitter in de gemeenteraad van Capelle aan 
de Ijssel, voor de eerste keer aanwezig bij een vergadering. 

2. Werkzaamheden commissie 
Gedurende het verslagjaar 1993 is de commissie Wonen en 
Bouwen negen keer bijeen geweest. De vergaderingen vonden 
steeds plaats in het gebouw van de TWeede Kamer der staten
Generaal. 

Ter bespreking van een aantal onderwerpen werden door de 
commissie 6 notities opgesteld: 
1} "Strategisch subsidiebeleid in de volkshuisvesting" d.d. 

19 januari 1993 (individuele huursubsidie) (De Beer); 
2) "Een liberaal subsidiebeleid" d.d. 19 januari 1993 (Van 

den Broek); 
3) een concept-brief en een commentaar daarop over de 

problematiek van de exploitatie van serviceflats 
(februari/maart) (Van der Sluijs en De Beer); 

4) een notitie over het trendrapport en de trendbrief 
volkshuisvesting (april 1993) (Rietdijk); 

5) een notitie over de bruteringsoperatie (oktober 1993) (De 
Beer en Van den Broek) ; 

6) een notitie over het Besluit Locatiegebonden Subsidies 
(april 1993) (Rietdijk). 

De notities "Strategisch subsidiebeleid in de 
volkshuisvesting" en "Een liberaal subsidiebeleid" werden als 

advies naar de Tweede Kamerfractie gezonden. 

De commissie heeft de volgende onderwerpen besproken: 
- de volkshuisvestingssubsdies in het algemeen; 
- individuele huursubsidie; 
- trendrapport en trendbrief volkshuisvesting; 
- Besluit Locatiegebonden Subsidies; 
- problematiek van de exploitatie van serviceflats; 
- brutering; 
- brief van staatssecretaris Heerma d.d. 12 oktober 1993 

over het eigen woningbezit in een consistent 
volkshuisvestingsbeleid; 

- begroting VRO 1994; 
- voorontwerp doorstroming; 
- de huisvesting van minderheden. 

Gelet op de decentralisatie in de volkshuisvesting acht de 
commissie het nuttig om voor raads- en statenleden een thema
avond te organiseren. Met het oog daarop werden in de 
commissie de eerste besprekingen gevoerd. 

Voorts heeft de commissie aandacht geschonken aan: 
- aandachtspunten voor het verk~ezingsprogramma 1994; 
- twee amenderende moties ingediend bij het Kernprogramma 

1994-1998, getiteld: Nederland moet weer aan de slag; 
- rapport van het hoofdbestuur over het functioneren van de 

partij commissies; 
- rapport commissie-contouren 1994; 

3. 
Zowel de leden als de adviserende leden ervaren de 
samenwerking in de commissie als nuttig. 
Buiten de orde van de officiële vergaderingen en het aanwezig 
zijn, heeft een aantal leden een bijzondere inspanning 
verricht zowel in de sfeer van de advisering richting de 
leden van de TWeede Kamer als naar andere niveaus. 
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Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 

Commissie Ruimtelijke Ordening 
secretariaat: Haven 22, 3143 BC Maassluis 
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.ê.êm§D.ê.t.§JJ)..r.l.9. ... gn .... Y.~.1::.9.~.9.§±.bn.g.~n 
De commissie is in het verslagjaar zevenmaal bijeen geweest. 
De commissie heeft daarnaast in juni een uitgebreid werkbezoek 
gebracht aan de regio rond Schiphol/Haarlemmermeer. In septem
ber werd door een delegatie van de commissie een speciale ver
gadering van de commissie verkeer bijgewoond. 
De commissie had dit jaar de volle sterkte, zij het dat één 
van de leden (Nelly Verbugt) ten gevolge van haar benoeming 
tot lid van de Tweede Kamer van gewoon lid adviserend lid 
werd. 

h9.Y..i&?..~D. 
Hoewel het Structuurschema Groene Ruimte nog in het stadium 
van PKB deel 1 was, heeft de commissie een uitgebreid advies 
aan de Tweede Kamerfractie uitgebracht. Hoofdpunten waren: 
samenhang met Ra-nota's, financiering, democratische controle, 
gebrek aan werkelijke decentralisatie. 

Over de PKB-Waddenzee is vergaderd samen met de commissie 
Milieu. Om de standpunten van de Waddengemeenten te vertolken 
werd de liberale burgemeester van Schiermonnikoog uitgenodigd. 
De commissie Milieu zal het gezamenlijk advies bij deel 3 aan 
de fractie opstellen. 

Het Trendrapport is in verschillende vergaderingen aan de orde 
geweest. Meer liberale punten kunnen worden ingebracht, zoals: 
kunnen we de markt sturen, mensen belonen voor doorstroming 
ipv beboeten voor niet-doorstromen, het geforceerd brengen van 
het woningtekort naar 2% werkt niet in een zich meer op de 
markt oriënterende bouw. Invloed van maatschappelijke 
ontwikkelingen op de behoefteramingen zijn onderschat. 

RO en regio-organisatie. De commissie heeft eenmaal in eigen 
kring en eenmaal samen met de commissie Binnenlandse Zaken 
gesproken over ideevorming over de regio-vorming aan de hand 
van uitgangspunten opgesteld door van der Velden, mede naar 
aanleiding van zijn Rijnmond-ervaring. 

~-<;\~_ç.!:l.t~D."!(?.b.ê§.ê.Ung.~.n 
Over een groot aantal onderwerpen werd van gedachten gewisseld 
naar aanleiding van informatie van uit de beide kamerfracties. 

Nimby-wet.Het aan de kamer aangeboden ontwerp is sterk gewij
zigd t.o.v. het RvS-ontwerp. De commissie blijft twijfels hou
den over de termijnen die in acht. moeten worden genomen. 

-1- Jaarverslag 1993-cie RO 

VINEX. verschillende malen is de voortgang van de realisering 
van de Vinex aan de orde geweest. Vanuit de commissie is daar
bij in het bijzonder aandacht gevraagd voor de financiële kan
ten, de gevolgen van de verregaande detailbemoeienis van de 
Rijksoverheid, waar de problematiek tot de competentie van 
provincie en gemeente behoort. 

Infrastructuur. Er is gesproken over Betuwelijn en HSL. Er 
zijn geen eenduidige adviezen naar de kamerfractie over deze 
onderwerpen geformuleerd. De commissie was vertegenwoordigd in 
het brede commissieoverleg in september, waarbij ook de posi
tie van zestienhoven is besproken. 

Y.~.±.Ki.~.?.bng_~J?..+..9..car..~~ 
De commissie heeft een A4-tje aangeleverd aan de programmacom
missie voor het kernprogramma Verkiezingen Tweede Kamer. Na de 
publicatie van het ontwerpprogramma heeft de commissie een 
aantal amendementen geformuleerd. 

J;;.~9..1J.f.~.bg 
De commissie heeft in een werkbezoek kennisgenomen van de pro
blematiek rond Schiphol: gevolgen van zonering rond de lucht
haven voor woningbouw en grondbedrijf Aalsmeer, glastuinbouw 
en ontwikkeling bloemenveiling, procedures PASO en de samen
hang met de besluitvorming rond de vijfde baan, woningbouw en 
bedrijfsantwikkelingen in de Haarlemmermeer, knelpunten open
baar vervoer en inrichting van de westelijke zone van de Haar
lemmermeer. Een groot deel van deze onderwerpen zal in nadere 
standpunten in de commissie naar voren komen bij de advise
ring. 

vastgesteld in de vergadering van 1 februari 1994 

-2- Jaarverslag 1993-cie RO 



Jaarverslag 1993 Commissie voor de Milieuhygiëne 

Vanuit een liberale milieuvisie zal met het bevorderen van de synergie tussen milieu en 
economie tevens de duurzaamheidsdoelstelling sneller bereikt worden. Het milieubewust 
handelen van burgers, bedriJfsleven en overheid zal in een steeds complexer wordende 
samenleving actief gestimuleerd moeten worden, zodat het draagvermogen van het milieu 
niet langer overschreden wordt. Communicatie en optimalisering van de 
informatievoorziening spelen daarbij een essentiële rol. Voor het in stand houden en 
herstellen van kringlopen stelt de overheid onderbouwde normen vast en bepaalt 
randvoorwaarden voor het menselijk handelen. Het acceptatievermogen daarvoor van 
burgers en bedrijven zal groeien met de toename van de eigen verantwoordelijkheid voor 
het milieu vanuit het besef dat alleen dan een duurzame samenleving mogelijk is. 

Vergaderingen: 
Negen maal is de commissie bijeen geweest. Er werd uitvoerig met het kamerlid 
Mr. A.J. te Veldhuis gesproken over actuele zaken het milieu betreffende, zoals 
- bodemsanering, afvalstoffen en A V l's 
- GFT-maatregelen en geloofwaardigheid 
- C02-beleid en rendement milieugulden 
- energiebeleid en energiebesparing 
- externe veiligheid, risico's en normstelling 
- MER-besluit en grensoverschrijdende activiteiten 
- doelgroepenbeleid en convenanten 
- Betuwelijn en hoge snelheidslijn 

Onderwerpen: 
De volgende thema·s werden ingeleid: 
- "Convenant chemische industrie" door drs D.I.P. Dijkhuis 
- "Verhandelbare emissierechten" door drs J. de Blécourt-Maas 
Speciale aandacht werd beteed aan: 
- "Speerpuntennotitie milieu" t.b.v. Tweede Kamerfractie; coördinator 

R.Haatkens 
- "Amendementen en overige inbreng" t.b.v. Verkiezingsprogramma 

Overleg andere partijcommissies: 
Met de commissie Verkeer en Waterstaat, Ruimtelijke Ordening en Financieel 
Economische Zaken over: 
- Schiphol, HSL en Zestienhoven 
Met de commissie Verkeer en Waterstaat over : 
- Betuwelijn 
Met de commissie Ruimtelijke Ordening over: 
- PKB Waddenzee 

Werkbezoeken: 
- Gist brocades te Delft betreffende general engeneering en afval 
- NS-Kijfhoek te Dordrecht betreffende externe veiligheid 

Leden: 
Lid zijn: Drs. G.A. de Vrey (voorz.a.i.), Drs. J. de Blécourt-Maas (secr.), 
Dr. R. Braams, mevrouw Mr. M. Daalmeijer, Drs. D.I.P Dijkhuis(notulist), 
R. Haafkens, Drs. F. H. Meppelder. ing. A. H. Vermeer en R. E. Waterman. 

Drs. J. de Blécourt- Maas. secretaris 

Verslag van de activiteiten in 1993 

vun de VVD-partljcommissie "Landbouw en Visserij" 

De partijcommissie "landbouw en Visserij" vergaderde in 1993 tienmaal 

plenair. Op 17 juni 1993 werd een werkbezoek gebracht aan de 

provincie Zuid-Holland voor nadere oriëntatie over de planologie en de 

gang van :wken in de veenweidegebieden, alsmede over kwesties fn de 

tuinbouwproduktie. 
Op 16 april 1993 heeft de partijcommissie mede een klankbordconferen-

tie georganiseerd over "landbouw, natuur en milieu, platteland". 

nusis hiervoor was het zogenaamde rapport "Remkes 11 over de leef• 

bilarbeid van het platteland en het beheer van het cultuurlandschap. 

Aansluitend werd op 17 april 1993 de themadag "landbouw" gehouden. 

Centraal stonden hierbij de onderwerpen: 

- de ruimte voor boer en tuinders om to produceren voor de wensen 

van de consument i 

- financiële waarderin' aan de agrariërs voor het beheer van het 

landschap; 

- meer steun voor agrificatie ("non-food"-p:roduktio); 

- vrijhandel versus (noodzakelijke) marktbescherming, met name de 

voor- en nadelen van het (marktordeningstcchnischa) gat van 

Rotterdam voor importen uit derde Jandim van veevoe:rdergrondstof

fen. 

Aan de hand van nader beraad over deze vier onderwerpen, inclusief 

de akkerbouwproblomatiek, heeft de partijcommissie een bijdrage 

geleverd voor het ontwerp-verkiezingsprogramma 1994·1998. Alle 

uunleidhl([ was er vervolar;ens in het najaar voor behandeling van het 

cunccpt-kornproll;l'amma "Nederland moet weer aan de slag". Bij het 

hoofdbestuur word - mat ondersteuning van kamercentrales • bepleit 

om do landbouwparagraaf van de onderliggende nota over te hevelen 

naar dit kornpro~mma. Voorts werd een bijdrago ingeleverd voor 

het visserijbeleid. 
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De partijcommissie heeft het hoofdbeatuur ook benaderd over de 

kandidatenlijst voor do Tweede Kamer. Op hot ontwerp van 11 

oktober 1993 1>tond namelijk, tot 1:-eer grote verbazing, een herken

bllre agrarische specialist pas op plaats 21 ~kandidcerd. Vele 

IIÎdelingen en kamercentrales bleken dozc kandidaatstelling evenocns 

onjuist te achten, gelet op de zeer grote agrarische achterban van 

meer dan 1 miljoen kiezers . 

Bovendien moet zorg worden geuit over de plaatR voor een agrarische 

~>peclali!it op do ontwerp·lijst van het hoofdbestuur voor de kan· 

dldatuur van het Europees Parlement. 

Voorts ondernam de partijcommissic diverRe activiteiten inzake het 

ontwerp ET.DR-pro~mma. In een bijdrage voor aanpassingen van de 

landbouwparagraaf ln dit programma werd aangodrongen op: 

- stimuleren van agrificatie; 

- zodanige beloning voor agrarische activiteiten, dat de producenten 

tevens het landschap in stand kunnen houden en dat het platteland 

voldoende bevolkt wordt. 

In het vierde kwartaal is de partijcommi~>sle nogal bezig geweest met 

de acute crisis in Agrarisch Nederland en met de moplljke extra· 

IIUlutregalon voor land- en tuinbouw. 

ln 1993 heeft de partijcommissie een aantal onderwerpen nader onder 

de loop gonomen, zoals: 

het accoord van mei 1993 over het mostbcleid en de voorgestelde 

Interim-wet "ammoniak en veehouderij"; 

milieulasten voor de tuinbouw; 

gelegenheidsarbeid; 

uitvoering van de Mac Sherry-aceoorden van mei 1992 in7.oke de 

hervorming van het EG-landbouwbeleid; 

agro-monetaire kwesties; 

wijziging van de pachtnormen en voorstellen voor verandering; van 

de pachtwet; 
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kwekers-, octrooirecht en recht op intellectueel cig'ondom. Voor 

enkele onderwerpen werd een beroep op dorden ,adaan t.b.v. 
techni~;ch ad vies, 

In het jaar 1993 werd de partijcommissie geconfronteerd mot zodanijte 

acute problemen voor de rendemonten vun agrarische produktie, dat 

het voortbcstaan van tal van individuole bodrijven ernstig in de knel 

geraakte. Hierbij bleek partijpolitiek niet overal steeds voldoende 

belangstelling; aanwezig voor de toekomst vnn Agrarisch Nederland. 



Jaarverslag 1993 commissie Verkeer en Waterstaat 

* De commissie stuurde aan het hoofdbestuur ook een commentaar op 

ALGEMEEN het concept-verkiezingsprogramma van de Europese Liberale Fractie. 
De commissie telde per 1 januari 9 leden en een waarnemend lid, die 

op ad-hoc basis de vergaderingen bezoekt. Later in het jaar werd een 

nieuw lid benoemd, ter versterking van de inbreng vanuit de haven- en 

handelssfeer. Tenslotte trok een lid zich t-rug. 

De commissie vergaderde zeven maal, steeds in aanwezigheid van één of 

meer adviserende leden. De commissie organiseerde ook een bijeenkomst 

met andere partijcommissies over grote infrastructurele projecten 

(zie hieronder). 

De commissie besprak de rapporten van het hoofdbestuur over de 

organisatie van de partijcommissies (Verkenningen partijcommissies, 

febr. '93; Commissie-Contouren, concept, sept. '93). De commissie 

stuurde aan het hoofdbestuur een brief met bezwaren tegen het 

samenvoegen van de commissies milieuhygiene en verkeer & waterstaat. 

WERKZAAMHEDEN 

verkeer en vervoer 

* Diverse grote investeringsprojecten stonden het hele jaar in het 

centrum van de belangstelling: uitbreiding Schiphol, Betuwelijn, 

tracé HSL, uitbreiding Zestienhoven. Bij deze projecten blijkt de 

waardering van de voor- en nadelen binnen de VVD uiteen te lopen, 

waarbij uitbreiding van Schiphol het minst omstreden lijkt. 

* Zonder alleen de Betuwelijn op het oog te hebben, bracht de 

commissie een advies uit aan het bestuur over ondergronds transport. 

Aanbevolen wordt om met kracht de haalbaarheid van tunneltransport te 

onderzoeken, primair op lange afstanden en grensoverschrijdend, zowel 

naar het Oosten als naar het Zuiden. 

* De commissie stuurde reeds in februari aan de cie 

verkiezingsprogramma een bijdrage over investeren in infrastructuur 

en openbaar vervoer. Hierover werd niets meer vernomen. 

Na het verschijnen van het ontwerp-verkiezingsprogramma in september 

stelde de commissie twee amendementen voor aan het hoofdbestuur. 

Dit commentaar werd overgenomen. 

* In september organiseerde de commissie een bijeenkomst met 

vertegenwoordigers van de partijcommissies FEZ, milieu en R.O. over 

Schiphol, HSL en Zestienhoven. Er ontstond een levendige gedachten

wisseling maar deze leidde niet tot verdere acties. 

* In de vergaderingen werd verder o.a. gesproken over: de studenten

CV-kaart; de verzelfstandiging van de N.S.; het infrastructuurfonds; 

vervoerregio's; accijnsverhogingen. 

waterstaat 

* In de vergaderingen werd aandacht besteed aan: de rijksheffing 

WVO; de dijkversterkingen (rapport Boertien); de relatie van het 

OverlegOrgaan Rijnmond (OOR) met waterbeheer. De commissie sprak zich 

uit tegen overdracht van taken van waterschappen naar het OOR. 

B. von Königslöw, secretaris commissie verkeer en waterstaat 

Rijswijk, 7 december 1993 



BEKNOPT JAARVERSLAG 1993 VAN DE PARTIJCOMMISSIE ONDERWIJS 

De commissie heeft het afgelopen jaar zeven keer plenair 
vergaderd. Daarnaast is er intensief in subgroepverband 
overleg geweest. 

Zowel leden van de Eerste als van de Tweede Kamer-fractie 
hebben steeds de vergaderingen van de commissie bijgewoond. 

In 1993 zijn vele onderwerpen in de plenaire vergaderingen 
aan de orde geweest waaronder, opnieuw: 

advies 'Ceders in de tuin' (Commissie Van Kemenade) en 
de reactie van het kabinet hierop; 
vervolg studiefinanciering; 
tweede fase voortgezet onderwijs; 
relatie onderwijs - arbeid; 
wetsvoorstellen: WHW, Basisvorming, WHO, VAVO, WCBO, OVB 
en Herziening bekostiging; 
groei speciaal onderwijs; 
Europese dimensie in het onderwijsbeleid; 
de positie van het vbo, en 
deregulering en autonomiebevordering. 

Daarnaast zijn er, in subgroepverband, ondersteunende noti
ties voor de fracties opgesteld. 

Voorzitter en secretaris van de commissie en enkele commis
sieleden hebben, in nauw overleg met het Tweede Kamerlid 
Franssen, op verzoek van de Tweede Kamerfractie, een concept 
opgesteld voor de VVD-Tweede Kamerfractie-nota 'Kiezen voor 
autonomie. Naar een maatschappelijk verantwoord pedagogisch 
ondernemerschap'. Deze nota is in maart officieel gepresen
teerd. 

In september heeft een subgroep uit de commissie, in overleg 
met de adjunct-secretaris van de partij, de heer drs. L.H.M. 
Osterholt, een studiebijeenkomst in het gemeentehuis van 
Deventer georganiseerd over het basisonderwijs. De doelen 
van deze bijeenkomst waren: 

het bevorderen van de meningsvorming binnen de VVD over 
positie en toekomst van het basisonderwijs; 
informatieverstrekking over actuele onderwijsbeleidsont
wikkelingen in het basisonderwijs en 
het bevorderen van de contacten tussen VVD-leden die 
zich op enigerlei wijze met (basis)onderwijs bezighou
den. 

De samenstelling van de commissie was in december als volgt: 
voorzitter: A. de Jager; 
secretaris: ing. C.B.A.A. Coehorst; 
leden: 
dr. M.J.A.M. Aalders; 
drs. J.E. Engberts; 
mevrouw drs. N.J. Ginjaar-Maas; 
drs. W.A.A. Habets; 
mr. C. de Hart; 
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mevrouw M.C.A. Huisman-Baker; 
drs. H. Kliphuis; 
drs. A.J.A.M. van den Maagdenberg; 
mevrouw C.J. Pel-Tydeman; 
R.A. Pijlman; 
mr. S.J. Steen; 
drs. G.M. van Wijk; 
adviserende leden: 
drs. A. van Boven; 
J. Franssen; 
dr. L. Ginjaar; 
mevrouw mr. J.E.S. Larive. 

B.C. 

Januari 1994 
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Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 

commissie wetenschap en technologiebeleid 

JAARVERSLAG 1??3 I PLANNING 1994 

De Commissie W&T heeft zich in 1993 vooral bezig gehouden met de onderwerpen: 

Wetenschaps- en Technologiebeleid 
Een conferentie in het kader van 'Nederlandse W&T in Europees kader'. 

Wetenschaps- en Technologiebeleid 
Mede ter onderbouwing van het VVD-verkiezingsprogramma is de discussie over 
wetenschaps- en technologiebeleid voortgezet. Uitgangspunten hierbij waren 
a) (gebrek aan) motivatie van politici voor W&T-beleid; b) het voorbereidend 
onderwijs; c) de W&T-infrastructuur en d) de inhoudelijke aspecten van het 
W&T-beleid, waarbij onder meer het voorwaarden scheppende in het beleid en 
de toepassing ervan aandacht verdienen. Het verkiezingsprogramma zal onder 
meer met betrekking tot het industriebeleid op volgende aspecten moeten zijn 
toegespitst: 

prioriteitsinvesteringen in relatie tot de ontstane achterstand in 
Nederland; 
de verantwoordelijkheid van de overheid ten aanzien van onderzoeksdoelen; 
het flexibel kunnen opereren binnen de technisch-wetenschappelijke 
infrastructuur en 
een efficiënte besteding van overheidsmiddelen, met daarnaast een 
stimulering van nieuwe technologieën. 

In relatie tot dit laatste punt is aandacht besteed aan de door de rijks
overheid opgelegde 1\-subsidiekorting. Benadrukt is dat ten aanzien van 
ins~ellingen als TNO en de GTI's niet kan worden gesproken van subsidie, 
maar van financiering van voor de toekomst benodigde R&D-investeringen. 
Gezien de begratingsbehandelingen in november is vanuit de commissie W&T de 
fractie schriftelijk nogeens op het belang van die investeringen gewezen. 

Naar aanleiding van een verzoek van de fractie-voorzitter Tweede Kamer is 
een artikel voor de Wetenschapsbijlage van het NRC-Handelsblad over weten
schapsbeleid voorbereid; een en ander op basis van de toespraak in de 
Partijraad december 1992 en mede gebruikmakend van het rapport 'Konkreet 
zicht op een nieuw onderzoeklandschap'. Nadat enkele malen aanpassing van 
het concept-artikel heeft plaatsgevonden, ligt het in de rede dat bedoeld 
artikel begin volgend jaar kan worden gepubliceerd. 

Tenslotte is een eerste gedachtenwisseling gewijd aan de problematiek rond 
de technologische onderbouwing van de besluitvorming rond de Betuwe-lijn. De 
Commissie is van mening dat de noodzakelijke ondersteunende technologieën 
voor het welslagen van deze omvangrijke onderneming vooralsnog ontbreken. De 
terughoudende opstelling van de VVD-fractie, waarbij opschorting van een 
definitieve besluitvorming is bepleit, wordt dan ook ondersteund. De 
Commissie heeft zich voorgenomen op deze materie terug te komen. 

Conferentie Nederlandse W&T in Europees kader 
In navolging van een in Montpellier, onder meer door de heer Pompidou Jr. 
georganiseerde conferentie over het Franse R&D-beleid in Europees perspec
tief, waarvoor de wetenschap, het bedrijfsleven en de politiek waren 
uitgenodigd, is op initiatief en aan de hand van een voorstel van de leden 
Larive en Wolff van gedachten gewisseld over mogelijkheden om tijdens de 
verkiezingsperiade een op de Nederlandse situatie gerichte conferentie te 
organiseren. 
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Belangrijke aspecten Z~Jn de fondsenwerving, waarbij wellicht sponsoring 
vanuit de EG mogelijk is en de keuze van de uit te nodigen sprekers, die 
uiteraard bepalend is voor het succes van de conferentie. De Commissie heeft 
de directeur van de Teldersstichting, Dr. K. Groenveld, uitgenodigd en hem 
gevraagd of de stichting de organisatie op zich zou kunnen nemen waarbij, 
gezien het spoedeisende karakter, reeds een aanvang zou worden gemaakt met 
aan de organisatie voorafgaande noodzakelijke verkenningen. In januari 1994 
hoopt de heer Groenveld zijn bevindingen aan de Commissie te kunnen voorleg
gen. 

Samenstelling commissie 
De dames E.J.M. de Ferrante-Kock en N.J. Ginjaar-Maas zijn als (adviserend) 
lid van de Commissie teruggetreden. Als adviserend lid zijn benoemd de heren 
J. Franssen en J.W. Remkes, beiden lid van de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer. 

Planning voor 1994 
De Commissie is voornemens in 1994 vooral aandacht te geven aan de mogelijke 
Nederlandse conferentie W&T in Europees kader, alsmede de algemene aspecten 
van W&T in Nederland. 

100194/av. 



JAARVERSLAG 1993 van de commissie voor de Volksgezondheid 

In 1993 maakten de volgende leden deel uit van de 
partijcommissie voor de Volksgezondheid: 

de dames: Veder-Smit, Pleunis, Stompedissel en Tielens-Tripels 
(secretaris) 

de heren: Stork (vz tot 1 sept 1993) Hocgendam (vz vanaf 1 
sept 1993) Visser, Simons, de Blécourt, de Kup, Nijhuis, de 
Grove en Laffrée. 

de adviserende leden: Dees, Kamp en Terpstra. 

Gedurende het verslagjaar is de commissie 10 keer bijeen 
geweest. Gemiddelde opkomst was 70%. 

De commissie heeft in 1993 aan de volgende onderwerpen 
(mede in samenhang met actuele onderwerpen die het afgelopen 
jaar in het parlement speelden en nog spelen) aandacht 
besteed: 
De stelselherziening (het plan Simons) was een belangrijk 
gespreksthema. 

Ten behoeve van het verkiezingsprogramma is een drietal 
stellingen met onderliggende knelpunten geformuleerd en 
besproken. 

De stellingen betroffen: 
de grondslag van de gezondheidszorg; 
het karakter en de functie van het verzekeringsstelsel; 
het invoeringsproces. 

Als knelpunten werden geformuleerd: 
de collectieve lastendruk; 
budgettering verzekeraars; 
eigen risico's en eigen bijdragen; 
honoreringsstructuur medici; 
de wachtlijstenproblematiek in de thuiszorg (gesprek met de 
heer Clevers van de LVT); 
kosten geneesmiddelen; 
regionale ordening; 
intra- en extramurale zorg 

~rnaaet is aandacht besteed aan de volgende onderwerpen: 
~e inspectie cq. staatstoezicht volkgezondheid; 
decentralisatie van het welzijnsbeleid 
specialistenhonoraria 
positionering ziekenhuiszorg 
orgaantransplantatie 
meldingsplicht euthanasie 
niet-klinische behandelcentra 
knelpunten overheveling bejaardenoorden naar de AWBZ 
standpuntbepaling alternatieve geneeswijzen 
FOZ 1994 
de kosten in en financiering van de academische ziekenhuizen 
de postitie van de verzorgingstehuizen 
korte- en lange termijnproblematiek van verpleegkundigen 
preventie en haar betekenis in de gezondheidszorg 
hulp bij zelfdoding bij psychiatrische patiënten 

Publicatie: artikel in de Volkskrant " de toekomst van de 
medisch specialist" 

Voorbereiding van het flitscongres te houden in het voorjaar 
van 1994 over de kosten van de volksgezondheid, de 
stelselwijziging, het tarievenstelsel en de 
honoreringsstructuur. 

De discussienota Gezondheidszorg 

De secretaris: Patricia Tielens-Tripels 



Jaarverslag 1993 Partijcommissie Cultuur- en Mediabeleid 

Samenstelling commissie: 

Voorzitter: 
Secretaris: 
Leden: 

mevrouw drs. J. Meulemans-Seelen 
de heer Joh. D. van Dijk 
de dames: A van den Berg, P. van Zandbergen-Scheffer, 

H.J. Sengers-van Gijn en 
de heren: F.J. Bleyerveld, E. Siau, Jhr. W.F. Raab van 

Canstein, en ir. H.W.F.C. Donkersloot. 

Adviserende leden, die aanwezig zijn geweest: 
de heren: H.F. Dijkstal en drs. Y.P.W. van der Werff. 

Het overlijden van de heer Van der Werff was een grote schok voor de 
commissie. De heer Van der Werff was een zeer actief adviserend lid, 
waar de commissie zeer goed mee kon discussiëren. Wij zullen hem niet 
snel vergeten. 

De commissie heeft vijf maal vergaderd. 

Op 13 oktober 1993 hebben de voorzitter en de secretaris de jaarlijkse 
vergadering van het hoofdbestuur met de partijcommissies bijgewoond. 

In 1993 zijn o.a. de volgende onderwerpen door de commissie behandeld: 

"Om het bestaan van de kwaliteit" en beeldende kunst-beleid; 
Evaluatie verkiezingsprogramma 1990-1994; 
Het formuleren van uitgangspunten voor het verkiezingsprogramma 
1994; 
Leidraad Gemeenteprogramma; 
Verkiezingsprogramma ELDR; 
Rapport "Vrijwillige verplichting"; 
WVC-plannen "Kunstenaars in de bijstand"; 
Uitgangspunten Liberaal kunst- en cultuurbeleid; 

De actuele politiek kwam elke vergadering aan de orde. 
Het mediabeleid is ook dit jaar weer weinig aan de orde geweest. 

Joh. D. van Dijk 
secretaris 

Albert Piesmanplein 50 
2805 AC GOUDA 
tel.: 01820-17276 
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Commissie Homo-aangelegenheden 

JAARVERSLAG 1 9 9 3 

Het jaar 1993 kenmerkte zich voor de commissie in een groei van het 
aantal leden tot acht, een bestuurswisseling (drs Roza werd voorzitter, 
Ir Stuart secretaris) en een streven naar verbreding. 
Januari en februari werden besteed aan de voorbereiding van een nieuwe 
start. Deze voorbereidingen werden op 31 maart geëffectueerd. 
De commissie kwam zeven maal bijeen. Door omstandigheden in verband met 
onder anderen candidaatstellingen, moest de voor october geplande 
vergadering geannuleerd worden. 

Overzicht van de vergaderingen: 
31.03.: aanwezig 7; afwezig 1 

onderwerpen: taakverdeling; rapport Kortman; verbreding commissi 

28.04.: aanwezig 6; afwezig 2 
onderwerpen: individualisering; leefvormen; verkiezingsprogramrol 

09.06.: aanwezig 7; afwezig 1 
onderwerpen: partnerpensioen; gemeentepolitiek 

14.07.: aanwezig 5; afwezig 3 
onderwerpen: leefvormen; contacten buiten de VVD; 

01.09.: aanwezig 7; afwezig 1 
onderwerpen: naamgeving commissie; partnerpensioen; punten 
voor de politieke agenda 94/98; 

05.10.: -

02.11.: aanwezig 6; afwezig 2 
onderwerpen: status van de commissie; 

08.12.: aanwezig 4; afwezig 4 
onderwerpen: jaarverslag; jaarplan; gemeentepolitiek; 

verkiezingsprogramma's. 
Daar een aantal vergaderingen niet in 's-Gravenhage gehouden werden, 
was mevrouw Rempt, overigens zeer inspirerend, op drie vergaderingen 
aanwezig. 

Voorzitter en secretaris kwamen twaalf keer bijeen. Bij twee van die 
bijeenkomsten was Drs Osterholt aanwezig. 

Op lu.06 werd de heer Bolkestein attent gemaakt op de behandeling van c 
AWGB in de Eerste Kamer. 

Op 18.06. werd de verkiezingsprogrammacommissie opmerkzaam gemaakt op 
een aantal wensen van de commissie met betrekking tot het verkiezings
programma. 

Op 20.06. bezocht de secretaris een themabijeenkomst te Best met als 
onderwerp "De toekomst van de homobeweging". Deze bijeenkomst stond 
onder leiding van Prof. Tielman. 

Op 25.09. vond een bijeenkomst met andere politieke homogroepen plaats 
Deze stond onder leiding van voorzitter en secretaris. De groepen van 
D66 en Pv/dA waren afwezig. 

Voorzitter en secretaris bezochten op 13.10. de gecombineerde vergader 
van voorzitters en secretarissen van de diverse commissies en een 
vertegenwoordiger van het hoofdbestuur. 



_f<SF'ART IJ './OOR './RI JHE I D EN DEI10CJ;:A TIE 
:erstedelijk Overleg Ethnische Medelanders 

Amsterdam~ 20 Januari 1904 

(nopt Jaarverslag van het Interstedelr i~: Overleg Ethn1sch2 Medel3nders 
~r het jaar 1993. 

Bijeenkomsten: 
Er werd vijf maal vergaderd, t.w. op 
2 februari, 22 april, 8 JtAnl. 14 ~eptember en 23 november. 
~~et aantal deelnemers aan deze verqader1r1qen neemt geleldelijk aan 
toe. Waren er op 2 februar·i noq 9 deelt1efnet-s, ~1t aantal 5teeq ten
slotte tot 14 deelnemers in onze laatste ver~ader1ng van 1993, t.w. 
op 23 november. 

Onderwerpen. 
De volgende onderwerpen kwamen in deze vergader1n~en aan de orde: 

a. De relatie met het Nederlands Centrum Buitenlanders; 
b. het verkiezingsprogramma:de bijdrage van het IDEM is door 

het Hoofdbestuur ontvangen; 
c. de leergang Gemeenteraden van de Haya van Somerenstichting:h1erb1J 

is door de heer Dijkstal gepleit voor een inpassing van het al
lochthonenbeleid. Door een vertegenwoordiging van ons overleg is 
een gesprek gevoerd met een vertegenwoordiger van de Haya van So
merenstichting. Getracht zal worden te komen tot een seminar voor 
candidaten. Eerst zal er een vrij ongeklew-de probleemstelling 
dienen te komen, waarna er een jaar later wat dieper op de pro
blematiek kan worden ingegaan. 

d. het topoverleg met Islamitische organisaties. 
e. de nieuwe vreemdelingenwet; 
f. de beeldvorming in de media als gevolg van het verkeerd weergeven 

van uitspraken van de voorzitter van de Tweede Kamerfractie. 
g. Het Nederlands Centrum Buitenlanders; apart z1j hier vermeld, dat 

twee leden van ons overleg, t.w.St.Ramdhani en R.Simon1s, hebben 
deelgenomen aan vergaderingen van het N.C.B., o.a. over het tot 
·:5tand komen van een cursus ''Bltt-î]erschapsku.nde'' om migt--::tnten u.i t 
te leggen, hoe de gemeentepolitiek werkt en een aanbeveling voor 
politic1, hoe minderheidsgroepen te benaderen. OnzerziJds 1s 
steeds gesteld, dat wij niet qerecht1gd ziJn~ be~li~s1naen over 
een financieele bi.Jdr·age van de 1../VD te nemen~ nc:>ch •;~ema.chtiqdl 

hieromtrent toezeggingen te doen. 

1-,et I. 1]. E. i'i. 

AR\'5'~3. TXT 

Werkzaamheden van de Adviesraad Ouderen 

Mede naar aanleiding van het verzoek van de Partijraad van 
3 april 1993 heeft het hoofdbestuur in zijn vergadering van 
23 augustus 1993 besloten om een adviesgroep Ouderen in te 
stellen. 
De adviesgroep heeft tot taak, over de problematiek van de 
ouder wordende mens zowel gevraagd als ongevraagd, advies ui 
te brengen aan het hoofdbestuur, de beide kamerfracties en a 
de leden van het Europees Parlement. 

Samenstelling van de Adviesgroep Ouderen 

Naast het feit, dat de leden van de adviesgroep lid moeten 
zijn van de VVD, dienen zij in de adviesgroep sturing en 
inhoud te kunnen geven aan de maatschappelijke discussie op 
het terrein van het ouderenbeleid. 

Op 16 september 1993 heeft het hoofdbestuurslid, mevrouw 
F.M. Roscam Abbing-Bos de volgende leden geïnstalleerd: 

Dhr. K.J. Kuiper, 

Dhr. G.A. Mak, 

Dhr. A.A. Dees, 
Dhr. F.M. Helmer, 
Mevr. E.S. Spangenthal-

Daniel, 
Dhr. J.G. Steenbeek, 
Dhr. J. Suurmond, 
Mevr. E. Veder- Smit, 
Mevr. E. Terpstra, 

door het hoofdbestuur aangezocht al 
voorzitter, 
benoemd secretaris door de leden Vë 
de adviesgroep, 
lid, 
lid, 

lid, 
lid, 
lid, 
lid, 
lid Tweede Kamer, adviserend lid. 

Contactpersoon namens het hoofdbestuur is mevrouw F.M. Roscë 
Abbing - Bos. 
De gewaardeerde ambtelijke ondersteuning werd dit verslagjaë 
gegeven door drs. L.H.M. Osterholt 

Na installatie is de adviesraad in 1993 eenmaal bijeen gewe1 
op 1 november 1993; deze vergadering had nog duidelijke 
kenmerken van oriëntatie, inventarisatie en van prioriteitei 
stelling. 

Besloten werd om vanuit de adviesraad geen amendementen in 1 
dienen op het concept-verkiezingsprogramma, daar naar oordel 
van de leden in de aanvullende beleidsnota voldoende aandacl 
aan de ouderenproblematiek wordt besteed in de punten 5.39, 
5.40 en 5.41. 

G.A. Mak,secretaris 



Jaarverslag 1993 Partijcommissie Cultuur- en Mediabeleid 

Samenstelling commissie: 

Voorzitter: 
Secretaris: 
Leden: 

mevrouw drs. J. Meulemans-Seelen 
de heer Joh. D. van Dijk 
de dames: A van den Berg, P. van Zandbergen-Scheffer, 

H.J. Sengers-van Gijn en 
de heren: F.J. Bleyerveld, E. Siau, Jhr. W.F. Raab van 

Canstein, en ir. H.W.F.C. Donkersloot. 

Adviserende leden, die aanwezig zijn geweest: 
de heren: H.F. Dijkstal en drs. Y.P.W. van der Werff. 

Het overlijden van de heer Van der Werff was een grote schok voor de 
commissie. De heer Van der Werff was een zeer actief adviserend lid, 
waar de commissie zeer goed mee kon discussiëren. Wij zullen hem niet 
snel vergeten. 

De commissie heeft vijf maal vergaderd. 

Op 13 oktober 1993 hebben de voorzitter en de secretaris de jaarlijkse 
vergadering van het hoofdbestuur met de partijcommissies bijgewoond. 

In 1993 zijn o.a de volgende onderwerpen door de commissie behandeld: 

"Om het bestaan van de kwaliteit" en beeldende kunst-beleid; 
Evaluatie verkiezingsprogramma 1990-1994; 
Het formuleren van uitgangspunten voor het verkiezingsprogramma 
1994; 
Leidraad Gemeenteprogramma; 
Verkiezingsprogramma ELDR; 
Rapport "Vrijwillige verplichting"; 
WVC-plannen "Kunstenaars in de bijstand": 
Uitgangspunten Liberaal kunst- en cultuurbeleid; 

De actuele politiek kwam elke vergadering aan de orde. 
Het mediabeleid is ook dit jaar weer weinig aan de orde geweest. 

Joh. D. van Dijk 
secretaris 

Albert Piesmanplein 50 
2805 AC GOUDA 
tel.: 01820-17276 

~: J Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 

Commissie Homo-aangelegenheden 

JAARVERSLAG 1 9 9 3 

Het jaar 1993 kenmerkte zich voor de commissie in een groei van het 
aantal leden tot acht, een bestuurswisseling (drs Roza werd voorzitter, 
Ir Stuart secretaris) en een streven naar verbreding. 
Januari en februari werden besteed aan de voorbereiding van een nieuwe 
start. Deze voorbereidingen werden op 31 maart geëffectueerd. 
De commissie kwam zeven maal bijeen. Door omstandigheden in verband met 
onder anderen candidaatstellingen, moest de voor october geplande 
vergadering geannuleerd worden. 

Overzicht van de vergaderingen: 
31.03.: aanwezig 7; afwezig 1 

onderwerpen: taakverdeling; rapport Kortman; verbreding commissie 

28.04.: aanwezig 6; afwezig 2 
onderwerpen: individualisering; leefvormen; verkiezingsprogramma 

09.06.: aanwezig 7; afwezig 1 
onderwerpen: partnerpensioen; gemeentepolitiek 

14.07.: aanwezig 5; afwezig 3 
onderwerpen: leefvormen; contacten buiten de VVD; 

01.09.: aanwezig 7; afwezig 1 
onderwerpen: naamgeving commissie; partnerpensioen; punten 
voor de politieke agenda 94/98; 

05.10.:-

02.11.: aanwezig 6; afwezig 2 
onderwerpen: status van de commissie; 

08.12.: aanwezig 4; afwezig 4 
onderwerpen: jaarverslag; jaarplan; gemeentepolitiek; 

verkiezingsprogramma's. 
Daar een aantal vergaderingen niet in 's-Gravenhage gehouden werden, 
was mevrouw Rempt, overigens zeer inspirerend, op drie vergaderingen 
aanwezig. 

Voorzitter en secretaris kwamen twaalf keer bijeen. Bij twee van die 
bijeenkomsten was Drs Osterholt aanwezig. 

Op 16.06 werd de heer Bolkestein attent gemaakt op de behandeling van de 
AWGB in de Eerste Kamer. 

Op 18.06. werd de verkiezingsprogrammacommissie opmerkzaam gemaakt op 
een aantal wensen van de commissie met betrekking tot het verkiezings
programma. 

Op 20.06. bezocht de secretaris een themabijeenkomst te Best met als 
onderwerp "De toekomst van de homobeweging". Deze bijeenkomst stond 
onder leiding van Prof. Tielman. 

Op 25.09. vond een bijeenkomst met andere politieke homogroepen plaats. 
Deze stond onder leiding van voorzitter en secretaris. De groepen van 
D66 en Pv/dA waren afwezig. 

Voorzitter en secretaris bezochten op 13.10. de gecombineerde vergadering 
van voorzitters en secretarissen van de diverse commissies en een 
vertegenwoordiger van het hoofdbestuur. 



VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 
Interstedelijk Overleg Ethnische Medelanders 

Amster-dam~ _2(; J E+.nuar 1 l 9c;·4 

Beknopt Jaarverslag van het Interstedel1 jk Overleg Ethn1schr~ Medel?nder~ 
over het jaar 1993. 

1. Bijeenkomsten: 
Er werd vijf maal vergaderd, t.w. op 
2 februari, 22 april, 8 JUni~ 14 september en 23 november·. 
~~et aantal deelnemers aan deze vergader1nqen neemt qeletdelljh ~an 

toe. Waren er op 2 februari noq 9 deelrlemers. ~·jit aantal 3teeq ten·
slotte tot 14 deelnemers in onze laatste vernadering van 1993, t.w. 
op 23 november. 

2. Onderwerpen. 
De volgende onderwerpen kwamen 1n deze vergader1r~en aan de orde~ 

a. De relatie met het Nederlands Centrum Buitenlanders; 
b. het verkiezingsprogramma;de bijdrage van het IDEM is door 

het Hoofdbestuur ontvangen: 
c. de leergang Gemeenteraden van de Haya van Somerenstichting;h1erbiJ 

is door de heer Dijkstal gepleit voor een inpassing van het al
lochthonenbeleid. Door een vertegenwoordiging van ons overleg is 
een gesprek gevoerd met een vertegenwoordiger van de Haya van So
merenstichting. Getracht zal worden te komen tot een seminar voor 
candidaten. Eerst zal er een vrij ongekleurde probleemstelling 
dienen te komen, waarna er een jaar later wat dieper op de pro
blematiek kan worden ingegaan. 

d. het topoverleg met Islamitische organisaties. 
e. de nieuwe vreemdelingenwet; 
f. de beeldvorming in de media als gevolg van het verkeerd weergeven 

van uitspraken van de voorzitter van de Tweede Kamerfractie. 
g. Het Nederlands Centrum Buitenlanders; apart zij hier vermeld, dat 

twee leden van ons overleg, t.w.St.Ramdhani en R.Simon1s, hebben 
deelgenomen aan vergaderingen van het N.C.B., o.a. over het tot 
stand komen van een cursus ••BurfJerschapskuncJe•• CJm migr>~nten u.i t 
te leggen, hoe de gemeentepolitie~ werkt en een aanbeveling voor 
politici, hoe minderheidsgroepen te benaderen. Onzerzijds 15 

steeds gesteld, dat wij niet gerechtigd zijn. be3lissinqen over 
een financieel e biJ dr~ age \.:a.n de VVD te nemen. rio eh ge,n.i:i.chti qd ~ 
hieromtrent toezeggingen te doen. 

het I. IJ. f::. i'i. 

. JAAI':\'593. TXT 

Werkzaamheden van de Adviesraad OUderen 

Mede naar aanleiding van het verzoek van de Partijraad van 
3 april 1993 heeft het hoofdbestuur in zijn vergadering van 
23 augustus 1993 besloten om een adviesgroep Ouderen in te 
stellen. 
De adviesgroep heeft tot taak, over de problematiek van de 
ouder wordende mens zowel gevraagd als ongevraagd, advies uit 
te brengen aan het hoofdbestuur, de beide kamerfracties en aan 
de leden van het Europees Parlement. 

Samenstelling van de Adviesgroep Ouderen 

Naast het feit, dat de leden van de adviesgroep lid moeten 
zijn van de VVD, dienen zij in de adviesgroep sturing en 
inhoud te kunnen geven aan de maatschappelijke discussie op 
het terrein van het ouderenbeleid. 

Op 16 september 1993 heeft het hoofdbestuurslid, mevrouw 
F.M. Roscam Abbing-Bos de volgende leden geïnstalleerd: 

Dhr. K.J. Kuiper, 

Dhr. G.A. Mak, 

Dhr. A.A. Dees, 
Dhr. F.M. Helmer, 
Mevr. E.S. Spangenthal-

Daniel, 
Dhr. J.G. Steenbeek, 
Dhr. J. Suurmond, 
Mevr. E. Veder- Smit, 
Mevr. E. Terpstra, 

door het hoofdbestuur aangezocht als 
voorzitter, 
benoemd secretaris door de leden van 
de adviesgroep, 
lid, 
lid, 

lid, 
lid, 
lid, 
lid, 
lid Tweede Kamer, adviserend lid. 

Contactpersoon namens het hoofdbestuur is mevrouw F.M. Roscam 
Abbing - Bos. 
De gewaardeerde ambtelijke ondersteuning werd dit verslagjaar 
gegeven door drs. L.H.M. Osterholt 

Na installatie is de adviesraad in 1993 eenmaal bijeen geweest 
op 1 november 1993; deze vergadering had nog duidelijke 
kenmerken van oriëntatie, inventarisatie en van prioriteiten
stelling. 

Besloten werd om vanuit de adviesraad geen amendementen in te 
dienen op het concept-verkiezingsprogramma, daar naar oordeel 
van de leden in de aanvullende beleidsnota voldoende aandacht 
aan de ouderenproblematiek wordt besteed in de punten 5.39, 
5.40 en 5.41 . 

G.A. Mak,secretaris 
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